
 تحلیل جملــه بر سخنان معاون اول رییس جمهوری درخصوص انتقال پایتخت
 از تهران به منتهی الیه جنوب شرق کشور در ساحل دریای عمان؛

پوست خربزه در  مکران
صفحه 02

مجلس

رئیس مجلس شورای اسلامی: 

ما هرگز جنگ را انتخاب نکردیم
رئیس مجلس گفت: ما به جنگ برای کشورگشــایی نرفتیم، هرگز انتخاب ما جنگ 
نبود بلکه تکلیفی بر دوش ما آمد و آن تکلیف، دفاع از آرمان های انقلاب اسلامی بود.

 محمدباقــر قالیبــاف رئیس مجلس در ســی و هشــتمین یــادواره شــهدای عملیات 
کربلای پنج که  برگزار شد گفت: ما هرگز جنگ را انتخاب نکردیم.

 وی ادامه داد: جنگ جای تلخ و ســختی اســت اما ما از آن به عنوان دفاع مقدس یاد 
می کنیــم زیــرا ما جنگ را آغــاز نکردیم ما به جنگ برای کشورگشــایی نرفتیم، هرگز 
انتخاب ما جنگ نبود بلکه تکلیفی بر دوش ما آمد و آن تکلیف، دفاع از آرمان های 
انقلاب اســلامی، اســلام و ســرزمین و ناموس مان بود بنابراین ما به یک نبرد رفتیم 
نبــردی کــه وظیفه اســلامی، انســانی و ملی مــا بود آن هــم در اوج مظلومیــت، نبود 

امکانات و تجربه.
 رئیــس مجلــس خاطرنشــان کرد: در جنــگ روزهای ســختی بر مردم گذشــت اما با 
انسجام، وحدت، دلدادگی و پشت سر ولی و امام مان حضرت امام رضوان الله تعالی 

علیه همه یکپارچه ایستادند.
 قالیباف گفت: در میدان و جنگ کنار ایمانی که به خدا داریم باید اول محاسبه کنیم 
و بعد عملیات کنیم، اگر محاســبه نکنیم و عملیات انجام دهیم منتظر نباشــیم که 

نصرت الهی شامل حامل ما شود.
 رئیس مجلس خاطرنشــان کرد: جنگ فراز و نشیب دارد، زمانی کربلای ۴ را داریم و 
بعد از آن کربلای ۵ را داشــتیم. قدرت ما به موشک های ما نیست، قدرت جمهوری 

اسلامی به قلب مردم است.
 وی ادامــه داد: هیــچ وقــت حزب الله را تا به امروز به این حد زنــده و پویا ندیده بودم. 
دیدید که حزب الله جنگید و آتش بس را بر دشمنان تحمیل کردند. رژیم صهیونیستی 

حزب الله را زد اما حزب الله محکم ایستاد.
 قالیباف تصریح کرد: باید به گونه ای عمل کنیم که آن قشر که نوسانات ارزی در اقلام 
اصلی زندگی آنها اثر می گذارد با کالابرگ جبران شود. باید تلاش کنیم نوسانات ارزی 

را از این شرایط درآوریم.
 رئیس مجلس گفت: امروز اگر ما دلمان برای ایران می تپد، اگر می خواهیم از انقلاب 
و شهدا دفاع کنیم، باید کارآمدی دین در اداره جامعه را به اثبات برسانیم، این وظیفه 
ما اســت. قدرت ما به موشــک هایمان نیست، قدرت ما به قدرت نظامی مان نیست 

هرچند ما به آنها افتخار می کنیم اما ریشه انقلاب اسلامی در قلب مردم است
 وی ادامــه داد: مــا باید تلاش کنیم نوســانات ارزی را از شــرایط فعلــی در بیاوریم در 
بودجه ۱۴۰۴ نیز تصویب کردیم که قشری از جامعه که نوسانات ارزی بر اقلام اساسی 
آن ها تاثیرگذار اســت بــا کالابرگ الکترونیک به گونه ای تحت پوشــش قرار گیرند که 

افزایش قیمت کالاهای اساسی در طول سال حداکثر به میزان رشد حقوق باشد.
 قالیبــاف تصریــح کرد: مردم نشــان دادند در بخش های مختلف پای کار هســتند ما 
مســئولان بایــد کاری کنیم با رفتــار و عملکردمان و بــا امکانات خــدادادی که داریم، 

درست مدیریت کنیم.

سیاست

سردار سلامی: 

به زودی از شهرهای موشکی و پهپادی رونمایی 
خواهیم کرد

فرمانــده کل ســپاه بــا بیان اینکــه امروز در حــوزه موشــکی، پهپادی و شــناوری به 
قــدرت فوق العاده ای رســیده ایم، گفت: به زودی از شــهرهای موشــکی و پهپادی 

رونمایی خواهیم کرد.
  سرلشکر پاسدار »حسین سلامی« فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
نشســت سراســری راهیان نور که در آبادان برگزار شــد، اظهار کرد: مردم ما علاقه 
دارنــد کــه ما همواره در همه عرصه ها با اقتدار عمل کنیم. چون این عرصه مرئی 

و قابل رویت و قابل اندازه گیری و دیدن است.
 سرلشــکر ســلامی با بیان اینکه مردم ما به اعتبار قدرت خیلی احترام می گذارند 
و قــدرت معتبر را دوســت دارند؛ البته ما هم به خواســت مــردم عمل می کنیم و 
اجــازه نمی دهیم اشــتهای مردم ما برای اقتدارطلبی و عزت طلبی کور شــود این 
وظیفه ماســت، افزود: با قلب های سســت نمی شــود پیروز شــد، حتی اگر غرق در 
ســلاح بود؛ راز شکســت نخوردن در اســتحکام ایمان ها، مطمئن بــودن قلب ها و 

ثبات قدم هاست.
 فرمانده کل سپاه در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه دشمنان می گویند 
ایــران در تحــولات اخیر بازوان بازدارنــده منطقه خود را از دســت داده و دیگر آن 
ایران قدرتمند گذشــته نیســت، آنقدر تکرار می کنند که می خواهند این عبارات را 
در ذهن هــا تثبیت کنند، تصریح کرد: اگر کشــورهای مقاومت بــازوان بازدارنده ما 
بودند. وقتی شــهید ســلیمانی یا شــهید زاهدی را شــهید کردند، باید ما به همین 
بازوان منطقه ای متوســل می شــدیم و بــه آنها می گفتیم جــواب بدهند، آن زمان 
ســوریه در زنجیره مقاومت قرار داشــت و ما هم در سوریه بودیم؛ ولی تدبیر نظام 

این بود هر کشور مقاومت بر اساس ملاحظات خود عمل کند.
 سرلشــکر ســلامی با بیان اینکه ما آنقدر بزرگ هســتیم که می توانیم از ســرزمین 
خودمــان پاســخ بدهیم وگرنــه نیازی نبود وعــده صادق یــک و دو را انجام دهیم 
و دیگران برای ما انجام می دادند و به پای حســاب ما نوشــته می شــد، ادامه داد: 
مــا یــک نظــام معتبر و مقتدر رســمی هســتیم و حســاب خودمــان را با دشــمنان 
براســاس توانمندی های خودمان انجام می دهیم؛ بعد از جســارت های اسرائیل، 
می توانســتیم بــه بــازوان در منطقــه خود بگویــم که پاســخ اســرائیل را بدهند اما 

موشکی از سوریه و لبنان به اسرائیل شلیک نکردیم و خودمان انجام دادیم.
 وی با بیان اینکه ایران کشــوری بزرگ است و عملیات طوفان الاقصی را خودمان 
و از داخــل خاک خودمان انجــام دادیم و تصاویر آن را پخش زنده کردیم، عنوان 
کرد: وقتی حاج قاسم شهید شد ما از ایران مستقیم پایگاه آمریکا را زدیم و اعلام 
هــم کردیــم در حالی که گفتنــد ۵۲ هدف را در مقابل حملات مــا می زنند ولی ما 

این کار را کردیم و خیلی واضح بر عهده گرفتیم.
 فرمانــده کل ســپاه با بیــان اینکــه صهیونیســت ها می دانند و شــاید صحبت های 
مــن را بشــنوند وقتــی بــه کشــتی های مــا در دریا آســیب می زدنــد آنهــا می دانند 
کشتی های شــان کجا خورد و به چه تعداد خورد، گفت: فاعل این مســئله هر کسی 
می خواهد باشد، این نشان دهنده شعاع های تاثیر است؛ مستقل از اراده دیگران، 

مفهوم واقعی استقلال.
 سرلشکر سلامی با بیان اینکه ما از سوریه بهره نظامی نمی بردیم که با سقوط آن 
نگران بازدارندگی خودمان باشــیم، خاطرنشــان کرد: سوریه ســقوط کرد؛ ما بهره 

نظامی از ســوریه نمی بردیم که نگران بازدارندگی خودمان باشیم؛ بازدارندگی ما 
بر مبنای عمل از هیچ سرزمین دیگری طراحی نشده است؛ کاملًا سرزمین، اراده، 

تصمیم، توان و عمل مطلقاً و محض ایرانی است کاملًا ایرانی است.
 وی بــا بیــان اینکه دشــمنان می خواهند بگویند ایران ضعیف شــده؛ آیــا امروز در 
بســتن تنگه هــا قوی تریــم یا ســال های قبل؟ اظهار داشــت: امــروز که بــه فناوری 
اصابــت در هــزاران کیلومتــر بــا بهره بــرداری از هــوش مصنوعی دســت یافته ایم 
قوی تــر هســتیم یا قبلًا کــه این فناوری را نداشــتیم؟ ما همچنــان مدیریت امنیت 
اقتصــاد و انــرژی جهــان را حداقل بخــش مهمی از اقتصــاد و انرژی جهــان را در 

اختیار داریم؛ این از ما سلب شده یا توان ما برای اثرگذاری کم شده است؟ 
فرمانده کل سپاه با بیان اینکه امروز در حوزه موشکی، پهپادی و شناوری به قدرت 
فوق العاده ای رســیده ایم و هیچ کم و کســری نداریم، گفت: به زودی از شــهرهای 
موشکی و پهپادی رونمایی خواهد شد و شما عظمت و عمق ناپیدای قدرت ایران 
را خواهیــد دیــد؛ مــا در موشــک هایمان و پهپادهایمان و شــناورهایمان که بخش 
مهمــی از قــدرت بازدارنده ماســت مگر الان با کم و کســری مواجه هســتیم؟ چه 
چیزی ضعیف شــده؟ ملت ایران ضعیف شــدند؟ نخیر آگاه تر مصمم تر شــدند. 
ملت ایران تنها ملتی اســت که شــما وقتی پایگاه دشمن را می زنید با خودروهای 
چراغ روشــن نیمه های شب در خیابان ها شادی می کنند؛ ایران تنها کشوری است 
که وقتی موشک شلیک می کند قیمت نفت و دلار در آن ارزان می شود. این یعنی 

ضعف؟
 سرلشــکر ســلامی با بیان اینکه هیچ دشــمنی نمی تواند ادعای حضور در ایران را 
داشــته باشــد، اضافه کرد: تحریم یک خطر جدی بود و کوچــک نبود و اگر تحریم 
کننــدگان معرض ایــن تحریم ها بودند قطعاً فرو می پاشــیدند امــا ملت ایران به 
رهبری امام خامنه ای ایســتادند و قدرت ســازی کردند. ما ضعیف شده ایم؟! مگر 
مــا از مواضــع سیاســی خودمان عقب نشســتیم؟ مگه مــا نمی توانیــم پایگاه های 

منطقه ای دشمنان را ویران کنیم؟
 وی با بیان اینکه امام خامنه ای ملت بزرگ ایران را از چالش ها به ســلامت عبور 
می دهند، اضافه کرد: دشــمنان از سر ملت ایران دست برنمی دارند مگر اینکه از 
دین خود دســت بردارند، اما ملت ما مکتب اســلام را پذیرفته و هیچ گاه در برابر 

دشمنان خم به ابرو نخواهند آورد.
 فرمانده کل ســپاه با بیان اینکه مستکبران در هر سرزمین اسلامی پای می گذارند 
آنجا را نابود و با خاک یکسان می کنند، تاکید کرد: همین سوریه را ببینید چه بلایی 
ســر مردم این کشــور آوردند؛ می خواهند مســلمان را قلع و قمع کنند، مســلمان 

منطقه باید بیدار باشند و در برابر دشمنان هوشیار شوند.
 سرلشــکر ســلامی بــا بیــان اینکه طبــق فرمایــش صریح قــرآن نباید از دشــمنان 
کوچک تریــن ترســی بــه خــود راه دهیــم، گفــت: ما در کــدام بعد قــدرت ضعیف 
شــده ایم که دشمنان می گویند؛ الان در نیروی ســپاه جا برای نگهداری موشک ها 

نداریم و مدام در حال تولید تجهیزات جدید هستیم.
 وی بــا بیــان اینکه موشــک های جدید و خاص در نیروی هوافضا در حال ســاخت 
هســتیم، گفــت: دســت ســپاه روی ماشــه اســت و هیــچ مشــکلی وجــود نــدارد و 

لباس های رزم بر تن داریم و مردم نگران هیچ چیزی نباشند.
 سرلشکر سلامی با بیان اینکه فقط می تواند آدم های بی گناه را بکشد، اما توانایی 
مقابلــه و جنــگ را ندارد، گفت: به محض اینکه یک جوان فلســطینی مقابل آنها 
می ایســتد متوقف می شــوند، اما می خواهند با وارونه ســازی مردم ایران را نگران 
کنند، آیا اســرائیل امروز امن و قدرتمند اســت، آیا اقتصاد شکوفا دارد؟ اگر آمریکا 

نباشد یک روز هم زنده نخواهند ماند.
 وی با بیان اینکه امروز مقامات اسرائیلی امروز منزوی و در نزد همه مردم جهان 
منفور شــده اند، گفت: یمنی ها امروز دریای ســرخ را بســته اند و آمریکا و اســرائیل 
هم حریف آنها نشده اند؛ آیا امروز آسمان اسرائیل بسته است؟ خیر موشک های 
یمــن به اهــداف برخورد می کند و پاســخی هم ندارند و آژیرها هــم مدام به صدا 
در می آید.  سرلشــکر ســلامی با بیان اینکه امروز ایران شکست ناپذیر است، گفت: 
امــروز اگــر همه دنیا بگویند بترســید مردم ایران ترســی به خــود راه نخواهند داد؛ 

امروز قدرتمند شده ایم؛ فرهنگ دفاع مقدس، فرهنگ عزت و استقامت است.
 وی با بیان اینکه امروز سپاه برای حل همه موضوعات کشور پای کار است، اضافه 
کرد: ظرفیت عظیمی در بســیج برای همه مســائل کشور داریم و آماده کارآفرینی 

روابط عمومي شركت نفت مناطق مركزي ايراندر همه بخش ها هستیم و آماده ایم در هر زمینه به کمک بشتابیم.

آگهي مناقصه عمومي )يک  مرحله ای(
 شركت ملی نفت ايران

 شركت نفت
 مناطق مركزی ايران 

  شــركت نفــت مناطــق مركــزي ايران )ســهامي خاص( 
درنظر دارد موضوع مناقصه فوق الذكر را با مشخصات 
و شرايط كلي زير از طريق مناقصه عمومي )یک مرحله 

ای( به شركت هاي واجد شرايط، واگذار نمايد.
الف( شرح مختصر كار 

پروژۀ فوق الذكر مختصراً مربوط به  تهیه، طبخ، بسته 
بندی، توزیع و سرو سه وعده غذا پروژه طرح و توسعه 

میدان نفتی خشت مي باشد.
ب( مدت، محل و برآورد اوليه اجراي كار

 مــدت اجــراي خدمــات 365 روز و برآورد تقريبي پروژه 
خدمــات  اجــراي  محــل  و  ریــال  000ر865ر825ر287 

استان فارس مي باشد.
ج( شرايط و مدارک مورد نیاز جهت شرکت در مناقصه 

)الزامی( 
متقاضیان برای شرکت در مناقصه باید دارای گواهی 
صلاحیت مربوط از مراجع ذیصلاح از جمله موارد زیر 

باشند:
داشــتن  هــا(:  حقوقی)شــرکت  اشــخاص  بــرای   -1
شــخصيت حقوقي و ارائه مدارك ثبت شــركت شامل: 
آگهي روزنامه رسمي، اساسنامه، آخرين تغييرات، كدُ 
اقتصادي وشناســه ملي شــرکت، آدرس دقيق پستي، 
تلفــن ثابــت و نمابر)فكــس( و بــرای اشــخاص حقیقی 

تصویر کارت ملی و شناسنامه صاحب جواز کسب.
بارگــزاری  و  بــودن  دارا  حقوقــی:  اشــخاص  2-بــرای 
گواهینامــه صلاحیــت معتبــر از وزارت تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعی در رشــته امور آشــپزخانه و رســتوران  با 
حداقل پایه 6 و برای اشخاص حقیقی دارا بودن جواز 
کســب و تأییدیه معتبر از اتحادیه و صنف رســتوران و 
ســالن غذاخوری و گواهی صلاحیت بهداشــت از مرکز 
بهداشت محل صدور پروانه کسب الزامی می باشد. 

3- داشــتن توانایــی ارائــه ضمانتنامــه بانکی بــه میزان  
بــه عنــوان تضمیــن شــرکت   14.391.293.250ریــال 

در مناقصه.
الکترونیکــی  تــدارکات  ســامانه  در  عضویــت   -4
دولت)ســتاد( و دارا بودن گواهی امضاء الکترونیکی و 
 تکمیــل فرم اســتعلام ارزیابی کیفی موجود در ســایت

.www.setadiran.ir
5- دارا بودن صورت هاي مالي حسابرســي شــده سال 

1401  یا 1402
 شــرکت کنندگان می بایســت نسبت به ثبت نام در 
سامانه جامع تجارت ايران)جام( به نشاني ntsw.ir به 
منظور فراهم نمودن امكان اســتعلام و تعيين اصالت 
صــورت هــاي مالي حسابرســي شــده مناقصه گــران از 

سامانه پـرديس اقدام نمایند.

  د( مهلت و محل مراجعه متقاضیان 
  كليــه مراحــل برگــزاري فراخــوان از دريافــت و تحويــل 
اســناد فراخــوان تــا تهيه فهرســت مناقصه گــران داراي 
صلاحيــت، ارائــه پيشــنهاد مناقصــه گران و بازگشــايي 
پــاكات از طريــق درگاه ســامانه تــداركات الكترونيكــي 
دولت)ســتاد( بــه آدرسwww.setadiran.ir  انجــام 
خواهــد شــد و لازم اســت مناقصــه گــران در صــورت 
نــام در ســايت  ثبــت  قبلــي، مراحــل  عــدم عضويــت 
مذكــور و دريافــت گواهــي امضاءالكترونيكــي را جهت 
تمــاس  مناقصــه محقــق ســازند. شــماره  در  شــركت 
ســامانه ســتاد در تهــران جهت انجــام مراحل عضويت 
در ســامانه 1456 و اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام در 
ساير استانها در ســامانه www.setadiran.ir بخش 
"ثبــت نام/پروفايل تاميــن كننده/مناقصه گر " موجود 
اســت. آخرين مهلــت دريافت اســناد ارزيابي كيفي از 
ســامانه ستاد ساعت 10:00 صبح روز چهارشنبه مورخ 
1403/10/26 و آخرين مهلت ثبت و بارگذاري اطلاعات 
فراخوان و اطلاعات مورد نياز جهت ارزيابي كيفي اين 
مــورخ  روز چهارشــنبه  مناقصــه ســاعت 10:00 صبــح 

1403/11/10 مي باشد.
درصورت نياز به اطلاعات بيشتر متقاضيان مي توانند 

با تلفن87524443 تماس حاصل نمایند.

موضوع: مناقصه عمومی یک  مرحله اي شماره م م ن/ 1403/5195 مربوط به ارائه خدمات تهیه، طبخ،بسته بندی، 
توزیع و سرو سه وعده غذا پروژه طرح و توسعه میدان نفتی خشت

شماره ثبت در سامانه ستاد: 2003093221000050

شناسه 1860309 م الف 1 

نوبت دوم

بازگشت نظری جویباری به استقلال؛    

  فرصت طلایی 
یا آزمون دشوار؟

  توضیح سخنگوی دولت 
ع انتقال پایتخت درباره موضو

0202040407070808

 سال هشتم    شماره 1987    8 صفحه    قیمت: 5000تومان

 از ابتکارات عراق برای
 حل و فصل مسائل منطقه 

حمایت می کنیم
 مشارکت مردم0101

0202 کلید عبور از دشواری هاست

  روزنامه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و ورزشی

نگاه جملــه به انتشار لیست نهایی آثار راه یافته به بخش رقابت های
سودای سیمرغ چهل وسومین جشنواره فیلم فجر؛   

سیمرغی که اوج نمی گیرد

 دکتر مسعود پزشکیان در مراسم افتتاحوزیر امور خارجه:
 بیمارستان مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی: 

     شنبه   22 دی 1403   10 رجب 1446قمری   11 ژانویه 2025    

به  »تهران«  از  ایران  پایتخت  انتقال  موضوع 
شهری دیگر بیش از دو دهه است که در سطح 

و  دیده  کارشناسان،  اظهارنظر  و  رسانه ها 
خود  به  عملی  صورت  هرگز  اما  می شود  شنیده 

اقدام به  چنین کاری است چون  نگرفته 
موضوعات به  متوقف  و  پیچیده  بسیار 

 امنیت ملی است و  نمی توان با نگاه
تغییر مانند  را  کاری  چنین  سطحی   

  دفتر یک شرکت  از شهر الف به 
شهر ب تصور کرد.

شامه تحلیل ما می گوید ماجرای پایتخت 
شدن مکران، درحقیقت پوست خربزه زیر پای 
فعالان بخش خصوصی است همان گونه که 
»حسن روحانی« رییس جمهور اسبق در سال 
۱۳۹۹ مردم را به بورس دعوت کرد

 و گفت: »مردم بدانند سکه جای 
سرمایه گذاری نیست، دلار جای 
سرمایه گذاری نیست، اما بورس
 جای سرمایه گذاری است

J O M L E H

 »کیش ا کسپو« یکی از ابزارهای 
مؤثر توسعه اقتصادی کشور

0808

زنان خسته
 از سرگردانی
در بازار کار

گزارش جملــه از آخرین اطلاعات مرکز آمار ایران از اشتغال زنان؛

خبـر ویـژه

دکتر مسعود پزشکیان در مراسم افتتاح بیمارستان مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی: 

مشارکت مردم، کلید عبور از دشواری هاست
همزمــان بــا هشــتمین ســالگرد رحلــت آیــت الله اکبــر هاشــمی رفســنجانی 
بیمارســتان »هاشــمی رفسنجانی« صبح پنجشــنبه ۲۰ دی ماه با حضور دکتر 
مســعود پزشــکیان رییس جمهــور، خانــواده آیــت الله هاشــمی رفســنجانی، 
نــوری،  ناطــق  اکبــر  علــی  حجت الاســام  روحانــی،  حســن  حجت الاســام 
محمدرضا ظفرقندی وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی طی آیینی به 

بهره برداری رسید.
دکتــر مســعود پزشــکیان در مراســم افتتــاح بیمارســتان آیــت الله هاشــمی 
رفســنجانی، با قدردانی تاش های صورت گرفته در راستای احداث این مرکز 
درمانی اظهار داشــت: باور دارم اقداماتی که توسط خانواده آیت الله هاشمی 
رفسنجانی و دیگر عزیزانی که سال ها برای این پروژه تاش کرده اند به نتیجه 

رسیده، شایسته تقدیر است و این نگاه باید در سراسر کشور شکل بگیرد.
رییس جمهــور  با تأکید بر اهمیت مشــارکت مردمی در حل مشــکات کشــور 
افــزود: مشــکات کنونــی تنها با مشــارکت و همراهــی مردم قابل حل اســت. 
زمانی که مردم در صحنه حضور داشــته باشند، هیچ قدرتی از خارج یا داخل 
نمی تواند تهدیدی جدی برای کشــور باشــد. اما اگر مردم نباشند، بزرگ ترین 
قدرت هــا نیــز بی فایده خواهند بود. این مشــارکت نه تنها ابــزار حل بحران ها، 

بلکه تضمینی برای عبور از دشواری هاست.
دکتــر پزشــکیان در ادامــه بــا اشــاره به جهت گیــری فعلــی دولت بــرای عبور 
از بحران هــا تصریــح کــرد: هــدف اصلی ما آشــتی با مــردم و ایجــاد ارتباطی 
نزدیک تــر با آنان اســت. تنها با حضور مردم در صحنــه و اتحاد میان دولت و 
ملت اســت که می تــوان از بحران های موجود عبور کرد و به ثبات و پیشــرفت 
رســید. رییس جمهور با اشــاره به اهمیت نــگاه انتقادی بــه عملکرد حاکمان 
گفــت: ما پیــش از انقاب نیز حکومت هــا را نقد می کردیم و امــروز نیز همان 
نگاه ادامه دارد. حضرت علی )ع( در نامه خود به مالک اشــتر تأکید می کنند 
کــه مــردم به عملکــرد شــما نــگاه می کننــد و همان گونه کــه دربــاره حاکمان 
پیشــین ســخن می گفتید، درباره شما نیز ســخن خواهند گفت. معیار درستی 
یــا نادرســتی ما، نظر مردم اســت و این کــه درباره عدالت و خدمت رســانی ما 

چه می گویند.
دکتــر پزشــکیان با تأکید بر ضرورت خدمت رســانی به مــردم به عنوان وظیفه 
اصلی حکومت اظهار داشــت: ما اینجا هستیم تا مشکات مردم را حل کنیم 
و گرفتاری های آن ها را برطرف ســازیم. هر فردی که عشــق و عاقه بیشــتری 
بــه رفع این مشــکات داشــته باشــد و عمیق تر در این مســیر تــاش کند، نزد 
 خداوند عزیزتر اســت. این اســاس عدالت و رضایت عمومی اســت، حتی اگر 

برخی نپذیرند.

  آیت الله هاشمی رفسنجانی به عهد خود وفا کرد  
وزیــر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی نیــز در این مراســم گفت: آیت الله 
هاشــمی رفســنجانی به عهد خود وفا کرد و یادگارهای ماندگار ایشان همیشه 
برقــرار و باقــی اســت.ظفرقندی افــزود: واقعیت این اســت مرحوم هاشــمی 
رفتنــد اما هســتند و آنچه از ایشــان به یــادگار ماند همه مصداق شــجره طیبه 

است.
وزیر بهداشت با بیان این که آنها که تاش کردند ایشان را از صحنه کنار بزنند 
نه موفق شــدند و نه موفق خواهند شــد گفت: این شجره طیبه همچنان میوه 
خواهد داد. ظفرقندی تاکید کرد: وظیفه خود می دانم به عنوان مسئول بخش 
ســامت کشــور در مورد این بیمارســتان از خانــواده آیت الله هاشــمی به ویژه 
فاطمه هاشــمی تشــکر کنم، به یقین آنچه باقی گذاشته شــد هم برای ایشان 

باقی مانده و هم صدقه جاری است.
وزیر بهداشــت و درمان در ادامه ســخنان خود درباره بیماری ســرطان گفت: 
ســالانه حــدوداً ۲۰۰ هــزار مــورد جدیــد مبتا به ســرطان در کشــور شناســایی 
می شــود، شــیب ابتا به سرطان شیب بالایی اســت و یکی از علل افزایش آن 

در حقیقت افزایش امید به زندگی و طول عمر مردم ایران است.
وی گفت: در سال های گذشته میزان امید به زندگی ۵۰ سال بود و سرطان نیز 
کمتر بود اما طول عمر مورد انتظار در آقایان ۷۵ و در خانم ها ۷۸ سال است 
و بنابرایــن بروز ســرطان نیز افزایش یافته و اگر با همین شــیب جلو برویم در 

آینده بروز سرطان دو برابر خواهد شد.
ظفرقنــدی گفــت: در آینــده ۴۰۰ هزار مورد ابتا به ســرطان به صورت ســالانه 

وجود خواهد داشت که باید پیش بینی های لازم در این خصوص انجام شود.
وی، هزینه هــای درمــان این بیماری را یکی از دغدغه های مهم می دانســت و 
گفت: رییس جمهور نیز در این خصوص دغدغه دارند و می گویند نباید هزینه 

درمان سرطان کمرشکن باشد و باید در این خصوص مدیریت انجام شود.
ظفرقندی با بیان این که آموزش، پیشگیری و مدیریت هزینه ها مواردی است 
کــه بایــد در بــروز این بیماری مــورد توجه قرار گیرد، اظهار داشــت: بیشــترین 
سرطانی که در ایران زنان به آن مبتا می شوند سرطان سینه و مردان سرطان 
پروســتات اســت که با ارائه آموزش و انجام معاینات خودشــان می توانند در 

زمان مناسب این بیماری را تشخیص دهند.

•  ساخت این بیمارستان آرزوی پدرم بود  
محسن هاشمی فرزند آیت الله هاشمی نیز در این آیین با بیان این که ساخت این 
بیمارســتان یکی از آرزوهای آیت الله هاشــمی بود و به همت فاطمه و محمد 

هاشمی انجام شد گفت: آقای هاشمی واقع گرا بود. 
وی بــا بیان این کــه برخی او را متهم می کردند که آرمان گرا نیســت، گفت: اما 
ایشــان یکی از شــخصیت های آرمان گرا بود و آرمان او توسعه و رفاه ایران بود 
و فکر جدی به معیشت مردم داشت و قبل از انقاب نیز بنیادی را راه اندازی 

کرد که آن را »رفاه« نام گذاشتند. 
فاطمه هاشمی دختر آیت الله هاشمی و رئیس بنیاد بیماری های خاص نیز با 
بیان این که از زمان تصمیم به ســاخت این بیمارســتان تا امروز ۳۰ سال طول 
کشیده است و جلوی کار را می گرفتند اظهار داشت: از رؤسای جمهور پیشین 
خاتمی و روحانی و پزشکیان خواستیم تا با هم این بیمارستان را افتتاح کنند.
وی بــا قرائت دل نوشــته ای خطاب به آقای هاشــمی تاکید کــرد: امروز در این 
مراســم جای شما خالی اســت چون یکی از آرزوهایتان دیدن این بیمارستان 
بود و همیشــه ما را به ســاخت آن توصیه می کردید؛ امروز به بار نشسته است 

ولی افسوس که شما نیستید ببینید و بار دیگر به ملت ایران افتخار کنید.
حجت الاســام ســروش محاتی هم در این آیین از آیت الله هاشمی به عنوان 
یــک شــخصیت جهانی یــاد کرد و گفت: ایشــان سیاســتمدار دینــی واقع گرا و 
جامــع بودنــد. وی با بیان این که می گویند تفکر هاشــمی بعد از انقاب تغییر 
کــرده اســت، گفت: هاشــمی همــواره یک مبــارز بــود، مبــارزه او در صیانت از 
حقــوق، آرامــش و رشــد زندگــی مردم بوده اســت و ایــن کار با آرزو بــه نتیجه 

نمی رسد و  آیت الله هاشمی مرد عمل بود.
محاتی با اشــاره به نامه امام علی )ع( به مالک نیز گفت: ایشان در این نامه 
تاکیــد کردنــد کــه مالک تمام تــاش خود را بر ایــن قرار بده کــه زندگی مردم 
آباد شــود و اگر می خواهی پشــتوانه مردم را داشــته باشی باید زندگی مردم را 

آباد کنی.
 بیمارستان ۲۰۰ تختخوابی آیت الله هاشمی رفسنجانی به عنوان »مرکز جامع 
سرطان«، به همت مرکز بنیاد امور بیماری های خاص با هدف ارائه خدمات 
جامــع برای بیماران ســرطانی، از غربالگری تا جراحــی و مراقبت های پس از 

درمان افتتاح شد.
این بیمارستان با حدود ۱۰ هزار میلیارد ریال اعتبار از محل کمک های خیّران 
سامت ساخته شده است. گفتنی است از حاشیه های این مراسم ممانعت از 

حضور حجت الاسام سید محمد خاتمی رییس دولت اصاحات بود.
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َّه "سيد ابوالقاسم دهكُردي اصفهاني" )1313 ش(  l محكوميت انتشار مقاله توهين آميز روزنامه اطلاعات عليه امام توسط مراجع تقليد )1356 ش(  امروز در تقویم: صدور فرمان تأسيس "عدالتخانه" توسط "مظفرالدين شاه قاجار" )1284 ش(  l رحلت عالم امامي و فقيه اصولي، آيت  الل

 تحلیل »جمله« بر سخنان معاون اول رییس جمهوری درخصوص انتقال پایتخت
 از تهران به منتهی الیه جنوب شرق کشور در ساحل دریای عمان؛

»مکران» در  خربزه  پوست 

موضوع انتقال پایتخت ایران از »تهران« به شهری دیگر 
بیش از دو دهه اســت که در ســطح رسانه ها و اظهارنظر 
کارشناســان، دیــده و شــنیده می شــود امــا هرگــز صورت 
عملی به خود نگرفته اســت چون اقدام به چنین کاری، 
بسیار پیچیده و متوقف به موضوعات امنیت ملی است و 
نمی توان با نگاه سطحی چنین کاری را مانند تغییر دفتر 

یک شرکت از شهر الف به شهر ب تصور کرد.
همچنین در گزینه های بدیل شهرهایی چون »سمنان«، 
می شــد  طــرح  برخــی  توســط  »تبریــز«  و  »اصفهــان« 
شهرهایی که به همان مشکاتی گرفتار هستند که پایتخت 
فعلی یعنی تهران به آن دچار است از کم آبی و آلودگی تا 
گسترش بی ضابطه فضاهای شهری رشد ناموزون. حتی 
در مقاطعــی این دیدگاه طرح شــد که »تهران« پایتخت 

سیاسی بماند و »سمنان« پایتخت اقتصادی کشور شود.
قطعاً »تهران« با مشکات و حتی تهدیدهای جدی چون 
انفجار جمعیت، آلودگی هوا و زلزله مواجه است که باید 
برای آن کاری کرد و انتقال پایتخت یکی از گزینه ها است 
اما یافتن شــهری که شــرایط لازم را داشــته و مشکات و 
تهدیدهای پایتخت فعلی را نداشته باشد نیز کاری آسان 
نیســت و همین امــر موجب شــد طرح انتقــال پایتخت 

همواره در حد حرف بماند.  
اول  معــاون  عــارف«  »محمدرضــا  قبــل  روز  چنــد 
رییس جمهور گفت که اگر روزی پایتخــت ایران از تهران 
بــه جایــی دیگــر منتقل شــود، ســواحل مکــران، یکــی از 
نیــز »فاطمــه مهاجرانــی«  قبــل  روز  گزینه هاســت. دو 
ســخنگوی دولت در همین رابطــه گفت: پایتخت جدید 
منطقــه مکران اســت و ایــن موضــوع در حال کار اســت 
و در نهایــت روز قبــل »جعفــر قائم پنــاه« در گفت و گــو 
بــا خبرنگاران دربــاره انتقــال پایتخت به مکــران، گفت: 
ایــن موضوع در حد یک ایده اســت و زمــان انتقال اصا 
مشخص نیست.  اما مُکران کجاست و چرا طی چند روز 
گذشته »مکران کجاست« به یکی از پرشمارترین سوالات 

در موتور جست وجوی گوگل تبدیل شده است ؟

شــاید بســیاری از افراد آگاهی نداشــته باشــند که اساســاً 
مکران، نام یک شــهر نیســت و ما شــهری به ایــن نام در 
جنــوب شــرق کشــور نداریم، بــه منطقه ســاحلی دریای 
عمــان در قســمت بلوچســتان ایــران »مکــران« گفتــه 
می شــود کــه از مناطق ســاحلی جنوب اســتان هرمزگان 
شروع می شود و در بلوچستان ادامه می یابد و تا پاکستان 
نیــز امتداد دارد و شــهر مهم این منطقه در ایــران، بنادر 
مهم جاسک و میناب و چابهار است. این منطقه به خاطر 
دسترسی به آب های آزاد و نزدیکی با بنادر دو کشور مهم 
پاکســتان و هندوستان و همچنین دسترســی به مرزهای 
زمینی افغانستان و پاکستان، ظرفیت و پتانسیل توسعه 
بالایی برای توسعه دارد و چند سال است که دولت تاش 
بســیاری برای تأمین زیرســاخت ها در این منطقه انجام 
داد اما با استقبال سرمایه گذاران بخش خصوصی مواجه 
نشــد و در ادامــه به دلیل آن خواهیــم پرداخت. مرزهای 
شــرق کشــور طی ســه دهه اخیر همواره جزو ناامن ترین 
بخش از مرزهای جمهوری اســامی ایران بوده است. دو 

دهه قبل دولت در پرداخت تسهیات سرمایه گذاری، نرخ 
سود برای استان سیستان بلوچستان را چند برابر کمتر از 
اســتانی چون اصفهــان اعام می کرد اما ســرمایه گذاران 
بخش خصوصــی به خاطر ناامن بودن مرزهای شــرق و 
جنوب شرق کشور، ترجیح می دادند سود بیشتری بابت 
تســهیات سرمایه گذاری پرداخت کنند اما در اصفهان و 
کرج و تهران باشند نه در سیستان و بلوچستان. در همین 
زمینه این نقد به دولت ها نیز وارد اســت که هرگز به فکر 
تأمین امنیت پایدار در مرزهای شرق نبودند و به توسعه 
استان سیســتان و بلوچستان نیز  توجهی جدی نکردند و 
نتیجه آن نیز ادامه وضعیت فعلی و فرار سرمایه گذاران 
از ایــن اســتان شد.شــامه تحلیل مــا می گوید امــروز و در 
شرایط تحریمی شــدید، دولت نیاز دارد ســرمایه گذاران 
بخش خصوصی مکران را جدی بگیرند و تشــویق شوند 
در ایــن منطقه حضــور یابند، بــه همین دلیل، بــه دروغ 
موضــوع احتمــال این کــه مکران پایتخــت ایران شــود را 
به عنــوان طعمه، ســر زبان هــا انداختند.   امروز مســعود 

پزشکیان در استان سیستان و بلوچستان حضور دارد و تا 
این لحظه چیــزی درخصوص انتقال پایتخت به مکران 
نگفت امــا حتی اگر رییس جمهوری نیــز چنین وعده ای 
بدهــد، باز هم کســی از ســرمایه گذاران و فعــالان بخش 

خصوصی آن را باور نخواهد کرد. 
چه کســی اســت کــه ندانــد پایتخت یک کشــور بایــد دور 
از تهدیــدات خــاص باشــد و چه کســی اســت از فعالیت 
و  جنــدالله  و  ریگــی  مســلح،  اشــرار  چــون  گروه هایــی 
جیش العدل طی همین سه دهه اخیر در مرزهای شرقی 

و جنوب شرق آگاهی نداشته باشد ؟
  بــاز هم تأکید داریم شــامه تحلیل مــا می گوید ماجرای 
پایتخت شــدن مکران، درحقیقت پوست خربزه زیر پای 
فعــالان بخش خصوصی اســت همان گونه که »حســن 
روحانــی« رییس جمهــور اســبق در ســال ۱۳۹۹ مــردم را 
بــه بورس دعــوت کرد و گفت: »مردم بدانند ســکه جای 
ســرمایه گذاری نیست، دلار جای ســرمایه گذاری نیست، 
اما بورس جای ســرمایه گذاری است، بورس ایران بازاری 
اســت که همیشــه مــا مراقبــت می کنیــم، تاکیــد من به 
مســئولان بورس این اســت که مراقب ســرمایه مردم در 
بــورس باشــند. بنده بارها بــه وزیر اقتصــاد، رییس بانک 
مرکزی، شــورای عالی بــورس گفتتم کــه مراقبت کنند و 
مراقبــت هــم می کنند.«این ســخنان حســن روحانی در 
اوج حرکت بورس و در ابتدای ســال ۱۳۹۹ بود و بســیاری 
به این ســخنان اعتماد کــرده و در قله بورس وارد شــدند 
اما پس از قرمز شدن بورس و نابود شدن سرمایه مردم، 
هیچ حمایتی از مردم نشد و چه بسا در خلوت خود گفته 
باشــند: »می خواســتید وارد نشــوید!«.البته در مدیریــتِ 
ســرمایه گذاری گفتــه می شــود »اقتصاد ترســو اســت« و 
بسیار بعید است فعالان بخش خصوصی با این اغواها، 
فریــب بخورنــد و به ســمت ســرمایه گذاری های کان در 
مکــران بروند و احتمالاً نتیجه چنیــن تاش و تقاهایی، 
گرانیِ غیرمنطقیِ قیمت ملک و اجاره مغازه و واحدهای 
تجاری آن هم در شرایط ناهموار اقتصادی است که دود 
آن نیز به چشم شهروندان عادی و مردم محروم منطقه 
سیستان و بلوچستان خواهد رفت و به محرومیت در این 

منطقه خواهد افزود.

جملــه
سرویس سیاسی

اخبـــارخبــر ویــژه

 توضیح سخنگوی دولت درباره 

موضوع انتقال پایتخت

ســخنگوی دولت به طــرح احتمالاتی درباره انتقال قطعی پایتخــت به مکران بر مبنای 
برداشــتهایی از ســخنان او در جریان نشســت خبری اخیر با نمایندگان رسانه ها، واکنش 
نشــان داد. فاطمه مهاجرانی با اشاره به طرح گمانه زنی هایی درباره انتقال قطعی پایتخت به 
مکران، بر مبنای برداشتهایی که از سخنان اخیر وی انجام شده است، تصریح کرد: من نگفتم 
پایتخت به مکران خواهد رفت؛ بلکه گفتم دو شــورا تشــکیل شــده اســت که یکی برای احصای 
مشکات پایتخت فعلی است و یکی هم برای بررسی قوت هایی که اقتصاد دریامحور مشخصاً 

در مکران دارد؛ نتیجه این سخنان این نیست که پایتخت به مکران خواهد رفت.
ســخنگوی دولت ادامه داد: معنای این ســخنان یعنی مطالعه ای در حال انجام است و پیشتر 
هم گفتم که آماده شــنیدن نظرات کارشناســی دانشــگاهیان و خبرگان و نخبگان در این زمینه 
هســتیم.مهاجرانی تأکید کرد: در عین حال پایتخت فعلی و استان تهران، ظرفیت های زیستی 
محــدود دارد؛ از جملــه موضوع آب و وضعیت رشــته کوه های البرز که واقعاً دیگر جایی ندارد و 
در برخی نقاط تا ارتفاع کوه نیز خانه ســاخته شده است.وی یادآور شد موضوع انتقال پایتخت 
یک موضوع قدیمی است و حدود ۳۰ سال است که درباره آن کار می شود؛ در دنیا هم تجربیاتی 
در این زمینه وجود دارد. این موضوع در حال بررسی است اما نتیجه گیری که از سخنانم شده، 

درست نیست.

  وزیر بهداشت

  قدم اول در سرطان آموزش

و قدم دوم پیشگیری است
وزیر بهداشت گفت: امروز طول عمر مورد انتظار در آقایان حدود ۷۵ و در خانم ها 

حدود ۷۸ سال است و بروز سرطان افزایش پیدا کرده است.
محمدرضــا ظفرقنــدی وزیــر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی در هشــتمین ســالگرد 
بزرگداشــت آیــت الله هاشــمی رفســنجانی و افتتــاح بیمارســتان ســرطان اظهــار کــرد: 
یادگاری های مرحوم هاشــمی در ابعاد سیاســی و ســازندگی همچنین در نگرش فکری و 
آزادی هــای مردمی همــواره باقی خواهد شــد. این ها آن چیز هایی بود که ایشــان برای آن 
یک عمر جانفشانی کرد و زحمت کشید. وی افزود: واقعیت این است که مرحوم هاشمی 
رفســنجانی رفــت امــا هســت، این بیمارســتان جــز کوچکــی از آن چیزی اســت کــه آقای 
هاشــمی بنیان گذاشت.وزیر بهداشت گفت: آن هایی که تاش کردند آیت الله هاشمی را 

کنار بگذارند موفق نخواهند شد و این شجره ادامه خواهد داشت.
ظفرقنــدی که با تشــویق حاضرین مواجه شــد افزود: آن چیزی که باعــث ماندگاری آیت 
الله هاشــمی رفسنجانی اســت، او به عهد خود با مردم عمل کرد. امروزه طول عمر مورد 
انتظار در آقایان حدود ۷۵ و در خانم ها حدود ۷۸ سال است و بروز سرطان افزایش پیدا 
کرده اســت.وی گفت: حالا حدود ۲۰۰ هزار مورد ســرطان در سال داریم و تا ۲۰ سال آینده 
این میزان به دو برابر می رســد، صحبت های آقای هاشــمی رفســنجانی در مورد ســرطان 

برای سال های دور است اما آینده ایران برایش مهم بود.
وزیر بهداشــت آموزش عمومی و ســواد عمومی را در مورد مقابله با ســرطان بســیار مهم 
دانســت و افــزود: ســرطان پســتان شــایع ترین ســرطان در خانم هــا و در آقایــان ســرطان 
پروســتات اســت که هــر دوی این بیماری ها را خــود بیمار می تواند تشــخیص دهد. اگر به 
مردم آموزش درســت داده شود می توانند در مراحل اولیه قبل از پیشرفت مراجعه کنند 

و به طور کامل درمان شوند و این دو سرطان شایع به طور کامل قابل درمان هستند.
ظفرقندی در بخشــی از ســخنانش اظهار کرد: قدم اول در ســرطان آموزش اســت و قدم 
دوم پیشــگیری است، برنامه جامع مدیریت در درمان سرطان قدم سوم در مبارزه با این 
بیماری اســت. درمان سرطان چند وجهی است و باید به طور مجموعه ای درمان صورت 

گیرد، از پزشک داخلی، جراح، رادیوتراپی و سایر تخصص ها مورد نیاز است.
وی بیان کرد: خوشبختانه در این مرکز گروه علمی دانشگاهی از ابتدای کار همراهی کردند 
و ما به آقای رئیس جمهور پیشــنهاد دادیم که با یک گروه علمی دانشــگاهی مدیریت در 
مرز علمی سرطان پیش برود. تاش ما این است که هزینه های سرطان کمرشکن نباشد.
وزیــر بهداشــت گفت: امیــدوارم ایــن مرکــز درمان بتوانــد یکــی از مراکز بــزرگ درمان در 

منطقه باشد.

مســعود پزشــکیان در ادامــه برنامه هــای بخــش 
دوم ســفر اســتانی دولت وفاق ملی به سیستان و 
بلوچستان، در سفر به زابل، قطعه پایانی بزرگراه 

زابل-زاهدان را به طول ۲۰۰ کیلومتر افتتاح کرد.
رئیس جمهور در آیین افتتاح این بزرگراه، با اشاره 
بــه اینکه ایــن دومین ســفر دولــت چهاردهــم از 
ابتدای به کار به استان سیستان و بلوچستان است، 
اظهار داشــت: ما هر کاری که از دســتمان بر بیاید 
برای رفع محرومیت و حل مشــکات مردم عزیز 
استان سیســتان و بلوچســتان و ســایر استان های 

محروم کشور انجام خواهیم داد.
پزشــکیان رســیدگی بــه مشــکات مــردم و رفــع 

محرومیت را از جمله رسالت های مهم دولت دانست و خاطرنشان 
کــرد: وضعیتی که امــروز در آن قرار گرفته ایم، شایســته مــردم ایران 
نیســت لــذا می خواهیم به کمک نخبگان اســتان و ســرمایه گذاران و 
تولیدکنندگان و با همراهی شخصیت های فرهنگی و مذهبی طرحی 

نو دراندازیم و تغییرات مورد نیاز را اعمال خواهیم کرد.
رئیــس جمهور با اشــاره بــه خاطــرات حضــورش در زابــل در دوران 
جوانــی گفت: آن موقع کــه در زابل بودیم تمام راه هــا خاکی بود، اما 
اکنون به لطف خدا یکی دیگر از بزرگراه های مهم اســتان افتتاح شد، 
 امیدواریم سایر مشکات استان سیستان و بلوچستان نیز در راستای 

خدمت رسانی به مردم رفع شود.
بزرگــراه زابل-زاهــدان به طول ۲۰۰ کیلومتر با ۲۵ هــزار میلیارد ریال 

هزینه احداث شده است.
رئیس جمهــور با بیان اینکه برای من به عنوان یک ایرانی و مســئول 
کشــور، پذیــرش وضعیت زابــل و سیســتان و بلوچســتان قابل قبول 
نیست، گفت: حضور در زابل و دیدار با شما مردم عزیز، بار دیگر نگاه 
ما را به عنوان مدیران و مسئولان نسبت به نوع خدماتی که باید ارائه 
کنیــم، تغییر خواهد داد؛ این وضعیت، به هر شــکلی که شــده، باید 

اصاح شود.
مسعود پزشکیان در ادامه برنامه های بخش دوم سفر استانی دولت 
وفاق ملی به سیســتان و بلوچستان، در دیدار با اقشار مختلف مردم 
زابل، با مرور خاطرات دوران حضور خود در این منطقه گفت: پنجاه 
سال پیش، زمانی که دیپلم گرفته بودم و عضو سپاه ترویج بودم، به 
این منطقه آمدم و در روســتا های مختلفی مثل زهک، کوه خواجه و 
ده کلوخــی حضور داشــتم. آن زمــان، دیدن اوضاع و احــوال مردم و 
مشکات موجود، نگاه من را به زندگی تغییر و درکی تازه از سختی ها 

و ظرفیت های این سرزمین به من داد.
رئیــس جمهــور بــا تشــریح تغییــرات منطقــه در دهه هــای اخیــر، 
اظهــار داشــت: شــرایط امروز زابــل، به ویــژه در مناطق روســتایی، در 
مقایســه با گذشــته با چالش های بیشــتری مواجه است. مناطقی که 
روزگاری سرســبز و پربــار بودنــد، امــروز به دلیل خشکســالی و کمبود 
منابع، وضعیت بســیار ســخت تری پیدا کرده اند. این مسأله نیازمند 
برنامه ریــزی و اقــدام جدی اســت تــا بتوان زندگــی و رونــق را به این 

منطقه بازگرداند.
پزشــکیان با اشاره به خشکسالی های اخیر و تأثیر آن بر زندگی مردم 
تصریح کرد: ده کلوخی، که روزی باغات مختلف و زمین های زراعی 
سرســبز داشــت، امروز با خشکی و مشــکاتی روبه رو است که دل هر 
انســانی را بــه درد مــی آورد. این وضعیت نشــان می دهد کــه باید با 
برنامه ریزی جامع و مشارکت همه جانبه، برای رفع مشکات منطقه 

اقدام کنیم.
رئیس جمهور با یــادآوری تأثیری که حضور در زابل در دوران جوانی 
بر وی گذاشت، بیان کرد: آن زمان که در زابل بودم، این شهر بهترین 
و پررونق ترین شهر سیستان بود. تجربه زندگی در این منطقه به من 
آموخت که باید زندگی و کار را از زاویه ای دیگر ببینم. این تغییر نگاه 
باعث شد دیپلم طبیعی بگیرم، پزشکی بخوانم و مسیری را آغاز کنم 

که امروز مرا به اینجا رسانده است.
پزشکیان با تأکید بر اهمیت تأثیرگذاری تجربه های عمیق بر زندگی 
افــراد افزود: رابطــه نزدیک با مردم و مشــاهده واقعیت های زندگی 
در زابل، باعث شــد من مسیری متفاوت را انتخاب کنم؛ این منطقه 
و مردمانش، الهام بخش تغییراتی بودند که مســیر آینده من را رقم 

زدند.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود با تأکید بر لزوم تغییر 
وضعیت موجود در سیســتان و بلوچســتان بیان کرد: حضور در زابل 
و دیــدار با شــما مــردم عزیز، بــار دیگر نگاه مــا را به عنــوان مدیران و 
مسئولان نسبت به نوع خدماتی که باید ارائه کنیم، تغییر خواهد داد. 
برای من به عنوان یک ایرانی و مســئول کشور، پذیرش این وضعیت 

قابل قبول نیســت. همراه با مدیران، مســئولین، 
روحانیت و شــما مردم تاش خواهیم کرد تا این 
شرایط را تغییر دهیم. این وضعیت، به هر شکلی 

که شده، باید اصاح شود.
پزشــکیان گفت: برای ایجاد تغییر، نخستین گام، 
اراده و همراهــی همه جانبــه مــردم و مســئولین 
است. روندی که امروز در استان وجود دارد، با عزم 

ملی و تاش مشترک، حتماً تغییر خواهد کرد.
رئیــس جمهــور بــا اســتناد به بیتــی از یک شــعر 
تأثیرگذار، ضرورت اراده جمعی و تاش مســتمر 
را چنیــن تشــریح کــرد: وقتــی تصمیــم بگیریم و 
اراده کنیــم، خداوند راه را به ما نشــان خواهد داد. 
همان طور که در این شعر آمده است: پای به راه در نه و هیچ مپرس، 
خود راه بگویدت که چون باید رفت؛ این راه با امید، عزم و مشــارکت 

شما مردم عزیز آغاز خواهد شد.
پزشــکیان با مرور خاطرات دوران حضور خود در روستا های سیستان 
بیــان کرد: زمانی که در روســتا های این منطقه بودم، با بچه ها همراه 
می شــدیم و شــعر هایی می خواندیــم کــه امــروز همگــی برایــم بــه 
خاطراتی شــیرین تبدیل شــده اند، امــا آن زمــان، چالش هایی وجود 
داشت که گاهی حتی نمی توانستم با این عزیزان راحت صحبت کنم.
رئیــس جمهــور با تأکید بــر اهمیــت اراده و عزم ملی افــزود: تغییر و 
پیشرفت نیازمند قدم نهادن در مسیری است که شاید دشوار به نظر 
برسد، اما با تاش و همراهی مردم، می توان آن را پیمود؛  گر مرد رهی 

میان خون باید رفت، از پای فتاده باید رفت.
پزشــکیان در ادامــه با امیــدواری به آینــده تصریح کرد: ما پــای به راه 
نهاده ایم و تغییر ایجاد خواهیم کرد. علی رغم تمام مشکاتی که بر 
ما تحمیل شده است، اگر اراده کنیم، تمام این موانع را از بین خواهیم 
بــرد. با کمک شــما مردم عزیــز و با همتی که در این ســرزمین وجود 
دارد، عزم ما بر این اســت که تا جایی که در توانمان باشــد، مشکات 

شما را حل کنیم.
رئیس جمهور در ادامه سخنان خود با اشاره به اولویت دولت در رفع 
مشکات سیستان و بلوچستان گفت: این دومین سفر ما به سیستان و 
بلوچستان در فرصتی کوتاه است. شاید کمی دیر به اینجا آمدیم، اما 
دولت تازه تشکیل شده بود، بودجه نویسی و تصویب آن زمان بر بود 
و چالش های متعددی پیش روی ما قرار داشت. اما اینکه سیستان و 
بلوچســتان نقطه آغاز سفر های استانی ما بوده، نشان دهنده عزم ما 

برای ایجاد تغییرات اساسی در این منطقه است.
پزشــکیان در ادامــه ســخنانش بــا تأکیــد بــر اهمیت امیــد و همدلی 
افــزود: ایــن تغییــرات زمانی محقق می شــوند که مردم و مســئولان 
دست به دســت هــم دهنــد و با تــوکل بر خداوند مســیر پیشــرفت را 
طــی کنند. دولت با تمــام توان خود در کنار مردم اســت تــا این روند 

اصاحات به بهترین شکل ممکن پیش برود.
رئیس جمهور با یادآوری نقش خداوند در مسیر زندگی خود تصریح 
کرد: عمیقاً باور دارم که خداوند مرا به اینجا رسانده است؛ من نه پدر 
و مادر پولداری داشتم و نه پشتوانه های آن چنانی؛ خداوند مرا هدایت 
کرده و از این به بعد نیز با قدرت الهی این مسیر را ادامه خواهم داد. با 
کمک شما مردم عزیز و مدیران دلسوز، تغییراتی را آغاز کرده ایم که 

انشالله در آینده ای نه چندان دور، نتایج آن را خواهید دید.
پزشــکیان در پایــان خاطرنشــان کرد: من وقت شــما را بیشــتر از این 
نمی گیــرم، اما مطمئن باشــید کــه به فکر شــما بوده ایم، هســتیم و 
خواهیــم بود. با همدلی و همراهی شــما، سیســتان و بلوچســتان به 

جایگاه شایسته خود خواهد رسید.
پیــش از آغاز ســخنان رئیس جمهور، حجت الاســام و المســلمین 
کیخا، امام جمعه زابل و آقای ولایتی پور، فرماندار این شــهر، ضمن 
خوش آمدگویــی به پزشــکیان، به بیان اهم مشــکات و دغدغه های 

مردم پرداختند.
احیای تالاب هامون به عنوان یکی از مهم ترین مسائل زیست محیطی 
منطقه و اســتفاده از ظرفیت مرز برای جایگزینی مشــاغل سنتی، در 
صدر مطالبات مطرح شــده مردم قرار داشت. همچنین، آغاز به کار 
منطقه آزاد سیستان به عنوان راهکاری برای تحول در معیشت مردم، 

از دیگر درخواست های مطرح شده بود.
در حوزه بهداشت و درمان، توجه به چالش هایی مانند بیماری سل، 
آلودگی شدید هوا و ضرورت رایگان شدن هزینه های بستری بیماران 

قلبی، تنفسی و ریوی از خواسته های جدی مردم عنوان شد.
تأکید بر استفاده از توانمندی های علمی و فرهنگی سیستان، افزایش 
سهمیه سوخت و کنترل کانون های گرد و غبار نیز از دیگر مواردی بود 

که امام جمعه و فرماندار زابل خواستار پیگیری آن شدند.

رئیس جمهور در دیدار با مردم شهرستان زابل :

وضعیت زابل و سیستان و بلوچستان

به هر شکلی که شده باید اصلاح شود 

محمدجواد ظریف:

تصمیم در خصوص مذاکره با 
آمریکا با مقامات نظام است

محمــد جــواد ظریــف معــاون راهبــردی رئیــس جمهور در حاشــیه 
همایــش وفــاق ملــی کــه در کتابخانــه ملــی برگــزار شــد در جمــع 
خبرنــگاران در رابطــه بــا احتمــال مذاکــره بــا دولت جدیــد آمریــکا، گفت: 
تصمیم گیــری این موضــوع با مقامات نظام اســت، من می گویم همیشــه 

امکان دارد.

وزیر امور خارجه:

از ابتکارات عراق برای حل و فصل 
مسائل منطقه حمایت می کنیم

ســید عباس عراقچــی، وزیر امور خارجه جمهوری اســامی ایران در 
مصاحبه کوتاهی با شــبکه العهد عراق در جریان ســفر نخست وزیر 
عراق به تهران گفت: حکومت عراق در مســیر دیپلماسی مؤثر و مثبت و با 
ثبات روابط خود در ســطح منطقه را پی می گیرد. وی افزود: عراق کشــوری 

قوی است و تصمیماتش نیز مهم است و کشور ها آن را می شنوند.
ایــن دیپلمات عالی رتبه جمهوری اســامی ایــران با بیان اینکــه در جریان 
ســفر ســودانی به تهران موضوعات مهمی در زمینه های سیاســی و امنیتی 
بین دو طرف طرح و بحث شــد در بخشــی دیگر از ســخنان خود اظهار کرد: 
از تصمیمات داخلی و ابتکارات بین المللی عراق برای حل و فصل مسائل 

منطقه حمایت می کنیم.

وفاق باحضور آقای پزشکیان در 
ادبیات سیاسی ما مطرح شد

زهــرا بهــروزآذر معاون امور خانواده و زنــان رئیس جمهور در بخش 
جمع بنــدی همایش وفاق ملی، کــه در مرکز همایش هــای کتاخانه 
ملی برگزار شــد طی ســخنانی اظهــار کرد: موضوع وفــاق اولین بار باحضور 
آقای پزشکیان در ادبیات رسمی سیاسی ما مطرح شد و امروز سؤال شد که 
ریشــه آن از کجا مطرح شــده و جای این سؤال در این نشست ها خالی بود و 

طبق سخنان رئیس جمهور به زمان پیامبر )ص( مربوط می شود.
وی افزود: از منظره ای مختلف به وفاق پرداخته شد و در مسأله به رسمیت 
شــناختن و دیدن نظر های مختلف چندین ســخنرانی انجام شد و به اینکه 

وفاق از جنس اتفاق سازی است پرداخته شد.
بهــروزآذر بیــان کــرد: برخــی نیز بــه موضــوع آینده خلق شــده بــرای وفاق 
پرداختند. در موضوع کارآفرینی دو نوع آینده مطرح است و خلق آینده این 

اصول را دارد و یک روحیه و نگرش است.

مطهری: 

باید فرصت بیشتری به وزرا داد

نماینده ادوار مجلس شــورای اســامی گفت: باید فرصت بیشتری 
بــه دولت بدهیم و بعــد وزرا را قضاوت کنیم. علــی مطهری نایب 
رئیس مجلس دهم در گفت وگو با ایســنا، درباره مطرح شــدن اســتیضاح 
برخی وزرای دولت چهاردهم، اظهار کرد: الان زمان مناسبی برای ارزیابی 
عملکرد وزرا مخصوصاً وزرای اقتصادی نیســت و باید فرصت بیشتری به 
دولت بدهیم و بعد عملکرد وزرا را قضاوت کنیم.وی ادامه داد: استیضاح 

به معنای درخواست توضیح است. 
وقتــی حداقل ۱۰ نماینده اســتیضاح یک وزیر را امضاء کرده باشــند، طبق 
آیین نامه مجلس شورای اسامی باید استیضاح انجام شود و نباید هیأت 
رئیســه به تشــخیص خود بگوید این اســتیضاح به مصلحت کشور نیست. 

هر مقدار این کشمکش طولانی تر شود، به ضرر کشور است.
 اگر اســتیضاح در موعد قانونی خود انجام شــود، آثار مثبت بیشــتری و یا 
آثار منفی کمتری برای کشــور دارد. در اواخر مجلس دهم بیش از بیســت 
نماینده اســتیضاح وزیر کشــور را به دلیل نحوه نامناســب اجرای تصمیم 
دولــت بــرای افزایــش بهــای بنزیــن امضــاء کردند، ولــی هیأت رئیســه به 

بهانه های مختلف مانع آن شد. 
آن اســتیضاح در آن مقطع به نفع کشــور بود، زیرا اگر انجام می شد، حرف 
مــردم مطرح می شــد و اعتراضــات کمتری شــکل می گرفــت، ولی هیأت 
رئیســه آنقدر بهانه آورد و اســتیضاح را به تأخیر انداخــت تا عمر مجلس 

دهم پایان یافت.
نماینده ادوار مجلس شــورای اسامی خاطرنشان کرد: از سویی استیضاح 
فرصــت خوبی بــرای دولــت و وزیر فراهم می کنــد تا از خود دفــاع کرده و 
اســتدلال های خود را مطرح کند. معمــولًا کل نمایندگان تصمیم منطقی 
می گیرند و خود استیضاح کنندگان هم این تجربه را به دست می آورند که 

بی محابا هر استیضاحی را امضاء نکنند.
 به هر حال مردم در نهایت قضاوت خواهند کرد که چه کسی دنبال ضربه 
زدن بــه دولــت و چه کســی به دنبــال منافع مردم بوده اســت.مطهری در 
پایان گفت: نباید به نیت اســتیضاح کنندگان کار داشته باشیم که آیا آن ها 
دنبال منافع سیاســی یا جناحی و فردی خود هســتند و می خواهند دولت 
را زمیــن بزنند یا هدف دیگــری دارند. قضاوت را باید به مردم واگذار کرد. 
مثــاً نبایــد بگوییم چــون یقیــن داریم نیــت اســتیضاح کنندگان تضعیف 

دولت است، پس باید جلوی آن را بگیریم.

اخبـــار
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وزیر اقتصاد خبر داد؛
افزایش ۱۰۰ درصدی معافیت مالیاتی 

حقوق بگیران، اصناف و مشاغل
     دکتــر عبدالناصر همتــی وزیر امور اقتصــادی و دارایی در 
شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: افزایــش ۱۰۰ درصدی 
معافیــت مالیاتی حقوق بگیــران، اصناف و مشــاغل در 

بودجه ۱۴۰۴ نهایی شد.
وی ادامــه داد: ایــن سیاســت کــه به طور مســتقیم بر معیشــت مردم 
تأثیر مثبت خواهد داشــت، با پیشــنهاد وزارت اقتصاد و بر مبنای یکی 
از وعده های رئیس جمهور، به تصویب مجلس و تأئید نهایی شــورای 

نگهبان رسید.

  

خدمات سامانه موبایل بانک بانک 
رفاه کارگران افزایش یافت

    بــا هــدف ارائه خدمات مطلوب و متمایز به مشــتریان و در 
راســتای رفع نیاز ها و درخواســت های متنوع آنان، سامانه 
موبایل بانک مبتنی بر سیستم عامل Android بانک رفاه 

کارگران به روزرسانی شد.
ایــن به روزرســانی خدمــت  "امــکان فراموشــی رمــز و فعال ســازی  در 
درگاه های موبایل بانک و اینترنت بانک از طریق احراز هویت تصویری " 

به مجموع خدمات پرکاربرد این سامانه افزود شد.
بر اساس این گزارش، در حال حاضر امکان دریافت نسخه جدید موبایل 
بانک مبتنی بر سیستم عامل Android بانک رفاه کارگران نگارش ۳. ۸. 
۴ بــه عنــوان دروازه ای برای ورود به بانکداری دیجیتال و بدون شــعبه، از 
 https://www.refah-bank.ir طریق سایت این بانک به نشانی اینترنتی

و فروشگاه اینترنتی کافه بازار فراهم است.

درآمد »وپاسار« ۲۲ درصد رشد کرد؛
رشد ۶۳ درصدی درآمد کارمزد بانک 

پاسارگاد
    بررســی گــزارش فعالیــت ماهانــه بانــک پاســارگاد نشــان 
می دهــد درآمــد کارمزد این بانک در پایــان آذرماه ۱۴۰۳، 

نسبت به دوره مشابه ۶۳ درصد افزایش پیدا کرده است.
گــزارش عملکــرد مالی بانک پاســارگاد در آذر مــاه و دوره 
۹ ماهه ســال ۱۴۰۳ که در ســامانه کدال منتشر کرده است، نشان می دهد 

درآمد این بانک در سال ۱۴۰۳ افزایش پیدا کرده است.
شــایان ذکر است، درآمد تسهیات اعطایی بانک پاسارگاد از ۷۴۶، ۵۸۱، 
۴۰۰ میلیون ریال در پایان آذرماه ســال ۱۴۰۲ به ۹۱۰، ۶۴۳، ۵۸۰ میلیون 
ریال در پایان آذر ماه ســال ۱۴۰۳ افزایش یافته که رشــدی ۲۲درصدی را 

ثبت کرده است.
این رشد در بلندمدت نشان دهنده تاش موفق بانک در جذب مشتریان 

بیشتر و ارائه تسهیات متناسب با نیاز های بازار است.
همچنین درآمد بانک از محل ســپرده گذاری در آذرماه ۱۴۰۳، رقم ۱۴۴، 
۷۲۳ میلیــون ریال بوده و مجموع درآمد ســپرده گذاری بانک در پایان ۹ 

ماهه سال۱۴۰۳ نیز ۵، ۶۶۹، ۵۴۸ میلیون ریال رسیده است.

درآمد کارمزد؛ موتور رشد پایدار
بررســی گــزارش فعالیت منتشــر شــده در کدال نشــان می دهــد، درآمد 
کارمــزد یکــی از نقاط قــوت عملکرد بانک پاســارگاد در ســال ۱۴۰۳ بوده 
اســت. این درآمــد در آذر ماه از ۴، ۲۲۵، ۷۱۶ میلیون ریال در ســال ۱۴۰۲ 
به ۴، ۶۴۹، ۴۰۳ میلیون ریال در سال ۱۴۰۳ افزایش یافته است که رشدی 

۱۰درصدی را نشان می دهد.
همچنیــن، درآمــد کارمزد بانک در پایان آذرمــاه ۱۴۰۲ از مبلغ ۳۲، ۵۱۶، 
۸۸۰ میلیــون ریــال به ۵۳، ۲۴۴، ۴۲۶ میلیون ریال در پایان آذرماه ســال 

۱۴۰۳ رسیده که رشد قابل توجه ۶۳درصدی را نشان می دهد.
در مجموع، درآمد های محقق شــده بانک پاسارگاد در دوره ۹ ماهه سال 
۱۴۰۳ بــه ۹۸۱، ۲۵۰، ۰۳۱ میلیــون ریــال رســیده اســت کــه در مقایســه با 
رقم ۸۰۳، ۸۴۴، ۶۵۷ میلیون ریالی مدت مشــابه ســال گذشــته، رشدی 

۲۲درصدی را نشان می دهد.
این رشــد عمدتاً ناشــی از افزایش قابل توجه درآمد تسهیات اعطایی و 
درآمد کارمزد بوده است که بانک توانسته است در بلندمدت با مدیریت 
مناسب منابع و ارائه تسهیات متناسب، سهم خود را در بازار تسهیات 
افزایش دهد. در کنار این، افزایش چشمگیر درآمد کارمزد، این بخش را 

به یکی از محرک های اصلی درآمد بانک تبدیل کرده است.
بــا توجه به این گزارش، بانک پاســارگاد می تواند با تمرکز بر فرصت ها و 
رفع چالش های موجود، روند رشــد ســودآوری خود را در سال های آینده 

ادامه دهد.

هم اندیشی مدیرعامل بیمه سینا با 
شبکه فروش در شیراز

     علی صاحی نژاد در جمع نمایندگان ضمن ابراز خرسندی 
از پویایــی و فعالیت شــبکه فــروش گفت: شــبکه فروش، 
مهمتریــن عنصــر پیشــرو در بــازار بیمه اســت و مــا هم از 
ابتــدای حضــور در ایــن شــرکت، تغییر و بهبــود وضعیت 
نماینــدگان را به عنوان اولویت نخســت خود قــرار دادیم و اصاح حدود 
اختیارات و آیین نامــه نمایندگان از جمله گام هایی بود که در این بخش 

برداشته شد.
نایب رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل بیمه ســینا با اشاره به نقش مؤثر 
شبکه فروش در توسعه خرده فروشی افزود: نمایندگان باید با خاقیت، 
توســعه دانش تخصصــی و به کارگیــری مهارت های بازاریابــی در زمینه 

خرده فروشی فعالیت خود را گسترش دهند.
وی با تأکید بر ســودمحوری به جای پرتفوی محــوری به عنوان یک اصل 
مهم در این دوره گفت: تغییر و بهینه سازی ترکیب پرتفوی بر مبنای این 

نگرش در ماه های اخیر اتفاق افتاد.
نایب رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل بیمه سینا به اهمیت برنامه ریزی 
در پیشــرفت ســازمان پرداخــت و گفــت: همــه ارکان بــرای دســتیابی به 
اهداف کان و اجرای برنامه های عملیاتی تاش مضاعف داشته باشند.

در ادامه این نشست، نمایندگان به بیان نظرات و دیدگاه های خود درباره 
موضوعات مختلف پرداختند و پاسخ های لازم را دریافت کردند.

دیدار مدیرعامل بیمه سینا با مدیران شرکت های بنیادی در شیراز
مدیرعامل بیمه ســینا در ســفر به شــیراز، نشســت مشــترکی بــا مدیران 

شرکت های بنیادی استان فارس برگزار کرد.
صاحی نژاد در این دیدار با تأکید بر اهمیت خدمت رســانی شایســته به 
خانــواده بنیاد مســتضعفان بیان کرد: یکی از اهداف ســفر های اســتانی، 
دیدار با مدیران بنیادی و بررســی مســائل و مشــکات گروه بنیاد اســت. 
صاحی نژاد ادامه داد: هدف ما ارائه خدمات مطلوب و کســب رضایت 
مشتریان است و طبق برنامه ریزی های جدیدی که انجام شده، در صدد 

بهبود سطح و کیفیت خدمات بیمه ای خود هستیم.
وی با بیان اینکه تعامل کامل و مستمر با تمامی شرکت ها و هلدینگ های 
تابعه بنیاد مســتضعفان از برنامه های مهم ما محسوب می شود، ادامه 
داد: در تاشــیم تــا شــرکت ها از تمــام ظرفیــت بیمــه ســینا در خدمات 

بیمه ای استفاده نمایند.
در ادامه این گفتگو هریک از مدیران شرکت های بنیادی در استان فارس 
ضمن تقدیر از خدمات بیمه سینا خصوصاً افزایش مراکز درمانی طرف 
قــرارداد، بــر الزام مدیران اســتانی به حمایت و تجمیع امــور بیمه ای در 

بیمه سینا تأکید کردند.
گفتنی است؛ عباس راد عضو هیئت مدیره، محسن امیری زاده سرپرست 
معاونت فروش و بازاریابی، ریحانه جناتی سرپرست معاونت بیمه های 
زندگی، مجتبی ارزاقی رئیس شــعبه شــیراز، رضایی مدیر امور شــعب و 

صاحی نژاد، مدیر امور نمایندگان نیز در این دیدار ها، حضور داشتند.

سید محمد اتابک، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در ســفر خود به چابهار و جنوب اســتان سیستان و 
بلوچســتان، عاوه بر بازدید از واحد های تولیدی، 
گمــرکات و بازارچه های مرزی در شهرســتان های 
کنــارک و راســک و دیــدار با فعــالان اقتصــادی با 
اشــاره بــه دومیــن ســفر رئیــس جمهــور و دولــت 
وفاق ملی به استان سیستان و بلوچستان تصریح 
کــرد: در حــال برنامه ریزی برای ســرعت بخشــی 
به اکتشــافات معدنی در اســتان هستیم و کار های 
خوبــی در حــوزه طا و مــس در حال انجام اســت 
ثــروت در کشــور ان شــاءالله  تــا وضعیــت توزیــع 

متعادل تر و عدالت محورتر شود.
 ســید محمد اتابــک همچنین بر بهبود معیشــت 
و رونــق کســب و کار در نــوار مــرزی دو کشــور ایران 
و پاکســتان تأکیــد کــرد و گفــت: همراهــی رئیــس 
ســازمان توســعه تجارت و رئیس کل گمرک برای 
ســرعت گرفتن تصمیمات محلی در همین دوره 
از ســفر بــه اســتان سیســتان و بلوچســتان صورت 

گرفته است.
ســیدمحمد اتابــک در نشســت بررســی مســائل 
جنوب اســتان در چابهار اظهــار کرد: مزیت اصلی 
ایــن اســتان همجــواری و طــول مــرز مشــترک بــا 
پاکستان است و مزیت مرز می تواند تبادلات فی م 

ابین و سطح معیشت مردم را بالا ببرد.
وی افزپد: در مرز پیشــین خیلی اوضاع بدی نبود، 
امــا برای مبادله چمدانی شــرایط کم رونقی دارد، 
اگــر قوانیــن تجارت تســهیل شــود رونق بیشــتری 

خواهد یافت.
وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت ادامــه داد: در 
پایانه پیشین اقدامات زیادی لازم است و به حوزه 

راهسازی باید توجه بیشتری شود.
وی یادآور شــد: در مرز ریمــدان نیز امکانات برای 
تجارت اصاً کافی نیست و هم در زمینه، راه و هم 
گمرک بیشــتر باید کار شود تا به عنوان مرز اصلی 

استفاده شود.
اتابــک بــا بیــان اینکــه در منطقــه مرزی پیشــین، 
بحث فضای آموزشــی از سوی مردم مطرح شده، 
تصریح کرد: فرســودگی سیســتم درمانی، راه های 
روســتایی، تعرفه های برق بالا در پیشــین و کمبود 
خودرو هــای عملیاتی نیز از مشــکات دیگر مردم 

این منطقه است.
وی گفــت: از انتظارات دیگر مــردم در این منطقه 
ایجــاد پل حد فاصل کارخانه ســیمان و راه اصلی 

راسک بود که ۵۲ کیلومتر راه را کوتاه می کند.
وزیــر صمــت اذعــان کــرد: در منطقــه راســک نیز 
همین مســائل مطرح بوده و نیاز به بیمارســتان و 

فضای آموزشی مورد تأکید مردم است.
وی یادآور شــد: در ســرباز رودخانه سیابی نیاز به 
ســیل بنــد جانبــی و ایجاد پــل برای دسترســی دو 
روســتا دارد که این دو روستا مشــکات زیادی را از 

نبود پل و سیل بند دارند.
اتابک با اشــاره به کمبود پزشک و کادر درمانی در 
جنوب اســتان افزود: ازدواج فامیلی در این اســتان 
زیــاد اســت و یک مرکز تالاســمی مورد نیــاز مردم 

منطقه است.
وی ادامــه داد: ۲۶ درصــد راه هــا در ایــن منطقــه 
غیرآسفالت اســت و از میانگین کشور کمتر است، 
۷۵ درصــد صنایع کنارک و جنوب اســتان صنایع 
غذایــی و دریایی هســتند، ۸۰ درصد صید ماهی و 
۹۰ درصد تور صیادی در این استان انجام می شود.

وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت بــا بیــان اینکــه 
شهرک صنعتی برای ایجاد محصولات کشاورزی 
با مزیت اســتان انجام شد، افزود: بین ۸۰۰ تا یک 
میلیارد موز وارد کشــور می شــود که شهرک زرآباد 

این ظرفیت را دارد که موز کشور را تأمین کند.
وی خاطرنشان کرد: این امید را به مردم می دهیم 
کــه در انتهــای دولــت چهاردهــم ســیما، منظــر، 
اقتصاد و معیشــت مردم این استان با امروز فرق 

خواهد داشت.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در سفر خود به چابهار و جنوب استان سیستان و بلوچستان:

 مزیت مرز می تواند معیشت 
مردم  سیستان و بلوچستان را بالا ببرد

مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان:
همجواری نوآوری و تعهد کلید 

موفقیت بیمه معلم است

 نسبت خسارت بیمه ملت
 ۲۷. ۸۱ درصد کمتر از میانگین 

صنعت بیمه شد

با حضور بانک صادرات ایران؛
» ایران پتروکم ۱۴۰۳ « در جزیره 

کیش برگزار می شود
ســی امین ســالگرد تأسیس 
تنهــا  نــه  معلــم،  بیمــه 
و  پایــداری  از  نشــانه ای 
موفقیــت در عرصــه بیمه و 
خدمــات مالی اســت، بلکه 
نمایانگر تعهد و تاش های 
ارزنده دســت اندرکاران این 
ارائــه  راســتای  در  شــرکت 

بهترین خدمات به مشتریان و جامعه است.
ســی ســال پیش، با نگاهی به آینده و با اراده ای اســتوار، بنیان گذاران این 
شــرکت قدم در مسیری گذاشــتند که امروز نتیجه آن فعالیت مستمر و 
درخشان یکی از معتبرترین و موفق ترین برند های صنعت بیمه به نام 
»معلم« نمود پیدا کرده است. بررسی کارنامه این سه دهه، نشان از این 
دارد که همجواری نوآوری و تعهد به خدمت رسانی به جامعه می تواند 

همواره جریان ساز باشد
پیمودن این مســیر که توام با چالش ها و موانع بســیاری بود هرگز بدون 
همــت و تــاش دســته جمعــی ممکــن نبــود. عزیزانــی که بــا همدلی، 
تخصص، اســتمرار و خاقیت ســنگ اول این موفقیت را بنــا نهاده و در 
هر مرحله از رشد و توسعه شرکت نقش مؤثری ایفا کرده اند که امروز، در 
آستانه این سالگرد فرخنده، شاهد دستاورد های چشمگیری هستیم که 

بیمه معلم را در میان رقبای خود متمایز کرده است.
در این مجال، سالگرد تأسیس بیمه معلم را تبریک گفته و برای تمامی 
همــکاران و مدیــران ایــن مجموعــه آرزوی موفقیــت روزافــزون دارم. 
 امیدوارم با همت جمعی، به سوی افقهای جدیدی از پیشرفت و تعالی 

گام برداریم.

نسبت خسارت بیمه ملت در ۹ ماهه امسال برابر با ۲۳. ۷۹ درصد بوده 
که این رقم ۲۷. ۸۱ درصد کمتر از میانگین صنعت بیمه )۵۱. ۶ درصد( 

طی این مدت بوده است.
چکیــده آمــار عملکرد بــازار بیمــه کشــور )براســاس ارقــام خوداظهاری 
شــرکت های بیمــه در ســنهاب( در ۹ ماهــه امســال نشــان می دهــد کــه 
شــرکت های بیمه در مجمــوع ۲۲۴ هزار و ۸۰۰ میلیــارد تومان حق بیمه 
تولید کرده و ۱۶۷ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان نیز خسارت پرداخت کرده اند. 
براین اساس میانگین رشد حق بیمه تولیدی صنعت بیمه ۵۹. ۳ درصد 

و میانگین خسارت پرداختی هم ۵۷. ۱ درصد بوده است.
ســهم بیمه ملت از حق بیمه تولید شــده از ابتدای ۱۴۰۳ تا پایان آذرماه، 
بیش از ۱۷ هزار و ۷۱۰ میلیارد تومان بوده که رشدی ۳۴۰ درصدی نسبت 
به مدت مشــابه سال گذشته داشته است. بنابراین میزان رشد حق بیمه 
تولیدی این شــرکت بیش از ۲۸۰ درصــد از میانگین صنعت بیمه بالاتر 

بوده است.
بیمه ملت همچنین طی این مدت ۴ هزار و ۲۱۳ میلیارد تومان خسارت 
پرداخت کرده که ۱۴۴ درصد بیشــتر از مدت زمان مشــابه ســال گذشــته 
است. نسبت خسارت بیمه ملت در ۹ ماهه سال قبل ۴۲. ۸۹ درصد بوده 
ولی این شرکت موفق شده با مدیریت ریسک نسبت خسارت خود را در ۹ 
ماهه امسال، ۱۹. ۱ درصد در هم سنجی با مدت مشابه سال ۱۴۰۲ کاهش 

دهد.
نسبت خسارت شاخصی است که معمولاً برای یک دوره زمانی مشخص 
مانند سه ماهه، ۶ ماهه یا یکساله از حاصل تقسیم خسارت پرداختی به 

حق بیمه تولیدی به دست می آید.

دومین همایش و نمایشگاه بین المللی ایران پتروکم ۱۴۰۳، با شعار »حمایت 
از تولید دانش بنیان با تمرکز بر جهش تولید« از تاریخ ۲۲ تا ۲۴ دی ماه ۱۴۰۳ 
با مشــارکت بانک صادرات ایران و شــرکت های زیرمجموعه در جزیره کیش 
برگزار می شود. این نمایشگاه به عنوان یکی از مهم ترین رویداد های صنعت 
پتروشــیمی کشــور، با حضور فعالان صنعت پتروشیمی و مجموعه شرکت 
صنایــع هلدینــگ خلیج فارس ۲۲ تا ۲۴ دی ماه ســال جاری، از ســاعت ۱۷ تا 
۲۲ در مرکــز نمایشــگاه های بین المللــی جزیــره کیش میزبــان عاقه مندان 
خواهــد بود و بانــک صادرات ایران و شــرکت های ابــزاری زیرمجموعه نیز با 
برپایی غرفه در این نمایشــگاه، آخرین توانمندی ها و محصولات نوین خود 
را برای پشــتیبانی از صنعت نفت، گاز و پتروشــیمی ارائه خواهدکرد. در این 
رویداد عاوه بر نمایش توانمندی های داخلی و معرفی محصولات نوآورانه، 
پنل های تخصصی با حضور کارشناسان و فعالان این حوزه برگزار خواهد شد 
و بانک صادرات ایران به عنوان یکی از بانک های عامل در تأمین مالی زنجیره 
تأمین در صنعت پتروشــیمی، همکاری و تعامل خود با شرکت ها و فعالان 

این صنعت را در دستور کار دارد.

فرهنگیان بیمه صادرات

قیمت دلار مبادله ای

813900  ریال
گرم طلای 18 عیار

52,850,000  ریال
قیمت سکه امامی

   564,700,000 ریال
قیمت یورو  بازار آزاد

843500  ریال
قیمت بیت کوین

۷,۸۱۴,۳۸۳,۹۳۹ دلار

بانک

معــاون فنــاوری اطاعــات و برنامه ریــزی بانک توســعه 
صــادرات ایــران گفت: بــا ارائــه تأمین مالی تعبیه شــده، 
خدمــات مالــی در جای جــای فعالیت روزمره مشــتریان 
تبلور یافته و همانند اکوسیســتم بانکداری بــاز، تأکید این 
روش بر استفاده از API برای ارائه سرویس توسط تمامی 
پلتفرم های دیجیتال؛ ابرشرکت های فناوری و شرکت های 

فناوری مالی است.
هادی حیدری در حاشیه دهمین همایش تراکنش ایران، 
 Embedded ابــراز داشــت: تأمیــن مالــی تعبیــه شــده یــا
Finance مجموعــه ای از ابزار هــای فنی اســت که توســط 
شرکت های غیرمالی برای ارائه خدمت مالی به مشتریان 

اســتفاده می شــود.  حیدری با اشــاره به اهمیت این روش 
تأمین مالی، تصریح کرد: براســاس آخریــن گزارش های 
معتبر بین المللی حجم کل بازار تأمین مالی تعبیه شده 
در ســال ۲۰۲۴ حدود ۱۶۴ میلیارد دلار است که پیش بینی 
می شــود ارزش آن در ۴ ســال آینــده با افزایــش بیش از ۳ 

برابری به حدود ۵۳۴ میلیارد دلار برسد.
 وی افزود: به عبارت دیگر تأمین مالی تعبیه شــده نوعی 
از مدل کســب و کاری اســت که توسط شــرکت های بزرگ 
 Fin Tech و شــرکت های فناوری مالــی BigTech فنــاوری
به کار گرفته می شــود تا خدمات مالی را به مشتریان خود 

ارائه دهند.

 حیدری اذعان داشــت: گســتره و دامنه مشــخص تأمین 
مالــی تعبیه شــده در مــدل کســب و کار، حــوزه پرداخت، 
بیمــه، مدیریت ثروت و ســرمایه گذاری و ارائه تســهیات 
به مشــتریان را در بر می گیرد.  معــاون فناوری اطاعات و 
برنامه ریزی بانک توســعه صادرات ایران با بیان اینکه در 
حال حاضر معروف ترین نوع تأمین مالی تعبیه شــده در 
 BNPL برخی از پلتفرم های دیجیتال به صورت تسهیات
وجــود دارد، گفت: یکی از مهمترین خدمات مالی در این 
نــوع مدل هــای کســب و کاری؛ تأمین ســرمایه در گردش 
شــرکت های متوســط و کوچــک ) SME( هاســت کــه در 
بانک های معتبر دنیا مانند HSBC در حال استفاده است.

 حیدری خاطر نشــان کــرد: قوانین حاکم بر تأمین امنیت 
پرداخت های برخط مطابق بــا قوانین PSD۲ برای حفظ 

امنیت داده های مشتریان بانک هاست.
 بــه گفته عضو کمیته علمی نشســت تأمیــن مالی تعبیه 
شده و نقش fintechها، تأمین مالی تعبیه شده را می توان 
به عنــوان ابــزار ارائه خدمات مالــی در انــواع پلتفرم های 

دیجیتال و محصولات نرم افزاری تعریف کرد.
 وی تأکیــد کــرد: بــا بازطراحی تأمین مالی تعبیه شــده بر 
اســاس تعریــف مذکور می تــوان گفــت این مــدل یکی از 
بهتریــن ابزار هــای افزایش دسترســی خانوار بــه خدمات 

مالی است.

معاون فناوری اطلاعات و برنامه ریزی بانک توسعه صادرات ایران مطرح کرد؛

تبلور تأمین مالی تعبیه شده در فعالیت روزمره مشتریان

عضو هیأت مدیره بانک مسکن از ورود این بانک به حوزه هوش 
مصنوعی مولد خبر داد و گفت: با برنامه ریزی مناســب در طول 
ســه ســال می توان بــه موفقیت های بزرگــی در این حوزه دســت 

یافت.
احمــد بیــدی، عضو هیــأت مدیره بانک مســکن در نشســتی در 
دهمیــن رویــداد بزرگ تراکنــش ایران کــه از ۱۷ تــا ۱۹ دی ماه در 
سال همایش های کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان برگزار 
شــد، اظهار داشــت: هوش مصنوعی مولد کاربرد های متعددی 
در حــوزه تجارت و نهاد های پولی و مالی دارد که در این همایش 

مســائل مربوط بــه قوانین، مقررات، بایســته های حقوقی و رفتار 
حرفه ای این پدیده مورد بررسی قرار گرفت.

عضــو هیــأت مدیره بانک مســکن عنوان کرد: هــوش مصنوعی 
مولد در آینده ای نزدیک موجب دگرگونی کسب و کار ها و افزایش 

سودآوری و درآمد بانک ها می شود.
وی در خصوص اقدامات بانک مسکن در مورد هوش مصنوعی 
گفت: بانک مســکن در حال برنامه ریزی برای اســتفاده از هوش 
مصنوعی در کسب و کار خود در حوزه داده و پایگاه داده بوده و در 

این زمینه مطالعاتی نیز انجام داده است.

بیــدی اظهار امیدواری کــرد که با بازتعریف حــوزه زنجیره ارزش 
کســب و کار بانــک مســکن بتــوان در طــول ســه ســال آینــده بــه 

پیشرفت های قابل ماحظه ای نائل آمد.
عضو هیــأت مدیره بانک مســکن اظهار داشــت: بانک مســکن 
می توانــد بــا اســتفاده از ابزار هــای هوش مصنوعی کــه مبتنی بر 

داده های مؤثر و پاک است، به بانکی پیشرو تبدیل شود.
وی همچنیــن از تصویــب ســند جدیــد بانــک در زمینه صنعت 
ســاختمان در هیــأت مدیره خبــر داد و افزود: با اجرای این ســند 
بانــک مســکن می تواند به بانکی پیشــرو در صنعت ســاختمان 

شناخته شود.
بیــدی در ادامــه اظهــار داشــت: در بانــک مســکن، ظرفیت های 
فراوانی برای تجهیز و تخصیص منابع وجــود دارد و می تواند در 
اجرای سیاست هایی که از سوی دستگاه های مربوطه و به موجب 
اسناد بالادستی اباغ می شود، تأثیری مثبت و شایان توجه داشته 

باشد.
گفتنی اســت هوش مصنوعی مولد از الگو هــای یادگیری عمیق 
است که می تواند متون، تصاویر و سایر محتوا های باکیفیت را بر 

اساس داده های آموزشی تولید کند.

عضو هیأت مدیره بانک مسکن خبر داد؛ 

ورود بانک مسکن به حوزه هوش مصنوعی مولد
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Cultural & social

اخبــاریادداشت

سایه برین
دبیر سرویس فرهنگ و اجتماعی

اســامی آثار راه یافته به چهل وســومین جشنواره فیلم 
فجــر توســط »منوچهــر شاهســواری«، دبیر جشــنواره 
اعام شــد. براســاس لیســت منتشرشــده از ۳۷ فیلم 
بخش رقابت های ســودای سیمرغ، ۱۳ فیلم مختص 
فیلم اولی هاســت که از این منظــر آمار جالب توجهی 
محســوب می شــود کــه بــا اصــل حرفه گری جشــنواره 
تفــاوت دارد. نزدیــک به نیم آثار راه یافته به جشــنواره 
مربــوط بــه صاحبــان اثــری اســت که تــا امــروز تجربه 
فیلم ســازی نداشــته اند و ایــن آمــار قابــل توجــه، این 
سیاســت گذاری را به ذهن متبادر می کند که گویا اصاً 
این جشنواره مردمی است و کسانی که تاکنون صاحب 
اثر نبوده اند در آن شرکت کردند. با این حال قرار دادن 
عرصه و میدان نشــان دادن استعدادها و توانمندی ها 
بــه جوانــان هم اتفاق خوبیســت کــه در این جشــنواره 
افتاده است. اما نگاهی به اسامی فیلم های راه یافته به 
بخش رقابت ها نشان می دهد که این جشنواره پس از 
یک دوره رکود که به دلایل مختلف درگیر آن شد، هنوز 
زمان طولانی نیاز دارد تا بتواند ســرپا شود و به روزهای 

اوج خود بازگردد.
باید گفت که با روی کار آمدن دولت چهاردهم و تغییر 
اعضــای شــورای سیاســت گذاری مربوط بــه فرهنگ و 
ســینما، به راستی همه منتظر یک لیســت بسیار قابل 
توجــه از جشــنواره فیلــم فجــر بودند و امیدها نســبت 
بــه اینکــه چهره های شــناخته شــده و محبــوب به این 
جشــنواره بازگردنــد بســیار افزایش پیــدا کرده بــود اما 
لیســتی که در نهایت منتشــر شــد، چند غایــب بزرگ 
داشــت که نشــان می داد هنــوز هم سیاســت گذاری ها 
تغییر چندانی نکرده یا اینکه فشارها از برخی نهادهای 
غیرمرتبــط با ســینما و فرهنگ بــه اندازه ای  اســت که 
حتــی تغییــرات اساســی در روش هــا و عملکردهــا و 
مدیران هم نتوانسته شکل سابق جشنواره فیلم فجر را 
به آن بازگرداند تا دوباره پررونق و درخشــان شود. مثاً 
همه از احتمال رقابت »ابراهیم حاتمی کیا« با پسرش 
یوسف در این جشنواره می گفتند و در فیلمی که یوسف 
حاتمی کیا ساخته بود »امیر جدیدی« یکی از ستارگانی 
بود که می توانســت به واســطه این فیلم در جشــنواره 
فجــر حضور پیــدا کند. امــا این فیلم در لیســت نهایی 
نیســت. همچنین زمزمه هایی از حضور اثر »مســعود 
ده نمکــی« به گوش می رســید کــه به نوعی اســپیناف 
سریال »اخراجی ها« بود اما امروز گفته می شود که این 
فیلم ســینمایی برای جشنواره فجر ســال آینده آماده 
خواهد شــد. شــوک بزرگتر مربوط به غیبت »رکســانا« 
ساخته »پرویز شــهبازی« در این جشنواره است. گویی 
این فیلم که اتفاقاً اســتقبال منتقدان و تماشــاگرانش 
تــا امــروز را بــه همراه داشــته قرار اســت به سرنوشــت 
آثــاری چون »بــرادران لیــا« و »جنگ جهانی ســوم« 
گرفتار شــده و به زودی نســخه قاچــاق آن در اینترنت 
با یک جســتجوی ســاده در دســترس قرار بگیــرد. این 
فیلم ابتدا از شــرکت در اســکار باز مانــد و امروز هم در 
جشــنواره فیلم فجر حضور ندارد و نکته اینجاست که 
اگر بعداً به شکل غیرقانونی و یا در بستر پلتفرم ها برای 
خود مجال حضور پیدا کند توســط مدیران و مسئولان 
وقت به قانون شــکنی متهم خواهد شــد و کسی به این 
نکتــه توجه نمی کند که صاحبان اثر همه کار کردند که 
بتواننــد در جشــنواره های بزرگ داخلــی و بین المللی 
شرکت کنند اما نتوانستند و موانع این عدم حضور جز 
نگاه سلیقه ای چیز دیگری نبود؛ چرا که در یک رقابت، 
فیلم ها با داشــتن حداقل میزان پذیرش می توانند در 
محل قضاوت داوران و مردم قرار بگیرند اما رکســانا با 

این همه اقبال این شرایط را ندارد.

قــرار گرفتــن چهــار پویانمایــی در رقابــت با ســایر آثار 
نیــز اتفاقــی اســت کــه نشــان دهنده پیشــرفت عرصه 
انیمیشن سازی در کشور است اما در رابطه با این مقوله 
هم همچنان بحث بر ســر اینکه انیمیشــن ها چنانچه 
در جشــنواره تخصصی خودشــان شــرکت کنند بیشتر 
مجال خودنمایی پیدا خواهند کرد، وجود دارد. تفکیک 
جشــنواره بین المللــی فجر از بخش داخلــی آن هم از 
دیگر ابتکارات تیم جدید برگزاری جشنواره فجر است 
که در خصوص موفقیت یا عدم موفقیت آن باید بهار 
ســال آینده که زمان برگزاری بخش بین المللی است، 
قضاوت شــود. در ادامه آثار راه یافته به چهل و سومین 

جشنواره فیلم فجر را از نظر می گذرانیم.
بخش پویانمایی

»افسانه سپهر« به کارگردانی عماد رحمانی و مهرداد 
محرابی و تهیه کنندگی مهدی جعفری جوزانی

»پســر دلفینی ۲« به تهیه کنندگی و کارگردانی محمد 
امین همدانی

»زال و رودابه« به تهیه کنندگی و کارگردانی محمدعلی 
سجادی

»ژولیت و شــاه« بــه کارگردانی اشــکان رهگــذر و تهیه 
کنندگی آرمان رهگذر

بخش مسابقه سینمای ایران
»۱۹۶۸« بــه کارگردانــی امیــر مهدی پوروزیــری و تهیه 

کنندگی ایرج محمدی
»آبســتن« بــه کارگردانی مصطفی و محمــد تنابنده و 

تهیه کنندگی جال تیموری
»آنتیک« به کارگردانــی هادی نائیجی و تهیه کنندگی 

محمود بابایی
»اســفند« به کارگردانی دانش اقباشــاوی و تهیه کننده 

مرحوم جلیل شعبانی
»اشــک هــور« بــه کارگردانی مهــدی جعفــری و تهیه 

کنندگی مجتبی فرآورده
»بــازی خونی« به کارگردانی حســین میرزا محمدی و 

تهیه کنندگی سعید پروینی
»بازی را بکش« به کارگردانی محمد ابراهیم عزیزی و 

تهیه کنندگی مصطفی کیایی
»بچــه مــردم« بــه کارگردانی محمــود کریمــی و تهیه 

کنندگی سید علی احمدی
»پیش مرگ« به کارگردانی علی غفاری و تهیه کنندگی 

آرش زینال خیری
»تاکســیدرمی« بــه کارگردانــی محمــد پایــدار و تهیــه 

کنندگی محمدجواد موحد
»تــرک عمیق« به کارگردانی آرمــان زرین کوب و تهیه 

کنندگی محسن چگینی

»چشــم بادومــی« کارگردانــی ابراهیــم امینــی و تهیه 
کنندگی سجاد نصرالهی نصب

»خاتــی« به کارگردانی فریــدون نجفی و تهیه کنندگی 
محمد کمالی پور

»خــدای جنــگ« به کارگردانی حســین دارابــی و تهیه 
کنندگی سعید سعدی

»داد« بــه کارگردانی ابوالفضل جلیلی و تهیه کنندگی 
سید امیر سیدزاده

»دست تنها« به کارگردانی و تهیه کنندگی امیر حسین 
ثقفی

»رهــا« بــه کارگردانی حســام فرهمند و تهیــه کنندگی 
سعید خانی

»زمانــی در ابدیــت« بــه کارگردانی مهــدی نوروزیان و 
تهیه کنندگی نیکی کریمی

»زیبــا صدایم کن« به کارگردانی رســول صدر عاملی و 
تهیه کنندگی سید مازیار هاشمی

»ســون سوز« به کارگردانی رضا جمالی و تهیه کنندگی 
سلمان عباسی

»شــاه نقــش« بــه کارگردانــی شــاهد احمدلــو و تهیــه 
کنندگی علی قائم مقالی

»شمال از جنوب غربی« به کارگردانی حمید زرگرنژاد 
و تهیه کنندگی مهدی مددکار

»شــوهر ســتاره« به کارگردانی ابراهیم ایرج زاد و تهیه 
کنندگی علی اوجی

»صــددام« بــه کارگردانــی پــدرام پــور امیــری و تهیــه 
کنندگی مجتبی رشوند

»صیــاد« بــه کارگردانــی جــواد افشــار و تهیــه کنندگی 
محمدرضا شفیعی

تهیــه  و  اردلان  محمدرضــا  کارگردانــی  بــه  »فریــاد« 
کنندگی بهمن اردلان

»کفایت مذاکرات« به کارگردانی ســهیل موفق و تهیه 
کنندگی سید ابراهیم عامریان

»گــوزن هــای اتوبــان« بــه تهیــه کنندگــی و کارگردانی 
ابوالفضل صفاری

»لولــی« بــه کارگردانــی رضــا فرهمند و تهیــه کنندگی 
جلیل اکبری صحت

»ماریــا« به کارگردانی مهــدی اصغری و تهیه کنندگی 
علی لدنی

»مــرد آرام« بــه کارگردانــی بهنــوش صادقــی و تهیــه 
کنندگی مهدی هاشمی

»موســی کلیم الله به کارگردانــی ابراهیم حاتمی کیا و 
تهیه کنندگی سید محمد رضوی

»ناتور دشت به کارگردانی سیدمحمدرضا خردمندان 
و تهیه کنندگی مهدی فرجی

 نگاهی به انتشار لیست نهایی آثار راه یافته به بخش رقابت های 
سودای سیمرغ چهل وسومین جشنواره فیلم فجر؛

دستگیری ۱۸ نفر محکوم سیمرغی که اوج نمی گیرد
متواری در بهبهان

فرمانــده انتظامــی بهبهــان از دســتگیر ۱۸ نفــر از محکومــان متــواری در 
راستای اجرای طرح امنیت محله محور در این شهرستان خبر داد.

ســرهنگ منصور ســیاوی در گفت وگــو با خبرنگار حــوزه انتظامی رکنا در 
خوزســتان گفت: در راستای طرح امنیت محله محور درحوزه استحفاظی 
کانتــری ۱۲ و پــس از هماهنگــی بــا مقــام قضائــی، ۱۸ نفــر از محکومــان 
متواری که جرایم متعددی از جمله سرقت، مواد مخدر، ایجاد مزاحمت 
و شــرارت، کاهبــرداری، نزاع و درگیــری و محکومیت های مالی داشــته و 
تحــت تعقیــب پلیس بودند، دســتگیری آنان بصورت ویژه در دســتور کار 

رئیس کانتری ۱۲ انتظامی این شهرستان قرار گرفت.
وی افــزود: پــس از وصول احکام جلب محکومان متواری، در مدت ۱۰ روز 
گذشته با گستراندن چتر اطاعاتی، تحقیقات می دانی و بررسی های همه 
جانبــه تعــداد ۱۸ نفر از ایــن محکومــان در عملیات های جداگانه توســط 
ماموران انتظامی کانتری ۱۲ شهرستان دستگیر و تحویل دستگاه قضائی 

شدند.
ســرهنگ ســیاوی اظهــار داشــت: برخی از محکومــان که قصــد درگیری، 
مقابلــه و فرار داشــتند، با اقتــدار و اقدام به موقع پلیــس در عملیات های 

غافلگیرانه دستگیر شدند.
فرمانــده انتظامــی بهبهــان در خاتمــه گفــت: پلیــس قاطعانــه به جهت 
حفظ آســایش و آرامش شــهروندان، با تمام توان با مخان نظم و امنیت 
عمومــی برخــورد خواهــد کــرد و هرگــز اجــازه نخواهــد داد هنجارشــکنان 

امنیت و آسایش عمومی را به مخاطره بیندازند.

 ماجرای خودکشی 
۳ دختر در خرمدشت کرج 

چه بود؟
رئیــس مرکــز اورژانــس البــرز شــایعه خودکشــی ســه دختــر نوجــوان در 
خرمدشــت کرج را تکذیب کرد و اعام کرد که حادثه سقوط یک دختر ۱۷ 
ساله از طبقه پنجم ساختمان بوده و هیچ گونه ارتباطی با خودکشی ندارد.
دکتــر احمد مهدوی درباره خبری که از وقوع حادثه برای ۳ دختر نوجوان 
در خرمدشــت کــرج در فضــای مجــازی منتشــر شــده اســت؛ اظهــار کرد: 
طــی تماس بــا مرکز اورژانس فوریت های پزشــکی از وقــوع یک حادثه در 
خرمدشت با خبر شدیم که بافاصله نیرو های اورژانس برای امدادرسانی 

به محل اعزام شدند.
وی درباره شــایعه منتشــر شــده در فضای مجازی مبنی بر خودکشــی سه 
دختــر در ایــن حادثــه افــزود: در ایــن حادثــه کــه در خرمدشــت رخ داده 
 اســت؛ یک دختر ۱۷ ســاله از طبقه پنجم یک ســاختمان به پایین ســقوط

 کرده است.
احمــدی در ادامــه گفت: متأســفانه این ســقوط اتفاق افتــاده و این دختر 

نوجوان بر اثر سقوط از طبقه پنج فوت شده است.
رئیــس مرکز اورژانــس و فوریت های پزشــکی البرز بیان کــرد: از علت این 
حادثــه اطاعــی در دســت نداریم و مرکز اورژانس اســتان طبق رســالت و 

وظایف خود برای امدادرسانی در محل حاضر شده است.
وی اظهار کرد: خبر ســقوط ســه دختر از ســاختمان به منظور خودکشی که 
در فضــای مجازی منتشــر شــده، صحت ندارد و این حادثــه برای یک نفر 

رخ داده است.
شــب گذشــته ۳ دختــر پــس از شــرب خمــر وارد یــک مجتمــع تجــاری- 

مسکونی در منطقه خرمدشت کرج می شوند.
ایــن ۳ دختــر در پشــت بام مجتمــع مجــدد مشــروبات الکلــی مصــرف 
 می کننــد و یکــی از آن هــا در این هنگام خــود را به پایین ســاختمان پرت و 

فوت می کند.

 دستگیری قاتل فراری
 در رامشیر

فرمانــده انتظامی رامشــیر از دســتگیری قاتل فــراری در عملیات ضربتی 
پلیس آگاهی در این شهرستان خبر داد.

ســرهنگ فرهــاد شــاکرمی در گفت وگــو بــا خبرنــگار حــوزه انتظامــی رکنا 
درخوزســتان گفــت: در پــی وقوع یک فقره قتل با ســاح جنگــی در یکی از 
روســتا های ایــن شهرســتان، موضوع به صــورت ویژه در دســتورکار پلیس 

آگاهی قرار گرفت.
وی اظهار داشت: ماموران پلیس آگاهی با رصد اطاعاتی و اقدامات فنی 
قاتل به همراه ۲ همدستش را در یکی از شهرستان های همجوار شناسایی 

و پس از هماهنگی قضائی آن ها را در عملیات ضربتی دستگیر کردند.
فرمانده انتظامی شهرستان رامشیر علت وقوع قتل را اختافات قبیله ای 
عنوان کرد و افزود: متهمان پس از تحویل به مرجع قضائی با قرار صادره 

روانه زندان شدند.

قاتل پسر ۱۷ ساله 
دستگیر شد

رئیــس پلیــس آگاهی اســتان خوزســتان از دســتگیری قاتل درکمتــر از ۱۲ 
ساعت در شهرستان شوشتر خبر داد.

ســرهنگ کارآگاه ســهراب حســین نژاد با اعام این خبر، بیان داشــت: به 
دنبــال نزاع و درگیری با ســاح ســرد که منجــر به قتل جوانی ۱۷ ســاله در 
شهرســتان شوشــتر رخ داد، موضــوع بــه صــورت ویــژه جهت شناســایی و 

دستگیری قاتل در دستور کار قرار گرفت.
وی خاطرنشان کرد: ماموران آن فرماندهی با کار تخصصی واطاعاتی در 
کمتر از ۱۲ساعت قاتل را شناسایی و پس از هماهنگی با مرجع قضائی در 

عملیات ضربتی او را دستگیر کردند.
رئیس پلیس آگاهی اســتان خوزســتان اظهار داشــت: متهم در تحقیقات 
پلیــس به قتــل ارتکابی اعتراف و انگیزه خود را اختافات شــخصی عنوان 
کــرد. کارآگاه حســین نــژاد افزود: متهم پس از تشــکیل پرونده، برای ســیر 
مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی و ســرانجام باصدور قرار قانونی 

روانه زندان شد.

محمد عمرانی
عضو انجمن منتقدان و نویسندگان سینمایی

فیلم سینمایی »برف آخر« به کارگردانی امیرحسین 
عسگری و تهیه کنندگی حسن مصطفوی تولید سال 
۱۴۰۰ است که پس از سه سال در شرایط و موقعیتی 
نامناسب اکران شــده است. این اثر با نقش آفرینی 
دقیق و مفهومی امین حیایی، لادن مستوفی و مجید 
صالحی نگاهی دیگرگونه بــه روزمرگی های زندگی 
یک دامپزشــک دارد که در شرایط سردسیر منطقه 
کیاسر شهرستان ساری شب ها به شکارگرگ می رود.

» بــرف آخــر« در ژانــر اجتماعــی و خانوادگی تولید 
شــده و روایتــی از روز های تکراری یک زندگی اســت 
کــه از قضــا دنبــال کــردن آن چنــدان تماشــاگر را 
خســته نمی کند و این موضوع نشان دهنده دقت و 
تبحرســازنده آن در چیدمان مناسب پان ها درکنار 
هم است، این کارگردان پیش از این نیز برای فیلم» 

بدون مرز« جوایز ارزنده ای دریافت کرده بود.
» بــرف آخر «کــه برای اولیــن بار درچهلمیــن دوره 
جشــنواره فیلم فجر به نمایش درآمد در رشته های 
مختلفی نامزد و درنهایت برنده چهارجایزه بهترین 
چهره پــردازی، بهترین فیلم برداری، بهترین نقش 
اول مرد و ســیمرغ بلورین جایزه ویژه هیئت داوران 
شــد. اثری متفاوت و دیدنی که متأسفانه این روز ها 
زیر ســایه کمدی هایی چــون؛ »زود پــز«، » صبحانه 
بــا زرافه هــا«، » ۷۰ ســی«، »آریــا شــهردو نفــر« و... 
قرارگرفتــه و درســأنس های محــدودی بــه نمایش 

درآمده است.
»بــرف آخــر« بــه لحــاظ داســتان و لوکیشــن فیلــم 
متفاوت و سختی است و با توجه به اینکه در سینمای 
مســتقل تولید شده قابل تحسین اســت، زیرا بقول 
برخی اهل فن حتی فکرکردن به ســوژه هایی از این 
دست در این روز ها شجاعت می خواهد. تهیه کننده 
فیلــم درباره دلایل اکــران آن در این ایــام به یکی از 
رســانه ها گفته اســت: »زمانی که فیلم ساخته شد و 
خواســتیم آن را نمایــش دهیم، فیلم هــای کمدی 
زیادی بود که اکران می شــد و مــن ترجیح می دادم 
»بــرف آخــر« را کنــار آثار کمــدی اکــران نکنم چون 
فیلم می ســوخت، امــا درنهایت به نظــرم آمد این 
روند خیلی طولانی شده و مجبور شدم فیلم را اکران 

کنم. «

فیلم ساختن درلوکیشن برفی و با حیوانات وحشی 
کار بســیار ســختی اســت، آن هــم در روزگاری کــه 
بســیاری از تهیه کننــدگان دیگــر حاضــر به ســاخت 
فیلم هــای اجتماعی نیســتند چه رســد به ســاختن 
فیلمی درشــرایط سخت زمســتان، روســتا و برف و 
بــوران. بقول تهیه کننــده فیلم، تک تــک بچه هایی 
کــه در این اثــر کارکردند ازبازیگران تا عوامل پشــت 

دوربین همه عاشق بودند.
حســن مصطفوی با اشــاره به این موضوع که همه 
عوامل با عشــق آمدند و به نظرم اگر حضورشــان با 
این اشــتیاق نبود قطعاً این فیلم ســاخته نمی شد، 
گفته است: » شما این عشق را در لحظه لحظه فیلم 
حــس می کنید. مــا، درفیلم برداری شــرایط بســیار 
سختی داشتیم، در سکانس رهاسازی گرگ، عوامل 
تقریبــاً ۲۳ ســاعت نخوابیدنــد، چون بــرف و بوران 
می آمــد و نمی خواســتیم آن صحنه هــا را از دســت 
بدهیم و ایستادگی کردند تا این سکانس را گرفتیم و 

این فقط از عهده یک گروه عاشق برمی آید. «
بــه عقیده نگارنده،  امین حیایی در این فیلم یکی از 
بهترین نقش آفرینی های خود در قالب یک کاراکتر 
جدی را به نمایش گذاشته که همین بازی مفهومی 
و تأثیر گــذار برایش ســیمرغ بلوریــن بهترین بازیگر 

نقش اول مرد را به همراه داشت.
داســتان فیلم » برف آخــر « که مملو از صحنه های 
برفــی و بکــر زمســتانه اســت، از ایــن گونه اســت که 
یوســف در منطقه ای دور افتاده دامپزشــک اســت، 
او روز هــا بــه گاوداری هــا سرکشــی می کند و شــب ها 
به شــکارگرگ می رود. او روزی بــه دل آتش می زند 
تــا جــان گاو ها و گوســاله ها را نجات دهــد که بدنش 
دچار ســوختگی می شــود؛ این موضوع زندگــی او را 
تحت تأثیر قرار داده و در این میان به واســطه گرگی 
زخمی با خانم دامپزشکی به نام رعنا آشنا می شود 

که بر عکس یوسف برای رهاسازی و کنترل جمعیت 
گرگ ها وارد این منطقه شده است.

به گفته دوست دیرینه و اهل ذوقم مهرداد یعقوبی، 
درونگرایــی شــخصیت یوســف بیشــتر در مقابــل 
شــخصیت خلیل) با بازی مجید صالحــی ( خود را 
نشــان می دهــد؛ او کــه به شــدت برون گراســت و در 
ادامه داستان با فهمیدن مسأله گم شدن دخترش 
برون گرایــی اش بیشــتر هــم می شــود، بــه نوعی در 
خدمت برجسته کردن آرامش کاراکتر یوسف است. 
 امین حیایــی درباره تجربه بازی اش در »برف آخر« 
گفته است که؛ » تنها پنج ماه فرصت داشتم تا بتوانم 
به شخصیت یوسف نزدیک شوم و کار دشواری هم 
بود، به همین دلیل پیشنهادات بسیاری را رد کردم 
تا بتوانم در یک اثر به نظر خودم ماندگار، بازی کنم؛ 
اثری که هر بازیگری دوست دارد تجربه بازی در آن 
را درکارنامه خود داشته باشد. با توجه به محیط سرد 
لوکیشن، فیلمبرداری این فیلم خیلی سخت بود و 
تنهــا با همدلی عوامل فیلم توانســتیم این کار را به 
پایان برسانیم. « همچنین علی بحرینی) نویسنده 
فصــل دوم ســریال زخــم کاری (دربــاره بازی امیــن 
حیایــی در» برف آخــر « گفته که »بازی امین حیایی 
من را بســیار غافل گیر کــرد، او پیش از این هرگز من 
را غافل گیــر نکــرده بــود. حیایی بــا این فیلــم، روی 
بلندترین قله بازیگری در سینمای ما ایستاده است، 
همان قله ای که بازیگران انگشــت شماری فتحش 
کرده انــد.  امین حیایــی را بازیگری دیــدم که قاعده 
بازی در ســکوت را بلد اســت و عملیــات نگاه کردن 
را به بهترین شــکل ممکن اجــرا می کند. البته نباید 
از تأثیر امیرحسین عســگری کارگردان » برف آخر « 
برای رساندن حیایی به این مرتبه از درخشش غافل 

بود. «
گفتــه می شــود کــه ایــن فیلــم برگرفتــه از داســتان 
»زنانی که با گرگ ها می دوند« اثر » کاریسا پینکولا 
استس « شاعر، نویسنده و روانکاو آمریکایی ) متولد 
۱۹۴۵ ( اســت، اما امیــر حســین عســگری ایــن ادعا 
را رد کــرده و گفتــه اســت: »مــن داســتانی از محمد 
صالــح عــا خوانــده بــودم کــه ماجــرای آن از ذهن 
مــن بیــرون نمی رفت و مــا تصمیم گرفتیــم که آن 
داســتان را به فیلم ســینمایی تبدیل کنیــم، در ابتدا 
 طرح اولیه را نوشــتیم و بعد شروع به نوشتن دقیق 

فیلمنامه کردیم. «

نگاهی به فیلم »برف آخر«

این » برف... « آخر آمد، ولی دیر و بد موقع

فیلم

حــوادث

به دلیل مشکلات تنفسی؛
»فریدون شهبازیان« در بیمارستان 

بستری شد
محمد پورراد از نزدیکان فریدون شــهبازیان ضمن اعام خبر 
در  کشــورمان  شــده  شــناخته  آهنگســاز  ایــن  شــدن  بســتری 
بیمارستان توضیح داد: استاد فریدون شهبازیان از روز ۹ دی به مدت 
۹ روز بــه علت مشــکات حاد تنفســی و ریوی و افت شــدید اکســیژن 
خون در بیمارســتان طالقانی تهران بســتری شــده بود و خوشبختانه 
روز ۱۷ دی هــم از بیمارســتان مرخــص شــد امــا ســاعت ۱۷ عصــر 
چهارشنبه نوزدهم دی مجدداً در منزل دچار افت شدید و خطرناک 
میزان اکسیژن خون شد که خطر ایست قلبی ایشان را تهدید می کرد.

وی افزود: خوشبختانه با هوشیاری و تاش و سرعت عمل کارشناسان 
اورژانس تهران در منزل اکســیژن خون اســتاد به حد نرمال رسید و با 
آمبولانــس اورژانس ۱۱۵ به بیمارســتان طالقانــی تهران منتقل و هم 

اکنون تحت مراقبت ویژه قرار دارد.
پورراد در پایان گفت: از دوســتداران موســیقی و مــردم تقاضا دارم تا 
برای شــفای عاجل ایــن هنرمند ارزنده دعا کننــد. البته لازم می دانم 
از پزشــکان و کادر درمــان بیمارســتان طالقانــی به ویژه دکتر حســین 
کرمانپور رئیس محترم مرکز اطاع رســانی وزارت بهداشت قدردانی 

ویژه ای داشته باشم که طی این روز ها بهترین همراهی را داشتند.

ساترا مجوز ۱۰ پلتفرم را باطل کرد
حســین زارعی مدیر کل صدور مجوز ســاترا درباره امکان های 
جدیــدی کــه ایــن اداره کل بــرای رســانه های صــوت و تصویــر 
فراگیر ایجاد کرده گفت: ســاترا جزء اولین دســتگاه های اجرایی است 
که از طریق درگاه ملی مجوز ها که در ذیل وزارت اقتصاد و دارایی قرار 
دارد کار صدور مجوز در حوزه فعالیت رســانه و همچنین مجوز تولید 
و مجوز انتشــار را آغــاز کرد و ذیل همان مجوز هایش صادر می شــود. 
اتفــاق جدیــدی که رخ داده این اســت کــه ما جزء اولین دســتگاه های 
اجرایی هســتیم که فرایند مربوط به تمدید اعتبار مجوز را ساماندهی 

کردیم.
وی افزود: مجوز های ســطح ۲، یک ســاله و مجوز های ســطح ســه، ۲ 
ســاله هســتند. مجوز های ســطح یــک ۶ ماه اعتبــار دارنــد و غیرقابل 
تمدیــد هســتند. بایــد بعــد از آن متقاضیان به ســراغ ســطح ۲ بروند 
وگرنه رسانه مربوطه شان در مسیر فرآیند های قانونی و نهایتاً تعلیق 
قرار می گیرند. خدا را شکر اداره کل صدور مجوز ساترا، فرایند تمدید 
و اصــاح را بــا همکاری اداره کل فنــی و درگاه ملی مجوز ها پیش برد 

که خوشبختانه از اول دی عملیاتی شده است.
زارعــی ادامــه داد: از اول دی دیگــر هــر پلتفرم و رســانه ای کــه اعتبار 
مجــوزش رو به پایان اســت می تواند به درگاه ملــی مجوز ها مراجعه 
کنــد و مــا هــم بــه صــورت الکترونیکــی تمدیــد مجوزشــان را انجــام 

می دهیم.
وی در ادامــه از اعطای مجوز به ۱۶ رســانه و تعلیــق و ابطال مجوز ۱۰ 
رســانه خبر داد و گفت: اخیراً به ۱۶ رســانه مجوز فعالیت اعطا شــد و 
۱۰ رســانه هم تعلیق مجوز شدند. دلیل این تعلیق ها، عدم اقدام در 
دریافت شناســه یکتا از طریق درگاه ملی و یــا غیرفعال بودن طولانی 

پلتفرم هاست.
زارعــی در پایــان درباره اعطــای بســته حمایتی به رســانه ها صحبت 
کرد و توضیح داد: ســاترا در راستای حمایت از خانواده، ترویج سبک 
زندگی ایرانی-اســامی و توسعه محتوای ســالم در رسانه های دارای 
مجوز از ســوی این سازمان و ترویج آن در فضای مجازی در نظر دارد 
بسته محتوایی ویژه »سبک زندگی، فرزندآوری و خانواده« شامل ۷۰ 
قســمت برنامه بالــغ بر یک هزار و ۹۵۱ دقیقــه در قالب های مختلف 
برنامــه ای را منطبق بر مبنای نظام رتبه بندی این ســازمان در اختیار 

رسانه های دارای مجوز قرار دهد.
وی اضافه کرد: برنامه های ترکیبی »عصر خانواده«، برنامه سخنرانی 
»درس هایی از قرآن«، مســتند های »تجربه مادری«، »داســتان من« 
و »کودک مــن«، برنامه های تلویزیونی »نقش اعتقاد، ســبک زندگی 
و اندیشــه در درمــان کرونا«، »دوربیــن ســامت-لذت فرزندآوری« و 
موســیقی تصویــر »جامعه مــا خانواده ماســت« عناویــن محتوا های 

بسته مذکور است.
مدیــر کل صــدور مجــوز و امــور رســانه ســاترا در پایــان یــادآور شــد: 
متقاضیــان می تواننــد بــرای دریافــت ایــن بســته محتوایی یا کســب 
اطاعــات بیشــتر بــه مرکــز خدمات رســانه و بخــش »دریافت بســته 

حمایتی محور مقاومت« مراجعه و تقاضای خود را ثبت کنند.

برای تدارک ویژه برنامه جشنواره فیلم فجر
»هفت« ۲ هفته پخش نمی شود

برنامه ســینمایی »هفت«،  امشــب جمعــه ۲۱ دی ماه و هفته   
آینده جمعه ۲۸ دی ماه پخش نخواهد شد.

ایــن برنامــه ســینمایی از جمعــه ۵ بهمن ماه بــا مقدمــه ای بر چهل 
و ســومین جشــنواره فیلــم فجــر کار خــود را ادامــه می دهــد و در ایام 

جشنواره نیز هر شب ویژه برنامه خواهد داشت.
جزئیات ویژه برنامه جشنواره فیلم فجر متعاقباً اعام خواهد شد.

آثاری از »سال بلِو« و »هِنری میلر« 
در »کتاب شب« رادیو

 دو داســتان بلنــد بــه نام هــای »در جســتجوی آقــای گرین« و 
»تولدی دوباره« در برنامه »کتاب شب« رادیو تهران بازخوانی 

می شود.
طبق اعام سردبیر برنامه »کتاب شب«، داستان بلند »در جستجوی 
آقای گرین« اثر مشــهور »سال بِلو« از روز شنبه، ۲۲ دی تا چهارشنبه، 

۲۶ دی با صدای رضا خضرایی روایت می شود.
تهیه کننده این هفته،  ایمان جهانی و صدابردار مجید آیینه است.

همچنین از روز شنبه، ۲۹ دی تا چهارشنبه، سوم بهمن رمان »تولدی 
دوباره« اثر هنری میلر با صدای بهروز رضوی روایت خواهد شد.
تهیه کننده این هفته رضا قربانی و صدابردار طناز سدیفی است.

هــر دو اثــر را ســردبیر برنامــه، محمدباقــر رضایــی انتخــاب و تنظیم 
شنیداری کرده است.

در یادداشــت ارسال شده به ایســنا درباره سوژه داستان های انتخابی، 
نوشته شده است:

»در جســتجوی آقــای گریــن اثر ســال بلــو دربــاره کارمندی اســت که 
موظف اســت کمک معیشــتیِ افــراد نیازمنــد را کــه نمی توانند برای 
دریافــت آن بــه اداره ی امداد مراجعه کنند، به درِ خانه هایشــان ببرد 
و تحویــل دهد. یکی از ایــن نیازمندان که نامش گرین اســت، معلوم 
نیست کجاست و نشانی مشخصی ندارد. کارمند مذکور در جستجوی 
او، چندیــن روز در کوچه هــا و خیابان هــا و محله های شــهر ســرگردان 

است تا اینکه... «
همچنین داســتان »تولدی دوبــاره« اثر هنری میلــر درباره هنرمندی 
اســت کــه او را از صحنــه کنــار گذاشــته اند و نزدیک اســت دق کند اما 

ناگهان...
ایــن دو داســتان، هــر کــدام در ۵ قســمت ۲۰ دقیقه ای در اســتودیو ۶ 

معاونت صدا ضبط شده و در کنداکتور پخش قرار گرفته اند.
به گزارش ایســنا، برنامه »کتاب شــب« هر هفته از شنبه تا چهارشنبه 
بیــن ســاعت ۲۳: ۳۰ تا ۲۴ از رادیو تهران پخش می شــود. متولی این 

برنامه گروه ورزش و تفریحات رادیو تهران است.

J O M L E H
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راه و مسکن Road and housing

    شنبه   22 دی 1403   10 رجب 1446قمری   11 ژانویه 2025  سال هشتم    شماره 1987

اخبــار کوتاه وزیر راه وشهرسازی در سفر به استان سیستان وبلوچستان تأکید کرد؛  

  تلاش برای اتصال ریلی در
راه آهن چابهار-زاهدان تا پایان سال آینده

»فرزانه صادق«، وزیر راه وشهرســازی در دومین 
ســفر ریاســت جمهوری به سیستان وبلوچستان 

حضور یافت.

اکبری: کارگاه های محور فنوج-تنگه 
سرحه فعال است

وی در این ســفر از پروژه های آماده ســازی اراضی 
طرح نهضت ملی مســکن در نیک شهر و محور 

فنوج-تنگه سرحه بازدید کرد.
بــه گفته رضا اکبری معاون وزیر راه و شهرســازی 
و رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
این محور به طول حدود ۳۹ کیلومتر، مسیر فنوج 
بــه نیــک شــهر را ۱۰۰ کیلومتــر کاهــش می دهد. 
پیشــرفت فیزیکــی این محــور ۶۰ درصد اســت و 
اعتبار مورد نیاز برای تکمیل آن نیز ۴ هزار میلیارد 
ریال برآورد شــده است. با تکمیل این محور، ۵۰ 

هزار نفر از مزایای آن بهره مند خواهند شد.
رئیس ســازمان راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
در جریان این بازدید گفت: کارگاه ها در این محور 
فعال هســتند و تمامی قرارداد هــای تکمیل این 

پروژه به جز ۸ کیلومتر آن، منعقد شده است.
فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی در جریان این 
بازدید با اشاره به اینکه در سومین سفر استانی در 
دولــت وفاق؛ دولت چهاردهم باز هم در اســتان 
سیستان و بلوچســتان حضور یافته است، گفت: 
مطالبه ای مردم اهل هنر و ادب فنوج داشتند که 
این مطالبه ســال هاست پاسخ داده نشده است. 
طــی بازدیدی که انجام شــد، حــدود ۳۹ کیلومتر 
محــور زیرســازی و آســفالت شــده اســت و البتــه 
 برای آنکه به شهرستان فنوج برسد نیاز به تاش

 بیشتر دارد.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: مقرر شده است تا 
با اعتبارات استانی و البته ملی تا پایان سال آینده 

این مطالبه مردم پاسخ داده شود.
صــادق تأکید کــرد: پیگیری های ویــژه ای را برای 
محــور فنوج-تنگــه ســرحه انجام خواهیــم داد و 
این پیگیری به دو جهت انجام می شود. اول آنکه 
شــفافیتی کــه بایــد در هزینه کرد آنچه بــه عنوان 
اعتبارات در کل کشور می بینیم، انجام شود. دوم 
آنکه، شــخص رئیس جمهور بر عدالت محوری 
تأکیــد دارنــد که در همیــن رابطه نیز مــا باید کل 

کشور را مدنظر قرار بدهیم.

به ثمر رســاندن مطالبات نیازمند 
صبوری و حمایت های مردمی

وزیر راه وشهرسازی همچنین در شــورای اداری و 
معتمدین شهرستان های نیک شهر، فنوج و قصر 

قند حضور یافت.
مهمتریــن مطالبــات مردم این ســه شهرســتان 
مبنــی بــر ارتقــای شــاخص های ایجــاد فضــای 
آشــامیدنی  آب  بهداشــتی،  فضــای  آموزشــی، 
مطمئــن و برخــورداری از جاده های روســتایی از 
ســوی فرمانــداران و معتمدیــن محلــی در ایــن 
جلســه با وزیر راه و شهرســازی به عنوان نماینده 
عالی دولت و شــخص رئیس جمهوری در میان 

گذاشته شد.
فرزانه صادق پس از قریب به دو ساعت شنیدن 
مطالبــات یاد شــده از اینکه بــرای دومیــن بار به 
عنــوان نماینــده دولــت و رئیس جمهــور در این 
خطه ســرزمینی حضور یافتــه، ابراز خورســندی 

کرد.
وی افــزود: مطالبــات بــه حــق شــما را بــه گوش 

رئیس جمهوری خواهم رساند.
صــادق با اشــاره بــه حضــور دو زن فرمانــدار از ۶ 
فرمانــدار در ایــن اســتان گفــت: حضور زنــان در 
استان سیستان و بلوچستان بسیار فعال است که 
در نتیجه آن توســعه اجتماعی و توسعه سرمایه 

انسانی را رقم خواهد زد.
وی با اشاره به خوشامدگویی های دخترکان بلوچ 
در ابتدای سفر به استان، اظهار کرد: صدای رسای 
این دختران مرا به آینده این ســرزمین امیدوار تر 
و  محدودیت هــا  خــاف  بــر  کــه  اســت  کــرده 
محرومیت هــای تحمیلــی از جانــب بیگانــگان 
بتوانیم سیســتان و بلوچستان بســیار شکوفاتر را 

رقم بزنیم.
وی بــه دســته بندی مطالبــات مطــرح شــده در 
این جلســه به ویژه راه روستایی اشــاره کرد و رضا 
اکبری معاون وزیر و رئیس سازمان راهداری را به 
عنوان معاون معین خود جهت پاســخگویی به 
مطالبات مردم اســتان سیســتان و بلوچستان در 

استان معرفی کرد.
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه قول می دهیم 
ســرعت کار ها در این زمینه بیشتر شود و پروژه ها 
سریعتر به اتمام برسد، ادامه داد: البته در کنار آن 
برای تخصیص منابع بیشتر و تأمین منابع مورد 

نیاز تاش خواهیم کرد.
بــه گفتــه وی اگر چــه مدیران ملــی و اســتانی در 
ادوار گذشته تاش های بســیاری کرده اند، گفت: 
مطالبات همچنان بسیار زیاد است و پیگیری و به 
ثمر رســاندن آن نیازمند صــرف زمان، صبوری و 

حمایت های مردمی بیشتر است.
وزیر راه و شهرســازی در این جلسه قول داد، امور 
مربوط به وزارت راه و شهرســازی، نیرو، صمت و 
نفت را در جلســه با اعضــای هیأت دولت عنوان 

کند.
ســه  تقاضــای  بــه  واکنــش  در  همچنیــن  وی 
شهرســتان نیک شــهر، قصر قند و فنوج پیرامون 
افزایش فضای آموزشــی در این ســه شهرســتان 
خاطرنشــان کرد: در ســایت های مسکن مهر این 
ســه شهرســتان که فاقد فضای آموزشی هستند، 
ایــن فضا هــا را ایجاد خواهیم کــرد و چنانچه این 
فضا ها در دســت ساخت باشند، سرعت ساخت 

آن ها افزایش می دهیم.
عضــو کابینــه دولــت چهاردهم به تأکیــد رئیس 
جمهور نســبت به نهضت مدرسه ســازی اشــاره 
کرد و گفت: ایشــان هر دو هفته یکبار جلسه ای در 
این خصوص دارند از این رو درخواســت می کنم 
کمبود های فضا های آموزشی بهتر جنوب کشور را 
به تفکیک شهرستان، شهر ها و روستا ها را به این 

جانب ارائه دهید.
وی با اشــاره به ضرورت توســعه پایدار روستا ها و 

شهرستان های استان سیستان و بلوچستان ادامه 
داد: در صورت توســعه روســتا ها و شهرستان ها و 
شــکوفایی آن ها، حاشیه نشینی در کنار شهر های 
بــزرگ بــه حداقل خواهد رســید. چراکه حاشــیه 
نشینی به جهت کمبود منابع در سرزمین اصلی 
رخ می دهد. از این رو تاش می کنیم که توســعه 
را در مبدا انجام دهیم و از میزان حاشــیه نشینی 

خارج از شأن مردم بکاهیم.
صــادق بــا تشــکر از مدیــران جنــوب سیســتان و 
بلوچســتان، ائمــه جمعــه و معتمدیــن محلــی 
حاضر در این جلسه ابراز امیدواری کرد که در طول 
عمر ۴ ساله دولت وفاق با تمام محدودیت ها، با 
اولیت بندی نیاز های مردم شــاهد رشد و توسعه 

بیشتر استان سیستان و بلوچستان باشیم.

تشکیل زیرساخت کریدور های ریلی 
و جاده ای برای توسعه مکران

صــادق در نشســتی با حضــور رئیــس جمهوری 
دســتگاه های  مدیــران  و  اســتاندار  وزرا،  ســایر  و 
اســتانی در سیســتان و بلوچســتان بــا اشــاره بــه 
ســومین ســفری که به عنــوان نماینــده دولت به 
این اســتان و بازدید از شهرســتان های قصر قند، 
نیکشــهر و فنوج داشت، اظهار کرد: اگر قرار است 
توسعه و شکوفایی در منطقه مکران و سیستان و 
بلوچستان اتفاق افتد، قدم اول آن حفظ امنیت 
و سرمایه اجتماعی است. امنیت پشتیبان توسعه 

است و شکوفایی بدون امنیت محقق نمی شود.
وی افزود: شــما قدم بزرگ را برداشــته اید، اینکه 
اســتاندار بلوچ، مفتی ها و شــیوخ سام گرم خود 
را به شــما رسانده اند یعنی امنیت تضمین شده 
اســت. همچنیــن فرمانــداران قصر قنــد و فنوج 

بانوان غیور بلوچ هستند.
وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به مشکات شایع 
در جنــوب اســتان سیســتان و بلوچســتان گفت: 
یکی از موضوعات، سرانه آموزشی بسیار پایین و 
موضوع دوم مســأله آب است و نکنه مهم اینکه 
در جلســات به جای درخواست حفر چاه، ترمیم 
قنوات مطرح شد که نشان دهنده بالندگی مردم 

این استان است.
وی افزود: روســتا های بــالای ۲۵ خانواری که برق 
ندارند. پایین بودن سرانه های بهداشت و درمان 

و کمبود کادر درمان است.
صــادق ادامــه داد: راه های روســتایی در این ســه 
شهرســتان وضعیت خوبــی ندارنــد. اینکه هنوز 

رفــت و آمــد از بســتر رودخانــه فصلــی انجــام 
می شــود، صورت خوبی نــدارد. همچنین باید به 
مسیر های دسترسی روستا ها در شرایط بحرانی و 

سیاب توجه داشته باشیم.
وزیــر راه و شهرســازی گفــت: در پروژه هــای پــل 
حمیری، محور فنوج-تنگه سرحه)ارتباط استان 
با کرمان و هرمزگان( و کمربندی نیکشــهر، زمان 

تکمیل و بهره برداری را مشخص کردیم.
وی افــزود: یکــی مهمتریــن پروژه هــای ملــی ما 
کریــدور بزرگراهی از بندر گواتر تا شــلمچه اســت 
کــه ۶۰۰ کیلومتــر آن در منطقــه مکــران و ۳۰۰ 
کیلومتر آن در جنوب استان سیستان و بلوچستان 
اســت. البتــه تا کنــون ۱۰۰ کیلومتر ایــن کریدور به 
چهارخطه و یا از راه فرعی به اصلی تبدیل شــده 
است اما تمام تاش ما این است که ۲۰۰ کیلومتر 
از ایــن پــروژه را از فرعی به اصلــی و یا چهاربانده 

تبدیل کنیم.
صادق تأکید کرد: برای توســعه مکــران و جنوب 
زیرســاخت  ابتــدا  بایــد  بلوچســتان  و  سیســتان 

کریدور های ریلی و جاده ای شکل بگیرد.
جمهــوری،  رئیــس  ســفر  از  بعــد  گفــت:  وی 
ریل گذاری راه آهن خاش به چابهار را آغاز کردیم 
که در همیــن مدت کوتاه نزدیک بــه ۲۹ کیلومتر 
ریل گذاری انجام شــده اســت و تمام تاش خود 
را انجــام می دهیم که تا پایان ســال آینده اتصال 

ریلی انجام شود.
وزیــر راه و شهرســازی اظهار کرد: انتظــار می رود 
با تفویض اختیــار کریدور جاده ای به اســتانداری 

شاهد اتفاقات خوبی در این مسیر باشیم.
صادق خاطرنشان کرد: مشکات مربوط به شهر 
و بندر و منطقه آزاد در این منطقه قابل حل شدن 
است. در توسعه بندر تمام تاش ما این است که 
معیشت مردم محلی تحت شــعاع قرار نگیرد. 
ما در حال پیگیری هستیم تا در دولت چهاردهم 

تقابل قانونی از جانب دستگاه ها ایجاد نشود.

پزشکیان: »تیس« نقطه عطفی در توسعه پایدار 
و اقتصادی منطقه است

وزیــر  و  جمهــور  رئیــس  ســفر  ایــن  ادامــه  در 
راه وشهرسازی از بخش های مختلف فاز نخست 
بندر شــهید بهشــتی چابهــار بازدیــد کردنــد و با 
توضیحات ارائه شده از سوی مسئولان و مدیران، 
توســعه  برنامه هــای  و  فعالیت هــا  جزئیــات   از 
اقیانوســی  بنــدر  تنهــا  و  مهــم  بنــدر   ایــن 

کشورمان مطلع شدند.
به گفتــه مدیران ایــن بندر، با کمــک بخش های 
مختلف وزارت راه و شهرســازی از جمله سازمان 
بنــادر و دریانــوردی، ایــن بنــدر در حــال حاضــر 
واردات،  زمینه هــای  در  منظمــی  فعالیت هــای 
صــادرات و ترانشــیپ و نیــز خدمات لجســتیک 
مربوط و ارائه خدمات به صاحبان بار و تخلیه کالا 

انجام می شود.
بنــا بــر توضیحــات مســئولان ســازمان بنــادر و 
دریانــوردی مطالعات اجــرای فــاز دوم این بندر 
بــه اتمــام رســیده و اجــرای آن بــه زودی آغــاز 
خواهد شد تا کشتی های اقیانوس پیما نیز امکان 

پهلوگیری در این بندر را داشته باشند.
همچنین به گفته وزیر راه و شهرسازی، به منظور 
حمایــت از معیشــت مــردم و جامعــه محلــی 
توســعه این بندر تا فاز دوم بیشــتر ادامه نخواهد 
یافت تا اســکله ماهیگیری محلی آســیب ندیده 
و برای توســعه بیشــتر، مکان یابی برای بندر های 

جدید در حال انجام است.
از  بخــش  آخریــن  در  همچنیــن  پزشــکیان 
برنامه های این ســفر و پیــش از عزیمت به زابل، 
از شهر جدید تیس در محدوده شهرستان کنارک 

بازدید کرد.
وی در جریــان ایــن بازدید، با اشــاره به موقعیت 
ویــژه و ویژگی هــای منحصربه فــرد این شــهر، بر 
ظرفیت هــای بــالای آن بــرای توســعه تأکید کرد 
و گفــت: تیــس نــه تنها بــه عنــوان الگویــی برای 
شهرسازی نوین و محیط زیستی مطرح می شود، 
بلکــه می تواند نقطــه عطفی در توســعه پایدار و 

اقتصادی منطقه باشد.
پزشکیان در صحبت های خود تأکید کرد که شهر 
جدیــد تیس بــا بهره گیــری از رویکرد هــای نوین 
و محیط زیســتی در طراحــی و توســعه شــهری، 
می تواند به یک نمونه موفق برای توســعه پایدار 

در کشور تبدیل شود.
وی افزود: نگاه ما به توســعه در این منطقه، یک 
نــگاه بلندمــدت و آینده نگرانه اســت که با حفظ 
محیط زیست و اســتفاده از ظرفیت های طبیعی 

منطقه همراه خواهد بود.
در این بازدید، فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی، 
گزارشــی از اقدامات انجام شــده در این شهر ارائه 
داد و به فرصت های بالقوه آن اشاره کرد و گفت: 
تیــس بــا موقعیت اســتراتژیک خود در ســواحل 
مکــران و نزدیکــی بــه آب هــای آزاد، می تواند به 
یکــی از مهم تریــن قطب های جــذاب اقتصادی 

کشور تبدیل شود.
وی افــزود: جذب ســرمایه گذاران یکــی از اهداف 
اصلی این پروژه است و در این راستا برنامه ریزی 
برای برگزاری رویداد های سرمایه گذاری در دستور 

کار شرکت عمران شهر های جدید قرار دارد.
صــادق در ادامه صحبت هــای خود تأکید کرد که 
توسعه شهر جدید تیس با توجه به ظرفیت های 
ســواحل مکران و با رعایت اصول محیط زیســتی 

انجام شده است.
افزایــش  بــه  تنهــا  نــه  پــروژه  ایــن  افــزود:  وی 
جمعیت پذیــری و اشــتغال زایی کمــک خواهــد 
کرد، بلکه نقش مهمی در توسعه زیرساخت های 

شهری و اقتصادی منطقه ایفا می کند.
شــهر جدید تیس به عنوان بخشی از برنامه کان 
توســعه ســواحل مکران و با هدف ایجاد شــهری 

مدرن و پایدار برنامه ریزی و طراحی شده است.
شهر جدید تیس در محدوده ای به وسعت حدود 
۴ هزار ۳۰۰ هکتار و با کاربری مسکونی ـ گردشگری 
برای سکونت ۱۵۰ هزار نفر با رویکرد های نوین و 
استاندارد های بالای خدماتی با مشارکت بخش 
خصوصی در محدوده شهرستان کنارک در حال 

اجراست.

عضو کمیسیون عمران در گفتگو با خطوط:
ساخت واحد های کوچک مقیاس 

اقدامی بسیار مناسب
   محمــدزاده، عضــو کمیســیون عمــران مجلــس 
شــورای اســامی گفت:اگر تجدید نظری صورت 
گیرد و به فرهنگ غنی خود بازگردیم و نخواهیم 
مشــکات را از بعــد مــادی بنگریــم می توانیــم 
پاسخ مثبت و مناسبی را برای سخت مسکن های 

کوچک مقیاس داشته باشیم. 
حسین محمدزاده، عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اسامی 
مطــرح کــرد: مخالفین این طــرح می گویند مشــکات فرهنگی ناظر 
بــر این ســاخت و ســاز وجــود دارد اما نظر بنده این اســت مشــکات 
فرهنگــی اکنــون گریبانگر ما اســت چرا که در ســبک زندگــی و الگوها 
دچار مشــکات فرهنگی هســتیم. در طی دو نســل قبل ازدواج ها به 
راحتی صورت می گرفت چرا که زوج ها مسکن متمایزی را در اختیار 
نداشــتند و در مســاکن والدیــن خود به صورت موقــت زندگی خود را 

می گذراندند.
 محمــدزاده ادامــه داد: اگــر تجدید نظری صورت گیــرد و به فرهنگ 
غنــی خــود بازگردیم و نخواهیــم مشــکات را از بعد مــادی بنگریم 
بــرای ســخت مســکن های  را  و مناســبی  پاســخ مثبــت  می توانیــم 

کوچک مقیاس داشته باشیم. 
 عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسامی در پایان خاطرنشان 
کرد: اگر قرار باشــد ســاخت مسکن کوچک مقیاس با در نظر گرفتن و 
تامیــن منابــع کافی مشــخص و جامعه مخاطب مشــخص و در نظر 
گرفتــن تمامــی جوانــب صــورت گیــرد، قطعا نظــر مثبتــی رو چنین 
واحدهایی خواهم داشــت؛ درکل ســاخت واحد های کوچک مقیاس 

را حرکت مناسبی می بینم.

نایب  رئیس کمیسیون اجتماعی در گفتگو با خطوط:
کمک بزرگ مسکن های 

کوچک مقیاس به خانه دار شدن 
جوانان

    نوروزی، نایب رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس 
مســکن های  ســاخت  گفــت:  اســامی  شــورای 
کوچک مقیاس کمک بســیاری به خانه دار شــدن 

جوانان می کند.
کمیســیون  رئیــس  نایــب  نــوروزی،  رحمــت الله 
اجتماعــی مجلس شــورای اســامی  به ســاخت 
واحد هــای کوچک مقیاس اشــاره و مطرح کرد: ســاخت مســکن های 
کوچک مقیــاس کمــک بســیاری به خانــه دار شــدن جوانــان می کند و 

همچنین اقدامی مناسب در کان شهرها و شهرهای کوچک است. 
 نوروزی ادامه داد: هر زمان که جوانان شــرایط اقتصادی شان بهتر شد 
می تواننــد خانه های ۲۵ متری را به واحد های بزرگ تر تبدیل کنند، در 

کل بنده با ساخت واحد های کوچک مقیاس موافق هستم.
 نایــب رئیس کمســیون اجتماعــی مجلس شــورای اســامی در پایان 
بــه در تضــاد بودن ســاخت مســکن های کوچــک مقیاس بــا فرهنگ 
کشــور اشــاره و مطرح کرد: بنده اعتقــادی به چنین موضوعــی ندارم؛ 
بایــد فرهنگ ســازی در مــدارس، دانشــگاه ها و صــدا و ســیما صــورت 
گیرد. ما ملت بســیار با فرهنگی هســتیم؛ بنابراین ســاخت واحد های 

کوچک مقیاس هیچ تضادی با فرهنگ ایرانی- اسامی ندارد.
 

برای ساخت ۵۰ هزار واحد مسکونی انجام شد؛

انعقاد تفاهم نامه دوجانبه سازمان 
ملی زمین و مسکن و بنیاد مسکن 

انقلاب اسلامی
   مدیرعامــل ســازمان ملی زمین و مســکن گفت: به 
منظور هم افزایی ســازمان ملی زمین و مســکن و 
بنیاد مســکن انقاب اســامی و در راستای تحقق 
شــعار وفاق ملی دولت چهاردهــم، »میز وفاق« 

مشترک بین این دو سازمان تشکیل می شود.
علــی نبیان افــزود: تشــکیل میز وفاق در راســتای 

تسریع در ساخت مسکن محرومان ایجاد خواهد شد.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی ادامــه داد: بــا توجــه به اولویــت دولت 
چهاردهم در تأمین مســکن محرومان و لزوم توجه هر دو ســازمان به 
مســکن محرومان و اقشــار کم درآمد، تأمین زمین برای ۵۰ هزار واحد 
مسکن اقشــار کم درآمد از سوی ســازمان ملی زمین و مسکن صورت 

گرفته است.
وی اظهــار داشــت: مــدت تفاهم نامه دوجانبــه بنیاد مســکن انقاب 
اســامی و ســازمان ملی زمین و مســکن برای ســاخت ۵۰ هــزار واحد 
مســکونی برای اقشار کم درآمد ســه ساله بوده است که با هماهنگی و 
همکاری های مثبت شکل گرفته بین دو سازمان، این تفاهم نامه زودتر 

از موعد مقرر محقق خواهد شد.
همکاری و هماهنگی بیشــتر میــان ادارات کل راه و شهرســازی و بنیاد 
مسکن استان ها از دیگر مواردی بود که در این نشست بر آن تأکید شد.

گفتنی اســت این جلسه هم اندیشــی با حضور علی نبیان معاون وزیر 
راه و شهرســازی و مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مســکن و اعضای 
هیئت مدیره این ســازمان و همچنیــن غامرضا صالحی رئیس بنیاد 

مسکن انقاب اسامی در بنیاد مسکن انقاب اسامی برگزار شد.

معاون وزیر راه و شهرسازی تشریح کرد؛

تعامل راه آهن با کشور های همسایه 
برای رشد اقتصاد صنعت ریلی

     جبــار علی ذاکــری، مدیرعامل راه آهن جمهوری 
اســامی ایــران گفــت: افزایــش ترانزیــت ریلی و 
تقویــت دیپلماســی ریلی با کشــور های همســایه 

الزام دارد.
وی افــزود: اگــر می خواهیــم برای کشــور و مردم 
ســودآوری ایجــاد کنیم، بایــد ترانزیــت کالا، ریل 

محور باشد.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی اظهــار کــرد: بــا توجــه بــه رویداد های 
منطقــه ای، فرصتــی بــرای ترانزیت بــار از طریــق کریدور هــای ایران 

ایجاد شده که راه آهن می تواند در این زمینه نقش آفرین باشد.
بــه گفته ذاکری، باید با تمرکز بر افزایش ســهم ترانزیت ریلی ایران، 

مشکات درون و برون سازمانی در این زمینه برطرف شوند.
مدیرعامــل راه آهــن کمبــود ناوگان بــه ویــژه لکوموتیــو از مهم ترین 
چالش های صنعت ریلی دانســت و گفت: در ۳ ماه گذشــته بیش از 
۴۰ دستگاه دستگاه کشنده به صنعت حمل و نقل ریلی کشور اضافه 
شــد. وی ادامــه داد: با تخصیــص منابع مالی جدید بــه حوزه ناوگان 
و شــرکت های تعمیراتی، تاش می شــود، تا ســال آینده ۱۰۰ دستگاه 

لکوموتیو جدید به ناوگان ریلی افزوده شود.
ذاکری با اشــاره به اینکه هم اکنون میزان ترانزیت از کشور آذربایجان 
حدود یک میلیون تن اســت، گفت: امــکان افزایش به ۳ میلیون تن 

بار نیز وجود دارد.

معــاون راهداری ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با اشــاره بــه نگاه ویژه این 
ســازمان به روزآمــدی و تغییر رویکرد های ایمنی محور، گفت: تأکید بــر این حوزه به 
عنوان مسئولیتی مشترک، نشان دهنده عزم سازمانی در کاهش مخاطرات تصادفات 
و ارتقاء ایمنی در شــبکه راه های کشــور اســت. مهران قربانی در دوره آموزشی ایمنی 
مشــترک رؤســای دفاتر ایمنی راه و ایمنی ترافیک ادارات کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای، بهبود ایمنی راه ها را به عنوان وظیفه ای مشترک برای همه دفاتر تخصصی 

ذیربط این سازمان یاد کرد.
وی بیان کرد: موضوع ایمنی، محدود به یک دفتر یا مجموعه ای خاص نبوده، بلکه 
همه دفاتر تخصصی معاونت راهداری و سایر معاونت های ذیربط، باید این مهم را 
در اولویت اقدامات و فعالیت های خود قرار دهند. معاون راهداری با تأکید بر اهمیت 
حفظ ایمنی کاربران جاده ای، تصریح کرد: بر این اساس، همه بخش ها باید با نگاه 
همه جانبه به این مقوله، ایمنی را به عنوان یک اصل جدایی ناپذیر در رویکرد ها و اتخاذ 

تصمیمات مدنظر قرار دهند.

قربانی افزود: توجه به ایمنی، باید نسبت به موضوعات دیگری همچون سرعت 
و افزایش ظرفیت تردد اولویت و ارجحیت داشته باشد.

وی از سیاســتگذاری و طی مراحل تهیه برنامه ویژه ای با رویکرد افزایش 
ســطح ایمنــی خبر و ادامــه داد: بر اســاس تجربیات جهانــی، اجرای 

فعالیت هــا مبتنی بــر نگاه کارشناســانه و با بهره گیــری از ظرفیت 
تخصصی کارشناســان به کاهــش ۴۰ تا ۵۰ درصــدی وقوع آمار 

تصادفات در محور ها خواهد انجامید. قربانی از اصاح شیب 
شــیروانی درقالب نهضت بخشنده ســازی راه هــا به عنوان 

دیگر عوامــل مؤثــر در افزایش ایمنی جاده ها یــاد و تأکید 
کرد: شــاخص های جدیدی برای ارزیابی عملکرد ایمنی 

اســتان ها در دســت تهیه اســت که نوید بخــش اهتمام 
اســتان ها بــه ســمت اقدامــات و پروژه هــای مؤثرتر در 

ایمن سازی راه ها خواهد بود.

معاون راهداری سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای:

ع  در اقدامات و پروژه های راهداری موضو
ایمنی راه ها پر رنگ و محوری می شود

هوشنگ بازوند معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیر عامل شرکت 
ساخت و توسعه زیربنا های حمل ونقل به منظور بررسی آخرین 
وضعیت اجرایی پروژه های راهسازی به استان همدان سفر کرد و 
بازدید از ایستگاه همدان و محور همدان-گل تپه-غار علیصدر از 

مهمترین برنامه های این سفر بود.
وی در بازدیــد از زیرســاخت های حمــل و نقــل اســتان همــدان 
گفت: ایستگاه راه آهن همدان با احترام به قدمت شکوهمند شهر 
همــدان در تلفیق معماری مدرن و مصالح نوین با تکیه بر توان 
و تخصص مهندسان ایرانی و تجهیزات تولید داخل با پیشرفت 

فیزیکی ۹۶ درصد مراحل پایانی اجرا را می گذراند.
 بر اساس گزارش شرکت ساخت و توسعه زیربنا های حمل و نقل 
کشــور، معاون وزیر راه و شهرســازی در خصوص ایستگاه راه آهن 

همدان گفت: این ایســتگاه در راه آهن تهران-همدان-ســنندج-
باشــماق واقع شــده اســت که در آینــده با اتصال مایــر به محور 

اراک-کرمانشاه-خسروی بسیار پویاتر خواهد بود.
وی پیشرفت فیزیکی ایســتگاه راه آهن همدان را ۹۶ درصد اعام 
کرد و ادامه داد: ایســتگاه از نوع درجه یک در زمینی به مســاحت 
۱۱۷ هکتارطراحی شــده اســت و دارای یک ترمینال مســافری به 
مســاحت ۱۱ هزار و ۳۱۲ متر مربع اســت و در حال حاضر مراحل 

پایانی اجرا را طی می کند.
بازوند طراحی ایســتگاه همدان را با اشــاره به قدمت شــکوهمند 
شــهر همدان تلفیقی از معماری مدرن و مصالح نوین دانســت 
و گفت:  این معماری بیانگر عظمت، اقتدار و ماندگاری اســت و 
نمای چشــم نواز آن دوردســت نیز برای مسافران قابل مشاهده 

است. مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه تکیه بر توان و تخصص 
داخلی در پروژه های راه سازی کشور را یکی از افتخارات مهندسی 
کشور دانست و گفت: ساختمان ایستگاه همدان تماماً با استفاده 
از مصالــح، تجهیــزات و تأسیســات داخلــی بــه دســت توانمنــد 
مهندسان ایران احداث شــده است. معاون وزیر راه و شهرسازی 
در این سفر از محور همدان-گل تپه-غار علیصدر نیز بازدید کرد 
و در خصــوص این پروژه گفت: منطقه طبیعی و گردشــگری غار 
علیصدر یکی از مقاصد گردشگری مهم کشور است که عملیات 
بهســازی آن به عنوان یکی از پرترافیک ترین مسیر های استان با 
هدف افزایش ظرفیت های حمل و نقل و ایمنی بیشتر در برنامه 
کاری قرار دارد. وی افزود: کل محور ۶۳ کیلومتر است که در قالب 
ســه قطعه اجرایی طراحی شــده اســت و قطعه اول به طول ۳۱. 

۵ کیلومتر حدفاصل همدان تا حسن قشاق پیمان سپاری شده 
اســت و اعتبار مورد نیاز برای تکمیل آن ۱۲۰۰ میلیارد ریال برآور 
می شــود. هوشــنگ ادامــه داد: تکمیــل ۷ کیلومتــر از قطعه اول 
ایــن محور به عنوان اولویت اول بهســازی و اجرا اســت و در حال 
حاضر در با پیشرفت فیزیکی ۴۰ درصد مرحله ساخت ابنیه فنی 
و روسازی است. اعتبار مورد نیاز برای تکمیل شدن آن نیز ۲۵۰۰ 

میلیارد ریال برآورد می شود.
مدیرعامــل شــرکت ســاخت و توســعه احــداث ۷ دســتگاه پــل 
خــاص به طول ۱۶۹ متر، ۱۱۰ دســتگاه پل کوچک به طول ۲ متر و 
۱۱ دســتگاه تقاطع به طول ۱۵۱۰ متر را بخشی از عملیات اجرایی 

احداث محور همدان-گل تپه- غار علیصدر اعام کرد.
بازونــد کنارگذر اســدآباد به طول ۱۴ کیلومتــر را از پروژه های مهم 
ارتباطــی و ترانزیتی کشــور خصوصــاً در ایام اربعین حســینی در 
اســتان همدان اعام کرد و افزود: عملیات اجرایــی این پروژه در 
حال حاضر ۹۹ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و در صورت تأمین 
اعتبــار مورد نیــاز به میزان ۸۰۰ میلیارد ریال و تکمیل روشــنایی، 
ایمنی تقاطع خروجی و تکمیل احداث زیرگذر دهگان تا اسفند 

ماه سال جاری آماده بهره برداری می شود.

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربنا های حمل ونقل اعلام کرد؛

ساخت ایستگاه راه آهن همدان در گام های پایانی
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یادداشت اخبــار  

 همایش بزرگداشت امیرکبیر در 
فرمهین برگزار شد

اکرم یوسفی
خبرنگار جمله اراک

 

همایش بزرگداشت امیرکبیر به مناسبت سالروز شهادت این 
شــخصیت بزرگ تاریخ ایران در حســینیه امام جعفر صادق 

)ع( فرمهین برگزار شد.
رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی شهرســتان 
فراهــان با اشــاره بــه برگــزاری همایش بزرگداشــت امیرکبیــر اظهار 
داشــت: ایــن همایــش در آســتانه ســالروز شــهادت امیرکبیــر و در 
حســینیه امــام جعفــر صــادق )ع( فرمهیــن بــا هدف گرامیداشــت 

خدمات ارزنده این شخصیت بزرگ تاریخ ایران برگزار شد.
 ســعید نیــک نــام افــزود: اقدامــات و ابتــکارات شــهید امیرکبیــر در 
راســتای پیشــرفت و توسعه کشــور باید سرمشــق جوانان و نوجوانان 
ما باشــد و این همایش فرصتی اســت برای معرفی شــخصیت های 

بزرگ و تأثیرگذار تاریخ ایران.
وی خاطر نشــان کرد:امیرکبیر یکی از افتخارات این کهن دیار اســت 
و مــا باید در سیســتم های آموزشــی خود ســعی کنیــم امیرکبیرهای 

دیگری برای این مملکت تربیت کنیم.
نیک نــام ادامــه داد:در همایــش بزرگداشــت امیرکبیــر، برنامه های 
متنوعی از جمله شــعرخوانی طاهر ماســتری فراهانی و اجرای هنر 
آیینی سنتی شبیه خوانی امیرکبیر توسط استاد مهدی دریایی و گروه 

ایشان اجرا شد.

 ناحیه صنعتی زرآباد راهی برای
 جذب سرمایه گذار

مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی سیستان و بلوچستان 
گفــت: ناحیــه صنعتی زرآبــاد برای جذب ســرمایه گــذاری و 
ایجــاد زنجیــره ارزش در صنایع بالا دســتی کشــاورزی و باغات میوه 

های گرمسیری مصوب شده است.
علیرضا راشکی در حاشیه بازدید معاون وزیر و مدیر عامل سازمان 
صنایــع کوچک و شــهرک صنعتــی ایــران از باغات مــوز و میوه های 
گرمســیری زرآبــاد در گفت وگو بــا خبرنــگار ایرنا، افــزود: همزمان با 
دومیــن ســفر رئیــس جمهــور بــه سیســتان و بلوچســتان، بــا حضور 
"رضــا انصاری" معــاون وزیر و مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایران ناحیه صنعتی زرآباد در سواحل مَکُران 

به بهره برداری رسید.
وی بیان کرد: طرح ایجاد ناحیه صنعتی زرآباد برای جذب ســرمایه 
گذاری و ایجاد زنجیره ارزش در صنایع بالا دستی کشاورزی و باغات 
میوه های گرمسیری با مساحت ۴۹ هکتار و فاز عملیاتی ۱۴ هکتار در 

سال ۱۴۰۰مصوب شده است.
مدیــر عامل شــرکت شــهرک هــای صنعتی سیســتان و بلوچســتان 
اظهار کرد: عملیات اجرایی ناحیه صنعتی زرآباد با تســطیح، خاک 
برداری، زیرســازی، آماده سازی زمین و ایجاد زیر ساخت های مورد 
نیــاز از قبیل راه دسترســی و آســفالت،حفر چاه و شــبکه انتقال آب، 
شــبکه برق فشار متوسط و اجرای شبکه برق فشار ضعیف روشنایی 
به منظور واگذاری به ســرمایه گذاران و متقاضیان با هزینه کرد ۱۶۶ 
میلیــارد ریــال از محل اعتبارات داخلی و اســتانی از ســال ۱۴۰۱ آغاز 

شده است.
وی ادامه داد: در راستای سیاست های کان کشور در توسعه سواحل 
مَکُران، هفت شهرک و ناحیه صنعتی با ۴۴۱ فقره قرارداد با سرمایه 
گذاران منعقد شده که از این تعداد ۱۱۶ فقره قرارداد با اشتغال سه 
هزار و ۲۰۷ نفر و ســرمایه گذاری بیش از ۶ هزار و ۸۴۲ میلیارد ریال 

به بهره برداری رسیده است.
راشــکی گفــت: ناحیــه صنعتــی زرآبــاد در کیلومتــر ۶ جــاده زرآبــاد 
بــه کنارک در ســواحل مَکُران قــرار دارد و می تواند نقــش موثری در 
ارزش آفرینی برای صنایع بالا دســتی کشــاورزی و باغات میوه های 

گرمسیری داشته باشد.

نیروگاه نکا برای تولید پایدار برق 
آماده شد

مدیرعامل شــرکت تولید نیروی برق نکا از آمادگی واحدهای 
این نیــروگاه برای تولید پایدار انرژی در فصول مختلف ســال 

خبر داد.
نــورالله ادبــی فیروزجایی در دیدار با امام جمعه نــکا از میزان تولید 
و آمادگــی واحدهــا برای تولید پایدار انرژی در فصول مختلف ســال 

خبر داد.
وی تعمیــرات اساســی و دوره ای واحدهــا، چالش هــای عمــر بــالا، 
فرســودگی تجهیزات، کاهش ســطح و پــس روی آب دریا، وضعیت 
پیشــرفت اجــرای طــرح هــای رفــع محدودیت هــای تولیــد و طــرح 
توســعه نیــروگاه ســیکل ترکیبــی، موفقیت هــای حاصلــه در بخــش 

ساخت داخل را از دیگر مسائل ذکر کرد.
در ادامــه امــام جمعــه نــکا ضمــن تقدیــر و تشــکر از تاش هــای 
شــبانه روزی کارکنــان نیــروگاه نــکا برای تولیــد و تأمین انــرژی مورد 
نیــاز هموطنــان اظهار کرد: احســان و خدمــت به مــردم از زیباترین 
جلوه های انســانیت اســت و شــما در حال خدمت به مردم فهیمی 
هســتید که شایســته بهترین خدمات هستند و خدمت به آنان امری 

لازم و ضروری است.
حجت الاســام والمســلمین محمدصادق محمــدی لائینی تاش 
و اهتمام بیشــتر مســئولان امر را برای ایجاد شــرایط لازم برای تولید 
پایــدار انــرژی و تأمیــن نیــاز شــبکه ضــروری دانســت و بــر ضرورت 
همراهی و همکاری همه مردم، دستگاه ها و ادارات دولتی در زمینه 

بهینه سازی و مدیریت مصرف تأکید کرد.

کو، دروازه ای به سوی خبــــر  منطقه آزاد ما
توسعه اقتصادی و سرمایه گذاری

منطقــه آزاد ماکــو بــا مســاحت ۳۸۶ هــزار هکتــار یکی 
از بزرگ تریــن مناطــق آزاد جهان به شــمار مــی رود که 
در شــمال غــرب ایــران و در نزدیکــی مرزهــای ترکیــه، 
ایــن  دارد.  قــرار  گرجســتان  و  ارمنســتان  آذربایجــان، 
موقعیت جغرافیایی استراتژیک به ماکو امکان می دهد 
تــا به عنــوان گذرگاهی مهم برای ترانزیــت کالا به اروپا و 

کشورهای حوزه اوراسیا عمل کند.
حسین گروسی مدیرعامل منطقه آزاد ماکو در مصاحبه 
اختصاصــی بیــان کــرد: منطقــه آزاد ماکــو، مهم تریــن 
و بزرگ تریــن منطقــه آزاد تجــاری و صنعتــی کشــور، 
موقعیت ویژه ای در شمال غرب ایران دارد. این منطقه 
جغرافیایــی  موقعیــت  پیشــرفته،  زیرســاخت های  بــا 
استراتژیک و پتانسیل های بی نظیر اقتصادی، به عنوان 
یــک کانــون جــذب ســرمایه گذاری داخلــی و خارجــی 

شناخته می شود.
وی بیــان کــرد: به دلیــل دسترســی آســان بــه بازارهــای 
جهانــی و موقعیــت خــاص آن به عنــوان یــک کریــدور 
ترانزیتی شرق به غرب، این منطقه به یکی از مهم ترین 
محورهای تجاری و اقتصادی تبدیل شــده اســت. وجود 
زیرســاخت های مدرن از جملــه جاده های بین المللی، 
و  انبارهــا  همچــون  لجســتیکی  امکانــات  و  فــرودگاه 
تیرپارک های هوشمند، همچنین تصویب احداث خط 
راه آهن زمینه را برای توسعه تجارت و حمل ونقل کالا و 

مسافر فراهم کرده است.
بــر  عــاوه  ماکــو،  آزاد  اظهارداشــت: منطقــه  گروســی 
موقعیت جغرافیایی استراتژیک، از امکانات زیرساختی 
پیشرفته ای بهره مند اســت. وجود مرز زمینی بزرگترین 
کشــور و گمرک بازرگان با قدمت ۱۰۰ ســاله، این منطقه 
را به یکــی از مهم ترین هاب های ترانزیت کالا در کشــور 
تبدیل کرده است. از سوی دیگر، اراضی وسیع کشاورزی، 
منابع آبی فراوان، معادن غنی و جاذبه های گردشگری، 
باعث شده اند که ماکو به “سرزمین فرصت های طایی” 

شهرت یابد.
این مسئول با بیان اینکه یکی از ویژگی های برجسته این 
منطقه، مشوق های ویژه ای است که برای سرمایه گذاران 
در نظر گرفته شده است ادامه داد: معافیت های مالیاتی 
۲۰ ســاله، معافیت گمرکی بر مواد اولیه و ماشین آلات، 
امــکان ثبت شــرکت بــا مالکیــت صددرصــد خارجی و 
امکان مالکیت اراضی توسط این شرکت ها، از جمله این 
مشوق ها هستند که موجب جذب سرمایه گذاران داخلی 

و خارجی به منطقه شده است.
رئیس هیئت مدیره سازمان منطقه آزاد ماکو خاطرنشان 
ســاخت: این منطقه به ویژه در بخــش معدن و صنایع 
وابســته دارای پتانسیل های بســیار بالایی است. معادن 

غنی این منطقه شامل ذخایر سنگ های تزئینی، فلزات 
ماننــد مــس و آهن، و مــواد معدنی غیرفلــزی از جمله 
ســنگ آهــک، ســیلیس و دیگر مــواد معدنی بــاارزش، 
امکان سرمایه گذاری در صنعت معدن و صنایع وابسته 
را فراهم کرده است. بســیاری از شرکت های معدنی در 
این منطقه به بهره برداری از این منابع پرداخته اند و این 
امر فرصت های بی نظیری برای ایجاد صنایع تبدیلی و 

تولید محصولات معدنی فراهم می آورد.

فرصت های کشاورزی و منابع آبی
گروســی با اشــاره به اینکه ماکو عاوه بر بخش صنعتی، 
به عنوان یکی از مراکز مهم کشــاورزی ایران نیز شناخته 
می شود گفت: این منطقه دارای منابع آبی قابل توجهی 
اســت؛ وجود ۸ سد با ظرفیت ۴۳۰ میلیون متر مکعب 
آب و اراضی قابل کشــت وسیع، شرایط مناسبی را برای 
تولید انــواع محصــولات کشــاورزی فراهم کرده اســت. 
عاوه بر این، شــبکه آبیاری تحت فشــار گسترده در این 
منطقــه به ویــژه در ۳۲ هزار هکتــار از اراضی کشــاورزی، 
موجب افزایش بهره وری و بهینه ســازی مصرف منابع 

آبی شده است.
وی گفت: این منطقه با داشتن دشت ها و مراتع سرسبز، 
به یکی از قطب های تولید محصولات کشاورزی و دامی 
در شــمال غرب کشــور تبدیل شــده اســت. محصولات 
کشــاورزی ایــن منطقــه عــاوه بــر تأمیــن نیــاز داخلی، 
ظرفیــت بالایی برای صادرات به کشــورهای همســایه و 

دیگر بازارهای بین المللی دارد.

محور  چگونــه  »صنعت گردشــگری«    
توسعه منطقه آزاد ماکو می شود؟

بخش هایــی  از  دیگــر  یکــی  گفــت:  گروســی  حســین 
کــه در منطقــه آزاد ماکــو به طــور ویــژه توســعه یافتــه، 
صنعت گردشــگری اســت. این منطقه بــا برخورداری 
از جاذبه هــای طبیعــی و تاریخــی مانند آثار باســتانی، 
چشــم اندازهای زیبــا و منابــع طبیعی دســت نخورده، 
پتانســیل بالایــی بــرای جــذب گردشــگران داخلــی و 
خارجی دارد. در ســال های اخیــر، پروژه های متعددی 
در زمینه توسعه زیرســاخت های گردشگری اجرا شده 
است. به طور مثال، دو هتل ۴ و ۵ ستاره در حال ساخت 

است که تا عید ۱۴۰۴ به بهره برداری خواهند رسید.
ایــن هتل هــا و مراکــز تفریحــی و فرهنگــی، بــه همــراه 
امکانات رفاهی و خدمات گردشگری، زمینه ساز جذب 
بیشتر گردشــگران به منطقه هستند. به عاوه، افزایش 
سرمایه گذاری در این بخش می تواند به توسعه بیشتر 
زیرســاخت های گردشــگری و ایجــاد اشــتغال در ایــن 

صنعت کمک کند.

آینده ای روشن برای منطقه آزاد ماکو
وی افــزود: اگرچــه منطقــه آزاد ماکــو بــا فرصت هــای 
فراوانــی روبــه رو اســت، امــا چالش هایی نیز در مســیر 
چالش هــا  ایــن  جملــه  از  دارد.  وجــود  آن  توســعه 
می تــوان بــه کمبــود نیــروی کار متخصــص، نیــاز بــه 
بهبود زیرســاخت های فنــاوری اطاعــات و ارتباطات، 
و لــزوم تقویــت همکاری هــای بین المللی اشــاره کرد. 
بــرای مقابله با ایــن چالش ها، جذب نیــروی کار ماهر 
از ســایر مناطق و کشــورهای همســایه، ســرمایه گذاری 
در فناوری هــای نوین و توســعه دیپلماســی اقتصادی، 
می توانــد به بهبــود وضعیت اقتصــادی منطقه کمک 

کند.
با توجه به پتانسیل های موجود در بخش های مختلف 
از  یکــی  بــه  می توانــد  ماکــو  آزاد  منطقــه  اقتصــادی، 
قطب های اقتصادی کشــور تبدیل شــود. در ســال های 
اخیــر، پروژه هــای متعدد در حوزه هــای مختلف مانند 
گردشگری، صنعت، کشاورزی و معدن در این منطقه 
به بهره برداری رســیده اند و این امر نشان دهنده رشد و 

توسعه این منطقه است.
در نهایت، منطقــه آزاد ماکو با بهره مندی از موقعیت 
و  پیشــرفته  زیرســاخت های  ممتــاز،  جغرافیایــی 
بــرای ســرمایه گذاران، به عنــوان  مشــوق های جــذاب 
در  تجــاری  و  اقتصــادی  توســعه  ســوی  بــه  دروازه ای 
شــمال غرب کشور شناخته می شود. با رفع چالش ها و 
بهره برداری بهینه از پتانسیل های موجود، این منطقه 
می توانــد نقشــی کلیــدی در رشــد اقتصــادی ایــران و 

تعامات تجاری بین المللی ایفا کند.

صنایع هرمزگان برای بهینه سازی مصرف 
انرژی از فناوری های جدید استفاده کنند

مدیرعامل شــرکت توزیع برق هرمزگان با اشاره به اینکه صنایع استان باید به 
توسعه بهره وری تجهیزات انرژی تمایل پیدا کنند، گفت: واحدهای صنعتی با 
اقدامات موثر و اســتفاده از فناوری های جدید نسبت به بهینه سازی سامانه سوخت و 

مصرف انرژی اقدام کنند.
به گزارش روابط عمومی شــرکت توزیع نیروی برق هرمزگان، محمد کریمی    در این 
خصوص اظهار کرد: بهینه سازی مصرف سوخت و استفاده از دستگاه هایی با بهره وری 
بــالا در صنایــع هرمزگان می تواند بــه کاهش هزینه ها و افزایــش رقابت پذیری کمک 
کند؛ با وجود یارانه های ســوخت و انرژی، مهم اســت که صنایع به مزایای بلندمدت 

بهینه سازی توجه کنند.
وی آمــوزش و آگاهی بخشــی را از حلقه های مفقــوده در حوزه مصــرف انرژی صنایع 
نام برد و بیان کرد: برگزاری دوره های آموزشی برای مدیران و کارکنان صنایع در مورد 
مزایای بهینه ســازی مصرف ســوخت و اســتفاده از فناوری های جدیــد در این عرصه 
و همچنین ارائه مشــوق های مالی یا تســهیات بانکی برای صنایع که اقدام به خرید 
دســتگاه های با بهره وری بــالا می کنند و ســرمایه گذاری در زیرســاخت های لازم برای 

استفاده از انرژی های تجدیدپذیر و فناوری های نوین بسیار کارساز خواهد بود.
مدیرعامل شــرکت توزیــع برق هرمزگان همچنیــن از اداره کل منابع طبیعی اســتان 
خواست تا روند صدور مجوز ۱۲ محل پیشنهادی برای نیروگاه  خورشیدی در استان را 
ســرعت ببخشد وی افزود: منابع طبیعی زمین های بدون محدودیت را برای احداث 
نیروگاه های خورشــیدی پیشــنهاد دهد، در این زمینه نیازمند همکاری صدا وســیما و 
رســانه ها با شــرکت توزیع برق برای فرهنگ سازی در زمینه مدیریت مصرف برق نیز 
هســتیم. کریمی گفت: کشاورزان با احداث نیروگاه های خورشیدی معادل ۸۰ درصد 

دیماند مصرفی خود از مدیریت بار معاف می شوند.
وی بــا تاکید بــر اینکه صنایع پنج درصد از مصــرف خود را باید از نیروگاه خورشــیدی 
تامیــن کننــد به اقدامات انجام شــده در زمینه کشــف و ضبط دســتگاه های رمــز ارز و 
ماینرهای غیرمجاز اشــاره کرد و افزود: در حوزه رمز ارزها اقدامات خوبی انجام گرفته 
و برای تســهیل در کار نیازمند حکم سیار برای کشف و جمع آوری ماینرهای غیرمجاز 

هستیم. 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق هرمزگان با اشاره به برنامه ریزی های انجام شده 
بــرای عبور از تابســتان ۱۴۰۴ اضافــه کرد: در تابســتان پیش رو ناترازی انرژی بیشــتری 

خواهیم داشت و از اکنون باید چاره اندیشی کنیم.

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر

نظــر به دســتور مواد ۱ و ۳ قانــون تعیین تکلیف وضعیت اراضی وســاختمانهای فاقد 
ســند رســمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰  امــاک متقاضیانی که در هیات موضــوع ماده یک 
قانــون مذکــور مســتقر در واحــد ثبتی نوشــهر مــورد رســیدگی و تصرفــات مالکانه وبا 
معــارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطاع عموم به شــرح ذیل آگهی 

می گردد.
امــاک متقاضیــان واقــع در قریــه ســید علی کیا ســلطان پــاک ۲۷- اصلــی بخش ۲ 

قشاقی کاسه ۱4۰۲/۲۷5-۲۷۲
پــاک ۳۳5 فرعی آقایان مســعود بیژن رســتمی فرزند جانعلــی و عبدالحمید بیژنی 
فرزند علی میرزا حصه هر کدام مشــاعا و بالســویه نســبت به ۳ دانگ مشــاع مشــاع از 
ششــدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی ) کاربری مســکونی( به مســاحت ۲۷۰.۹۷ 
متر مربع خریداری بدون واسطه/ با واسطه از آقایان عبدالحمید بیژنی و مسعود بیژن 

رستمی و روح الله عالی.
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
ســند رســمی و ماده ۱۳ آئیــن نامه مربوطه این اگهــی در دو نوبت به فاصلــه ۱5 روز از 
طریق این روزنامه و محلی / کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها عاوه بر انتشار 
آگهی رای هیات  الصاق تا در صورتیکه اشــخاص ذینفع به آرای اعام شــده اعتراض 
داشــته باشــند باید از تاریخ انتشــار اولین اگهی  و در روســتاها از تاریخ الصاق در محل 
تــا دو مــاه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ نمایند. 
معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد 
که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی 
که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواســت به 
دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 
وصــدور ســند مالکیت مانــع از مراجعــه متضرر به دادگاه نیســت. بدیهی اســت برابر 
مــاده ۱۳ آئین نامه مذکور در مورد قســمتی از اماکی کــه قبا اظهارنامه ثبتی پذیرفته 
نشــده واحد ثبتی را با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب 
را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطاع عموم می رســاند و 
نســبت به اماک در جریان ثبت و فاقد ســابقه تحدید حدود، واحد ثبتی آگهی تحدید 

حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
شناسه آگهی: ۱۸5۰۱۷۲

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱4۰۳/۱۰/۰۸
  علی اکبر مقدسی فرتاریخ انتشار نوبت دوم : ۱4۰۳/۱۰/۲۲

رئیس اداره ثبت اسناد واملاک نوشهر

آگهی اختصاصی موضوع 3 قانون و ماده 13 
آیین نامه تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی:  برابر رای شــماره 
۱4۰۳6۰۳۱۰۰۰6۰۱۱5۰۷ مــورخ ۱4۰۳/۰۷/۲5 هیــات اول موضــوع 
قانــون تعییــن تکلیــف وضعیت ثبتــی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرســتان نور تصرفات مالکانه و 
بامعارض متقاضی بنام عدالت ایمانی فرزند ســامت در قسمتی 
از ششــدانگ یــک قطعه زمین با بنــای احداثی ) کاربری مســکونی( 
بــه مســاحت ۹۹.۰۳ متــر مربع به پــاک ۱۹۱۳۷ فرعــی از 4- اصلی 
واقــع در قریه نــور بخش ۱۰ حوزه  ثبت نور خریــداری از آقای حجت 
منفــرد مورد تایید و محرز گردیده اســت. لــذا به منظور اطاع عموم 
مراتــب  در دو نوبــت به فاصله ۱5 روز در روزنامه سراســری و محلی 
آگهــی می گــردد در  صورتیکه اشــخاص ذی نفع به آراء اعام شــده 
اعتراض داشــته باشــند باید از تاریخ انتشــار آگهی تا دو ماه اعتراض 
خــود را بــه اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ نمایند. 
معتــرض باید ظرف یــک ماه از تاریخ تســلیم اعتــراض مبادرت به 
تقدیم دادخواســت بــه دادگاه عمومی محل نمایــد و گواهی تقدیم 
دادخواســت را بــه اداره ثبــت محــل تحویــل دهــد. بدیهی اســت در 
صــورت انقضای مدت مذکور و عدم وصــول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
شناسه آگهی: ۱۸5۳4۸۸

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱4۰۳/۱۰/۰۸
  علی سعادتیتاریخ انتشار نوبت دوم : ۱4۰۳/۱۰/۲۲

رییس ثبت اسناد واملاک شهرستان نور

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی وساختمانهای فاقد سند 
رســمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰  اماک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحد ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه وبا معارض آنان 

محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد.
اماک متقاضیان واقع در قریه کهنه ســرا پاک ۱5- اصلی بخش ۳ قشــاقی کاســه 

۱4۰۲/۳۹۲۷-۳۹۲6
پــاک 5۸۱ فرعی آقایان رضا و باقر احســان فرزندان محمد حصه هر کدام مشــاعا و 
بالسویه  نسبت به ۳ دانگ مشاع مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین محصور )کاربری 
زراعی- باغی( به مساحت ۱۲۲۱.6۱ متر مربع خریداری بدون واسطه/ با واسطه از آقای 

محمد پور غضنفر )قمی(.
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
ســند رســمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه ایــن اگهی در دو نوبت به فاصلــه ۱5 روز از 
طریق این روزنامه و محلی / کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها عاوه بر انتشار 
آگهی رای هیات  الصاق تا در صورتیکه اشــخاص ذینفع به آرای اعام شــده اعتراض 
داشــته باشــند باید از تاریخ انتشــار اولین اگهی  و در روســتاها از تاریخ الصاق در محل 
تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ نمایند. 
معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد 
که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی 
که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 
وصدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده 
۱۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از اماکی که قبا اظهارنامه ثبتی پذیرفته نشده 
واحــد ثبتی را با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حــاوی تحدید حدود مراتب را در 
اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطاع عموم می رساند و نسبت 
به اماک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود، واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را 

به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
شناسه آگهی: ۱۸5۳544

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱4۰۳/۱۰/۰۸
  علی اکبر مقدسی فرتاریخ انتشار نوبت دوم : ۱4۰۳/۱۰/۲۲

رئیس اداره ثبت اسناد واملاک نوشهر

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

  آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای 
فاقد ســند رسمی برابر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۶۰۱۴۰۰۵۸۰۹ مورخه ۱۴۰۳/۱۰/۱۷ هیات اول/دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
کرمانشــاه ناحیــه دو تصرفات مالکانه با معارض متقاضی آقای/خانم فرشــید خاموشــی بانســوله فرزند امین 
بشماره شناسنامه ۱۰۷۵۴ صادره از کرمانشاه در ششدانگ قسمتی از حیاط یکباب ساختمان به مساحت ۳۰۵۱ 
متر مربع در قســمتی از پاک شــماره ۱۹۰ فرعی از ۱۲ فرعی از ۱۳۱ اصلی واقع در کرمانشــاه بخش ســه حومه به 
ادرس کرمانشــاه خیام کوچه شــهدا جنب آپارتمان امین خریداری از مالک رســمی فرشــته هادیان و شــهرداری 
محرز گردیده اســت لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشــود در صورتی که 
اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۱۰/۲۲ 
 فرشاد نادری تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۱/۰۷ 

رئیس ثبت استاد و املاک

آگهی موضوع ماده 3  و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

نظر به دســتور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی وســاختمانهای فاقد ســند رســمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰  اماک 
متقاضیانی که در هیات موضوع  ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی آمل مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه وبا معارض 

آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطاع  عموم به شرح ذیل آگهی می گردد.
اماک متقاضیان واقع در بخش سه ثبت آمل- دهستان دشت سر

۳۷- اصلی )قریه کمکا (
۱6۳ فرعی آقای علی اکبر تقی زاده در ششــدانگ یک قطعه زمین  که ۱۱4 مترمربع آن ســاختمان با کاربری مســکونی و الباقی 
صرفا عرصه با کاربری معبر به مساحت ۱45 متر مربع خریداری شده باواسطه از قدرت اله ملکی و امیرحسین و ریحانه جالی.

لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه 
این اگهی در دو نوبت به فاصله ۱5 روز از طریق این روزنامه و محلی / کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق 
تا در صورتیکه اشــخاص ذینفع به آرای اعام شــده اعتراض داشــته باشند باید از تاریخ انتشار اولین اگهی  و در روستاها از تاریخ 
الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت 
محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند 

مالکیت می نماید وصدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
شناسه آگهی: ۱۸6۳4۳۳

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱4۰۳/۱۰/۲۲
حسن صالحی تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱4۰۳/۱۱/۰6

  رییس اداره ثبت اسناد و املاک آمل

لادن سلطانی
خبرنگار جمله اصفهان

تفاهم نامــه فروش ۳۰ هــزار تن ریل ذوب آهن اصفهان بین ســید 
اردشــیر افضلــی مدیرعامــل ذوب آهن اصفهــان و عباس خطیبی 
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور در 

برج میاد تهران به امضا رسید.
 R۲6۰ 6۰ با گریدE۱ ایــن تفاهم نامه جهت فروش ۳۰ هزار تن ریل
بــه ارزش ۲۲ میلیــون یورو ، برای ســه محور ریلــی )میانه- اردبیل، 

چابهار- زاهدان و مبارکه- شهرکرد( امضا رسید.
سید اردشیر افضلی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در آیین امضای 
ایــن تفاهــم نامه گفــت : تولید ریــل ملــی در ذوب آهــن اصفهان، 
ثمره تاش و کوشــش همکاران عزیزم در بخش های مختلف این 

مجتمع عظیم صنعتی و به ویژه مدیریت های فولادســازی و نورد 
است که در این فرصت به همه ذوب آهنی های عزیز، خسته نباشید 

می گویم.
وی افزود : انتخاب ترامپ به عنوان رییس جمهورآمریکا با اواســط 
اجرایی شــدن پروژه ریل در ذوب آهن اصفهان همراه شد و لذا تیم 
آلمانی کوتنر به اجبار، کشــور ایران را ترک کرد و فعالیت های باقی 
مانده پروژه و همچنین تست های سرد و گرم توسط تیم فنی ذوب 

آهن تکمیل و به سرانجام رسید.
افضلــی با اشــاره بــه کیفیت تولیــد ریــل در ذوب آهــن اصفهان بر 
اســاس اســتاندارد اروپایــی EN۱۳6۷4 و GOST روســیه افــزود : با 
وجــود چالش های تامیــن انرژی و مواد اولیه که همه صنایع کشــور 
با آن مواجه هســتند تاکنون بیش از  ۱۰۰ هزار تن ریل در ذوب آهن 
اصفهان تولید و به راه آهن سراســری، متروی کان شهرها و بخش 

خصوصــی تحویل داده شــده کــه افزایش این میزان نیــز در برنامه 
کاری قرار دارد.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با اشــاره به اینکه صادرات محصول 
high- ریل نیز در برنامه قرار دارد،تصریح کرد : تولید این محصول
tech  طی سالیان گذشته در کشور آرزویی بیش نبود و برای واردات 
ریل ارز قابل توجهی از کشــور خارج می شد اما سال هاست که ریل 
ملی در ذوب آهن اصفهان تولید می شــود و پس تامین نیاز داخل 
در ســبد صادراتی محصولات این مجتمع عظیم صنعتی نیز قرار 

می گیرد.
ســید ارشــیر افضلــی خاطرنشــان کرد : هــم اکنون توســعه خطوط 
راه آهن کشــور با محوریت ســبد ریل تولیدی ذوب آهن اصفهان به 
 6۰E۱( عنوان تنها تولید کننده ریل در غرب آســیا، شامل انواع ریل
مناســب قطارهای پر ســرعت بین شــهری و متروهای شهری با بار 

محوری ســنگین، )ریل 54E۱ مناســب برای متروهای شهری با بار 
محوری متوسط،) ریل 54E۱ با گرید فولاد R۳۲۰CR  از نوع سخت 
و ضــد ســایش(، )ریل 4۹E۱ مناســب متــرو(، )ریل 46E۲ مناســب 
خطــوط فرعــی( ، ) ریــل 6۰E۱A۱ زبانــه ســوزن( و ) ریــل R۱۸ ویژه 

معدن ( در حال انجام است. 
وی بیــان کــرد : متــرو کان شــهرهای مشــهد، اصفهــان و تهــران و 
همچنیــن راه آهــن چابهــار- زاهدان، همدان – ســنندج و رشــت – 
انزلی از جمله محورهای ریلی هســتند کــه با ریل تولید ذوب آهن، 

تجهیز شدند.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان، در خصوص تامین پایدار مواد اولیه 
این شــرکت نیز گفــت: پیگیری هایی بــرای بهره بــرداری از معادن 
جدید در اطراف مشهد و آقاعلی عباس در حال انجام است تا نیاز 

شرکت به مواد اولیه به  طور کامل از منابع داخلی تأمین شود. 

 امضای تفاهم نامه فروش 30 هزار تن ریل بین ذوب آهن اصفهان و شركت ساخت و
توسعه زیربناهای حمل و نقل كشور



جملــه  ورزشی
مهسا حسینی 
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امروز در تقویم: تشكيل شوراي انقلاب به فرمان "امام خميني" )ره( )1357ش(  l  عمليات كوچك ظفر 5 در استان كركوك و دياله عراق توسط سپاه )1366ش(  l  شهادت شهید حسین نائبی بغدادآباد )1361ش( l درگذشت شاهرخ اورامی ، از شاعران آیینی ایران)1391ش(

ورزس

پرهوادارتریــن  از  یکــی  اســتقال،  باشــگاه 
درگیــر  همــواره  ایــران،  فوتبــال  تیم هــای 
گســترده  تغییــرات  و  مدیریتــی  چالش هــای 
علــی  تغییــرات،  تازه تریــن  در  اســت.  بــوده 
نظری جویبــاری به عنــوان مدیرعامل جدید 
این باشــگاه منصوب شد؛ فردی که سابقه ای 
طولانی در اســتقال دارد و حــالا با انتظارات 
بالایــی روبــه رو اســت. ایــن انتصــاب نه تنهــا 
بــرای هواداران، بلکه برای ســاختار مدیریتی 

استقال نیز سرنوشت ساز خواهد بود.

تاریخچه و کارنامه نظری 
جویباری در استقلال

بــرای  آشــنا  نامــی  جویبــاری  نظــری  علــی 
استقالی هاســت. او از دهه ۷۰ در پست های 
مدیریــت  سرپرســتی،  همچــون  مختلفــی 
مســئول  و  ورزشــی  معاونــت  اجرایــی، 
نقل وانتقــالات در این باشــگاه فعالیت کرده 
کــه  دوره هایــی  در  جویبــاری  نظــری  اســت. 
اســتقال در نقل وانتقــالات عملکــرد مثبتــی 
داشــت، نقشــی کلیدی ایفا کــرد. او همچنین 
پورحیــدری،  منصــور  بــا  نزدیکــی  ارتبــاط 
اســطوره باشــگاه اســتقال، داشــت کــه ایــن 
موضــوع جایگاهــش را نزد هــواداران تثبیت 

کرد.
بــا ایــن حال، مدیرعامل شــدن او در شــرایط 
اســت.  متفــاوت  چالشــی  اســتقال  کنونــی 
بــا بحران هــای مالــی، بدهی هــای  اســتقال 
نقل وانتقــالات  مشــکات  و  ســنگین، 
دســت وپنجه نــرم می کنــد. نظــری جویباری 
اکنون باید نه تنها به مدیریت روزمره باشــگاه 
بپــردازد، بلکه راه حل هایی بــرای عبور از این 

چالش ها پیدا کند.

چالش های پیش روی مدیرعامل 
جدید

1. مشکلات مالی و بدهی ها  
اســتقال به عنــوان یکــی از دو قطــب اصلــی 
فوتبال ایران، همواره با مســائل مالی روبه رو 
بــوده اســت. بدهی هــای معوقه بــه بازیکنان 
و مربیــان پیشــین، محدودیــت بودجــه برای 
جــذب بازیکنــان جدیــد و فشــار مالــی بــرای 
تسویه حســاب های فیفا، از جمله معضاتی 
هســتند که نظری جویباری باید فوراً به آن ها 

رسیدگی کند.

2. حفظ آرامش در تیم  
ایجــاد  باعــث  معمــولًا  مدیریتــی  تغییــرات 
می شــود.  فنــی  کادر  و  بازیکنــان  در  نگرانــی 
پیتسو موســیمانه، ســرمربی کنونی استقال، 
تاکنــون عملکــرد خوبــی داشــته اســت، امــا 
بــرای ادامه این رونــد نیاز بــه حمایت قاطع 
مدیریت دارد. نظری جویباری باید اطمینان 
دهد کــه تغییرات مدیریتی تأثیــری منفی بر 

تیم نمی گذارد.

3. انتظار هواداران برای موفقیت  
هواداران اســتقال از نظــری جویباری انتظار 
دارند که با تصمیمات درســت، باشــگاه را به 
مســیر موفقیت بازگردانــد. قهرمانی در لیگ 
برتــر، عملکــرد درخشــان در جــام حذفــی و 
حضــور قدرتمنــد در لیگ قهرمانان آســیا، از 
جملــه انتظاراتــی هســتند که فشــار زیادی بر 

دوش مدیرعامل جدید وارد می کنند.

4. تقویت زیرساخت ها  
باشــگاه استقال در ســال های اخیر در زمینه 
و  فوتبــال  آکادمــی  ماننــد  زیرســاخت ها، 
امکانــات تمرینی، با مشــکات زیادی مواجه 
بوده اســت. نظری جویباری باید برنامه هایی 

زیرســاخت ها  ایــن  بهبــود  بــرای  بلندمــدت 
تدوین کند تا آینده باشــگاه تضمین شود.

مزیت های نظری جویباری در 
مدیریت استقلال

یکی از مزایای نظری جویباری آشــنایی کامل 
او بــا فضای باشــگاه و چالش های آن اســت. 
او بــا ســاختار فوتبــال ایران و نقــاط ضعف و 
قوت اســتقال به خوبی آشناســت. ارتباطات 
گســترده ای کــه در طــول ســال ها در فوتبــال 
حــل  در  می توانــد  آورده،  دســت  بــه  ایــران 
مشــکات مالی و جذب اسپانســر به او کمک 

کند.
حــوزه  در  او  طولانــی  ســابقه  همچنیــن، 
نقل وانتقــالات می توانــد نقطــه قوتی باشــد. 
فصــل  ادامــه  در  موفقیــت  بــرای  اســتقال 
نیــاز بــه تقویــت ترکیــب خــود دارد، و نظری 
جویباری می تواند در این زمینه نقش مهمی 

ایفا کند.

نقش هیات مدیره در موفقیت 
مدیرعامل جدید

نظــری جویبــاری تنهــا نخواهــد بــود. حضور 
شــجاعی،  فریــده  ماننــد  باتجربــه ای  افــراد 
در  بابایــی  محمودرضــا  و  اســدی  علیرضــا 

هیــات مدیــره، می توانــد بــه او کمــک کنــد. 
همفکــری و همکاری این اعضا با مدیرعامل 
می توانــد تصمیمات بهتری برای باشــگاه به 

همراه داشته باشد.

جمع بندی: فرصت یا تهدید؟
به عنــوان  جویبــاری  نظــری  علــی  انتصــاب 
مدیرعامل اســتقال می توانــد نقطه عطفی 
برای این باشــگاه باشــد. او در گذشــته نشان 
داده که توانایی مدیریت در شــرایط ســخت 
را دارد، امــا اکنــون بــا چالش هایــی روبــه رو 
اســت که نیازمنــد تصمیم گیری های دقیق و 

است. راهبردی 
بــرای موفقیــت، نظــری جویبــاری بایــد بــر 
و  هــواداران  انتظــارات  مالــی،  مشــکات 
تقویــت زیرســاخت های باشــگاه تمرکز کند. 
مدیریــت  را  چالش هــا  ایــن  بتوانــد  او  اگــر 
کند، بازگشــتش بــه اســتقال نه تنهــا یادآور 
روزهــای خــوب گذشــته خواهــد بــود، بلکــه 
موفقیــت  مســیر  بــه  را  اســتقال  می توانــد 
بازگردانــد. بــا این حال، هر اشــتباه می تواند 
بــه شــدت جایــگاه او را بــه خطــر بینــدازد. 
آینــده اســتقال اکنــون در دســتان او و تیــم 

است. جدیدش  مدیریتی 

عــارف حاجی عیــدی، دربــاره عملکــرد 
آلومینیــوم در نیم فصــل اول لیــگ برتر 
گفت: ما فصل را خوب شــروع نکردیم، 
ولــی بــرد برابــر خیبــر وضعیت تیــم را 
تغییر داد و سه پیروزی پیاپی باعث شد 
تا اوضاع تیم بهتر شــود. مــا تیم جوانی 
هســتیم و از لحــاظ مالی هم نســبت به 
خیلــی از تیم هــا در ســطح پایین تریــن 
قــرار داریــم، ولــی خــدا را شــکر نتایــج 
خوبی گرفتیم و نکته مهم این اســت که 
نســبت به فصل گذشــته فوتبال بهتری 
را بــه نمایش می گذاریم. تــا اینجا چهار 
باخت داشــتیم که ســه باخت مان برابر 
بــوده  پرســپولیس، اســتقال و تراکتــور 
است، سه تیمی که جزو تیم های مدعی 

هستند.
وی در ادامــه خاطــر نشــان کــرد: رقابت 
و نتیجــه گرفتــن در لیگ خیلی ســخت 
اســت و حــالا هم خیلــی از تیم ها دنبال 
تقویت خودشان هســتند. امیدوارم تیم 
مــا هم بــا صاحدید مجتبی حســینی و 
مدیران باشــگاه تقویت شــود تا بتوانیم 
در ادامه فصل نتایج خوبی بگیریم و در 
پایان یک رتبه خوب را به دست بیاوریم.

هافبک تیم فوتبال آلومینیوم در واکنش 
بــه اینکــه گفته می شــود با پیشــنهاداتی 
از چنــد تیــم مواجه شــده اســت، اظهار 
داشــت: بلــه، من چنــد پیشــنهاد دارم، 
ولــی باشــگاه آلومینیوم و ســرمربی تیم 
مخالــف جدایــی ام هســتند، در ضمــن 
خودم هم دوست ندارم از این تیم جدا 
شــوم. قبل از شــروع فصل هم پیشنهاد 
داشــتم، ولی باشــگاه و مجتبی حسینی 
مخالفت کردند و حالا هم دوست ندارم 
در میانــه فصل از آلومینیوم جدا شــوم. 
در پایان فصل بازیکن آزاد خواهم شد و 

می توانم بهتر تصمیم بگیرم.

مهاجم برزیلی تیم الهال عربستان، نیمار، 
به دلیل مصدومیــت طولانی مدت و عمل 
جراحــی رباط صلیبی در ابتدای این فصل، 
تنها در فهرست آسیایی این تیم قرار گرفت 
و از بازی هــای داخلــی لیــگ عربســتان دور 
ماند. این تصمیم توسط سرمربی پرتغالی 
الهال، ژرژ ژســوس، اتخاذ شــد و باعث شد 
تــا گمانه زنی هایــی درباره احتمــال جدایی 
 نیمــار از الهال در نقل وانتقالات زمســتانی 

مطرح شود.
پاسخ آژانس نیمار به شایعات  

در واکنش به این شایعات، آژانس مدیریت 
کســب وکارهای نیمــار در گفتگو بــا روزنامه 
الریاضیــه عربســتان، به روزرســانی تــازه ای 
درباره وضعیت این بازیکن ارائه کرد. طبق 
گفته این آژانس، نیمار کاماً آماده بازگشت 
بــه میادین اســت و بــرای کمک بــه الهال 
و حمایــت از تیمــش در مســابقات پیش رو 
مشــتاق اســت. با این حــال، تصمیم گیری 
نهایی درباره آینده او به طور کامل در دستان 

باشگاه قرار دارد.
نماینده رســمی نیمار در پاســخ به احتمال 
بــه فهرســت  بازیکــن  ایــن  اضافــه شــدن 
بازی هــای داخلــی الهال، تصریــح کرد که 
آنها دربــاره این موضوع نظــری نمی دهند 
اســت.  اصلــی  تصمیم گیرنــده  باشــگاه  و 
این نماینــده همچنین تأکید کــرد که نیمار 
تــاش می کنــد و کامــاً آمــاده  به ســختی 

 بازی است.
چالش های پیش روی نیمار و الهلال  

پــس از پیوســتن بــه الهــال بــا قــراردادی 
سنگین در تابستان گذشته، نیمار نتوانست 
مصدومیــت  کنــد.  بــرآورده  را  انتظــارات 
جــدی او نه تنها باعــث دوری طولانی مدت 
از میادین شد، بلکه ترکیب تیم را نیز تحت 
تأثیر قــرار داد. این موضوع فشــار زیادی به 

باشگاه و کادرفنی وارد کرد.
از  یکــی  الهــال به عنــوان  از ســوی دیگــر، 
پرقدرت ترین تیم های آسیا، برای حضور در 
لیگ قهرمانان آســیا به نیمار به عنوان یک 
ستاره جهانی نیاز دارد. با این حال، حضور او 
در رقابت های داخلی می تواند به هماهنگی 

بیشتر تیم و تقویت خط حمله کمک کند.

زهرا رحیمی پس از خرید تریلی 
 برای پدرش:

 به ۲ هدفم رسیدم
در روزهــای اخیــر ویدیوی جالبــی در فضای 
مجازی منتشــر شــد که در آن زهــرا رحیمی 
ورزشکار ۱6 ســاله پاراتکواندو و دارنده مدال 
نقره بازی های پارالمپیک ۲۰۲4 پاریس یک 
دســتگاه تریلی برای پدرش خریده و تقدیم 
مــدال آور  جوان تریــن  می کند.رحیمــی  او 
تاریخ پارالمپیک اســت و با پاداش هایی که 
پس از این افتخارآفرینی گرفته، این اقدام را 
در آســتانه روز پدر انجام داد.رحیمی در این 
بــاره به خبرنگار ورزشــی تســنیم گفت: قبل 
از حضــور در پارالمپیک پاریــس دو هدف را 
برای خودم ترســیم کرده بــودم؛ اولی هدف 
کسب مدال در پاریس بود که به آن رسیدم. 
هــدف دوم هــم خریــد یــک ماشــین بــرای 
پدرم بــا پاداش هایم بود. خداراشــکر به هر 
دو هدفم دســت یافتم.جوان ترین مدال آور 
تاریــخ پارالمپیــک ایــران ادامــه داد: پــدرم 
راننده ماشین سنگین است و خیلی دوست 
داشــتم کــه ماشــین بهتــری داشــته باشــد.

رحیمــی عنــوان کــرد: تریلی ای کــه خریدم، 
نــو نیســت، امــا مدلــش از آن چیــزی که در 
اختیــارش بود، بالاتر اســت. می خواســتم او 
را با این کار خوشــحال کنم و به نوعی جواب 
زحماتش را بدهم. امیدوارم این کار را کرده 

باشم و پدرم راضی باشد.

برخورداری: هر وقت 
بتوانم به تیم ملی کمک 

خواهم کرد
ســعید برخورداری در خصوص شرایط تیم 
ملــی پس از حضــور رافائــل کاســتیلو اظهار 
داشــت: در العربیه قطر و همچنین در دوره 
قبل که رافائل در ایران حضور داشت، با این 
ســرمربی کار کردم. با توجه بــه اینکه در ایام 
اردوی  در  توانســتیم  هســتیم،   IHF DAY
تیم ملی  باشــیم و واقعاً شرایط و جو خوبی 
در تیــم وجــود دارد و حــس می کنــم به تیم 
ذهنیــت برنده تزریق شــده اســت. امیدوارم 
ایــن شــرایط تا مســابقاتی کــه قرار اســت در 
آن حاضــر شــویم، وجــود داشــته باشــد. وی 
در پاســخ به این سوال که در مقطعی از تیم 
ملــی خداحافظــی کردید که شــاید به خاطر 
اختاف با فدراسیون بود، الان دوباره در تیم 
ملی حضور دارید و شرایط را پس از بازگشت 
چگونــه ارزیابی می کنید؟ گفــت: هیچ وقت 
خداحافظی نکردم. به پوشیدن پیراهن تیم 
ملی همیشــه افتخار می کنم. خیلی زمان از 
آن موضوع گذشته است و هم پاکدل، رئیس 
فدراسیون و هم سرمربی در جام ملت ها به 
من لطف داشــتند.  هر موقــع بتوانم به تیم 
کمک کنم و باعث رشــد این رشــته و افتخار 
کشــورم شــوم، با افتخار به تیم ملی می آیم .

دروازه بــان تیــم ملــی هندبال کشــورمان در 
پاســخ بــه این ســوال کــه چــه زمانــی دوباره 
بــه اردو بر می گــردد؟ گفــت: در حال حاضر 
رافائل هســت و با قوانین آشــنا است. قطعاً 
باید اردو و مســابقات در بازه زمانی باشــد که 
بتوانیم در تیم حاضر شــویم. با باشگاه های 
اســپانیا هماهنگ شــده و هر زمان بخواهند 
بــه اردو مــی آیم.لژیونــر هندبــال ایــران در 
خصــوص شــرایط تیمــش در لیگ اســپانیا 
عنوان داشت: سال هشتم است که در اسپانیا 
هســتم. شــرایط تیم مــا خیلی خوب اســت 
و چهــارم لالیگا هســتیم. همچنیــن در لیگ 
اروپا هم حاضر هستیم. خودم در رده ششم 
بهتریــن دروازه بانــان لالیگا هســتم و هدفم 
این است که در پایان مسابقات جزو بهترین 
دروازه بان ها شناخته شــوم.وی در خصوص 
تفاوت ســطح هندبال ایــران و اروپا یادآوری 
کرد: اختاف سطح ما هندبال اروپا همانطور 
کــه رافائل می گوید، در جزییات کمی تفاوت 
اســت. در اســتعداد ها تفاوتی نداریــم و این 
جزئیات را سرمربی در جلسات فنی یادآوری 
می کنــد و در تمرینــات به آن می پــردازد. در 
مجمــوع باید بگویم  آینده هندبال ما الان از 

همیشه روشن تر است.

باشگاه استقلال بهانه 
دست بلانکو نداد!

باشــگاه اســتقال در صــورت جــذب جوئل 
کوجــو مهاجــم تیم ملــی قرقیزســتان، باید 
یــک بازیکــن خارجــی را از لیســتش خــارج 
کنــد. رافائــل ســیلوا، دیدیــه اندونــگ، گائل 
کاکوتــا، جال الدیــن ماشــاریپوف، گوســتاوو 
بانکو و مسعود جوما شش بازیکنی هستند 
کــه ســهمیه خارجــی اســتقال را تشــکیل 

می دهند.
در خبرهــا آمــده بــود کــه بــا جــذب کوجــو، 
محتمل تریــن گزینه بــرای خروج از لیســت 
آرژانتینــی  مهاجــم  بانکــو  اســتقال، 
آبی پوشان اســت. بانکو که امسال تنها یک 
گل بــرای اســتقال بــه ثمر رســانده اســت، 
پیش از تعطیــات نیم فصــل دوم به دلیل 
عدم دریافت مطالباتش به باشگاه استقال 
نوتیــس )اخطــار( داده بــود کــه اگــر پولــش 

پرداخت نشود به فیفا شکایت خواهد کرد.
از  و  نمی شــد  پرداخــت  بانکــو  پــول  اگــر 
استقال به فیفا شکایت می کرد، این باشگاه 
باید کل مطالبات امســال بانکو را پرداخت 
می کــرد. باشــگاه اســتقال دو روز پیــش ۲۰ 
درصد دیگر از قرارداد بانکو را پرداخت کرد 
تا بهانه دســت این بازیکن ندهــد. اکنون در 
صورتی که موســیمانه نظر به جدایی بانکو 
بدهد، باشــگاه اســتقال راحت تــر می تواند 
برای فسخ قرارداد با این بازیکن پای مذاکره 
بنشــیند.عاوه بر بانکو، دو بازیکن خارجی 
به نام های دیدیه اندونگ و رافائل ســیلوا به 
همراه پیتســو موسیمانه ســرمربی استقال 
مطالبات شــان  کــه  بودنــد  داده  نوتیــس 

پرداخت شد.

JOMLEH

  فرصت طلایی 
یا آزمون دشوار؟

آرمــان رمضانی که در هفته هــای اخیر فرصت 
در  نیــاورده،  به دســت  بــازی  بــرای  زیــادی 

یک قدمی جدایی از استقال قرار دارد.
به گزارش فوتبال ۳6۰، باشــگاه اســتقال پس 
از عملکــرد ضعیــف در نیم فصــل اول لیــگ 
برتــر ایــران، ایــن روزهــا به دنبــال جــذب چند 
بازیکــن جدید اســت تا شــرایط خــود در ادامه 
فصــل را تغییر دهد. تــاش آبی ها برای جذب 
نفــرات جدید باعث شــده بحــث جدایی چند 
بازیکن هم مطرح شــود که یکی از آن ها آرمان 
رمضانی است. مهاجم بلندقامت استقال که 
از زمان حضور پیتسو موسیمانه شرایط خوبی را 
تجربــه نکرده و حالا در آســتانه جدایی از جمع 

آبی پوشان قرار دارد.

کامی با  ع رویایی تا نا از شرو
موسیمانه

آرمــان رمضانــی یکــی از بازیکنان مــورد عاقه 
جــواد نکونــام بود و ســرمربی ســابق اســتقال 

معمولا از او در ترکیب تیمش استفاده می کرد. 
 ۳۰ از  بــازی   ۲۷ در  گذشــته  فصــل  رمضانــی 
مسابقه اســتقال در لیگ برتر حضور داشت و 
در مجموع زیر نظر جواد نکونام شرایط خوبی را 
تجربه کرد. او در هفته های ابتدایی هم با توجه 
به مشــکات گوســتاوو بانکو یکــی از بازیکنان 
اصلــی اســتقال بــود و حتی نخســتین گل این 
فصــل تیمــش را هــم در دیــدار بــا شــمس آذر 

قزوین به ثمر رساند.
بــا ایــن حــال پــس از جدایــی نکونــام و حضور 
سهراب بختیاری زاده و سپس پیتسو موسیمانه 
شــرایط بــرای رمضانــی چنــدان ایــده آل پیش 
نرفــت. او در ۳ بازی که بختیاری زاده ســرمربی 
اســتقال بود، تنها ۱۳ دقیقــه مقابل ذوب آهن 
بازی کرد و در تقابل با هوادار و النصر عربستان 
۹۰ دقیقــه روی نیمکــت نشســت. رمضانــی با 
حضــور موســیمانه بــه ترکیب اصلی برگشــت 
و در ۳ بــازی نخســت اســتقال تحــت هدایت 
ایــن ســرمربی در لیــگ برتــر فیکــس بــود ولی 

ناکامــی اش در گلزنی باعث شــد جایگاهش را 
دوباره از دست بدهد. شماره ۲۳ استقال در 5 
بازی پایانی تیمش مجموعا ۲5 دقیقه فرصت 
بازی پیدا کرده و حالا در آستانه ترک آبی ها قرار 

دارد.

موسیمانه به دنبال تغییر 100 
درصدی در خط حمله

اســتقال فصل جدیــد را در شــرایطی آغاز کرد 
که تنها گوســتاوو بانکو و آرمــان رمضانی را در 
ترکیب خودش داشــت. موضوعــی که پیش از 
شــروع فصل هم باعث نگرانی هواداران شــده 
بود و نیم فصل اول نشان داد این نگرانی خیلی 
هم بی مورد نبوده اســت. بانکــو و رمضانی در 
تمــام رقابت های این فصــل هرکدام فقط یک 
گل به ثمر رســاندند و عملکردشان طوری بود 
کــه موســیمانه در بعضــی دیدارهــا از علیرضا 
کوشــکی که یک وینگر اســت، در پست مهاجم 

نوک استفاده کرد.

موسیمانه پیش از این مسعود جمعه، مهاجم 
اهــل کنیــا را به ترکیب اســتقال اضافــه کرده و 
حالا به دنبال این است که جوئل کوجو، مهاجم 
اهل قرقیزســتان و محمدرضــا آزادی، مهاجم 
سابق نساجی و آلومینیوم اراک و بازیکن فعلی 
العروبه امارات را هم به خدمت بگیرد. اتفاقی 
که باعث می شــود رمضانی و بانکو در لیســت 

خروجی استقال قرار بگیرند.

نساجی و خیبر، مشتریان 
رمضانی

آرمــان رمضانی کــه این روزها در لیســت مازاد 
اســتقال قــرار گرفتــه، حالا بــا پیشــنهاد ۲ تیم 
نســاجی مازنــدران و خیبــر خرم آبــاد مواجــه 
شــده و احتمالا نیم فصل دوم برای یکی از این 
۲ تیــم بــه میــدان خواهــد رفــت. در خصوص 
او گفتــه می شــود ممکن اســت به طــور قرضی 
 اســتقال را ترک کند و تا پایان فصل راهی تیم 

دیگری شود. 

احمــد دنیامالــی، وزیر ورزش و جوانان، در حاشــیه برگزاری 
فینــال لیــگ واترپلــو اظهار داشــت: »بــه دلیل اینکــه خودم 
اهــل یکی از شــهرهای ســاحلی هســتم، بــه شــنا عاقه مندم 
و نمی توانیــم بدون شــنا در شــهرهای ســاحلی زندگی کنیم. 
واترپلــو یکــی از رشــته های بــا ظرفیت بــالا اســت و تیم ملی 
می شــود.  محســوب  برتــر  تیــم  چهــار  جــزو  آســیا  در  ایــران 
شــنا  و  واترپلــو  از  خوبــی  خبرهــای  آینــده  در  امیدواریــم 

بشنویم.«

چالش ها و ظرفیت های زیرساختی 
ورزش های آبی

دنیامالــی دربــاره چالش هــا و کمبودهــای ورزش هــای آبــی 
گفت: »در حوزه زیرســاختی مشکاتی داریم. استخر آزادی، 
کــه یکی از مهم ترین اماکن ورزشــی ما اســت، بــه دلیل عمر 
طولانــی نیاز به بازســازی و نوســازی دارد. مشــکات تنها به 
ســقف محــدود نمی شــود؛ تاسیســات اســتخر نیــز فرســوده 
شــده اند. دســتور داده ایم که مطالعات لازم برای بازســازی 

شود.« انجام  این مجموعه 
او همچنین افزود: »اســتخر آزادی برای ما بســیار مهم است 
و خاطــرات زیــادی بــا آن داریــم. در حــال حاضــر حــدود ۶ 
هــزار اســتخر در کشــور داریم و تمــام تاش مــان را می کنیم 
تــا شــرایط بهتــری برای ورزش هــای شــنا، شــیرجه و واترپلو 
فراهــم کنیــم. اگــر در بحث اســتعدادیابی و حــوزه قهرمانی 
برنامه ریزی مناســبی داشــته باشــیم، حتی با امکانات فعلی 

نیــز می توانیم قهرمانــان بزرگی را تربیت کنیم.«

توجه به استانداردهای جهانی
وزیــر ورزش و جوانان تأکید کرد: »خوشــبختانه خبر دارم که 
تخته های شــیرجه استخر آزادی استانداردهای لازم را دارند 
و از برندهای معروف تهیه شــده اند. باید به زیرســاخت های 
ایــن ورزش ها توجــه ویژه ای کنیم تــا بتوانیم شــرایط بهتری 
برای رشــد و توســعه ورزشــکاران فراهم کنیم. شــنا، شیرجه 
و واترپلــو رشــته هایی هســتند که بــا ســرمایه گذاری صحیح و 
برنامه ریــزی اصولــی می توانند موفقیت های چشــمگیری به 

باشند.« داشته  همراه 

گذاری مجموعه های ورزشی کنش به وا وا
در ادامــه، دنیامالــی بــه موضــوع واگــذاری اماکــن ورزشــی 
اشــاره کرد و گفت: »چهار مجموعه ورزشــی آزادی، انقاب، 
جوانــان  و  ورزش  وزارت  بــه  متعلــق  کشــوری  و  شــیرودی 
هســتند. ایــن مجموعه ها طبــق مصوبه دولتی بــه وزارتخانه 
بــر  اعــام ســازمان خصوصی ســازی مبنــی  و  تعلــق دارنــد 
واگــذاری آن ها خاف قانون اســت. ما مصوبه هــای مربوطه 

را داریم و وزارت ورزش مالک این مجموعه ها اســت.«
وی ادامــه داد: »این اماکن ورزشــی نقش مهمی در توســعه 
ورزش کشــور دارنــد و واگــذاری آن ها بــدون در نظــر گرفتن 
شــرایط قانونــی می تواند آســیب جــدی بــه ورزش وارد کند. 
وزارت ورزش به عنــوان متولــی اصلی این حوزه، مســئولیت 
بــر عهــده دارد و  را  ایــن مجموعه هــا  از  حفــظ و نگهــداری 
هرگونــه اقــدام خــارج از چارچــوب قانونــی غیرقابــل قبــول 

است.«

لزوم حمایت بیشتر از ورزش های پایه
دنیامالــی در پایــان تأکید کــرد: »ورزش های پایه نظیر شــنا، 
شــیرجه و واترپلــو نیازمند حمایــت و توجه ویژه ای هســتند. 
ما باید زیرســاخت های موجود را تقویت کنیم و برنامه ریزی 
داشــته  ورزشــی  اســتعدادهای  شناســایی  بــرای  دقیق تــری 
باشــیم. ایــن ورزش هــا می تواننــد نقــش کلیــدی در ارتقــای 

جایــگاه ایران در میادیــن بین المللی ایفا کنند.«
اظهارات دنیامالی نشان می دهد که وزارت ورزش و جوانان 
بــا جدیــت در حــال پیگیــری مســائل زیرســاختی و قانونــی 
مربــوط بــه ورزش کشــور اســت. بازســازی اماکــن ورزشــی و 
حفــظ مالکیــت مجموعه هــای ملــی از جملــه اولویت هــای 

اصلی این وزارتخانه محســوب می شود.

مهاجم بلندقامت استقلال در آستانه جدایی؛   

رمضانی برای  برتری  لیگ  پیشنهاد   2

 دنیامالی: واگذاری اماکن ورزشی توسط

سازمان خصوصی سازی خلاف قانون است

استقلال

خصوصیسازی

بازگشت نظری جویباری به استقلال؛

 احتمال جدایی نیمار
 از الهلال؛ تصمیم در

دستان باشگاه

حاجی عیدی :
 پیشنهاداتی دارم
 اما نمی خواهم از

آلومینیوم جدا شوم
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افزایش دو برابری 
تولید محصولات آبزی با 

فناوری  نانوحباب
بــه  توجــه  بــا  می دهــد،  نشــان  شــده  انجــام  بررســی های 
ســالانه  تولیــد  می تــوان  نانوحبــاب  فنــاوری  پتانســیل های 

محصولات آبزی را تا دو برابر افزایش داد.
 در حــال حاضــر تجهیزات مربــوط بــه فناوری نانوحباب در 
داخــل کشــور تولیــد می شــوند و از این تجهیــزات در صنایع 
مختلــف نظیــر تصفیــه آب، کشــاورزی و شــیات اســتفاده 
می شــود. بــه کارگیری فناوری نانوحباب در برخی شــهرها و 
روستاها به افزایش ارتقاء کیفیت آب در کشور کمک شایانی 
کرده اســت. فناوری نانوحبــاب در گلخانه های متعددی در 
سراسر ایران مورد استفاده قرار گرفته و این فناوری توانسته 
بــه خوبــی در بخــش گلخانه ها وارد شــود، به طــوری که هر 
ســاله به تعداد گلخانه هایی که بــه فناوری نانوحباب مجهز 

می شوند، افزوده می شود.
یکی از حوزه هایی که پتانســیل بسیار بالایی برای بهره گیری 
از فنــاوری نانوحبــاب را دارد، صنعــت آبزی پــروری اســت. 
فنــاوری نانوحبــاب می توانــد مزایایــی نظیــر ایجاد شــرایط 
فوق اشباع اکسیژن در اســتخرها، توزیع ایده آل و یکنواخت 
اکســیژن و بهبــود کیفیــت آب را بــه دنبــال داشــته باشــد. 
 کاهــش میــزان تلفات و افزایــش قابل توجه میــزان تولید از 
در نانوحبــاب  دســتگاه های  از  اســتفاده  مزایــای   دیگــر 

 آبزی پروری است.
تولید ســالانه محصــولات آبزی در ۲۵ هــزار مزرعه پرورش 
آبــزی کشــور چیزی حدود ۵۰۰ هزار تن اســت که در صورت 
تجهیــز تمام ایــن مزارع به ســامانه نانوحباب و بــا توجه به 
افزایــش صــد درصــدی تراکم محصــول، این تولیــد به یک 

میلیون تن خواهد رسید.
 بررســی ها نشــان می دهــد اگــر بخواهیــم از روش دو برابــر 
کردن مزارع برای دو برابر کردن محصولات آبزی اســتفاده 
کنیــم، در مجمــوع ۱۶۷ هزار میلیــارد تومان ســــرمایه لازم 
اســت. این درحالی  است که با کمک فنــــاوری نانــوحــــباب 
همیــن نتیجــه با ۲۰ درصــــد این هـــزینه )۳۲ هــزار میلیارد 

تومان( قابل حصول است.
 همچنیــن اگر قیمــت هر کیلــو محصول صادراتــی آبزی را 
۳ دلار در نظــر بگیریــم افزایش محصول تولید شــده با این 
فنــاوری معــادل ۱.۵ میلیــارد دلار )حــدود ۹۰هــزار میلیارد 

تومان( درآمد برای کشور ایجاد می کند.

فناوری

W W W . J O M L E H O N L I N E . I R
@ J O M L E H . N E W S P A P E R

  جمـــله؛رتبه 2نشریات كشوری

ایستگاه 08Station

 صاحب امتیاز: مؤسسه کلبه امید
 مدیرعامل و مدیرمسئول: مهدی روحی

 سردبیر و قائم مقام مدیرمسئول: ملیحه منوری
 دبیر هیئت مدیره و دستیار ویژه مدیرعامل: احمد شیرازیان

 معاون حقوقی و امور بین الملل:  دکتر داریوش علیخانی
  دبیرتحریریه و جانشین سردبیر: علیرضا نجاتی

 نشانی: تهران، خیابان سهروردی شمالی، جنب پمپ بنزین
کوچه تهمتن پلاک 11

تلفن:02188527582-02188527580
@gmail.com :نشانی الکترونیک

لیتوگرافی و چاپ: صمیم  02165586801
توزیع : نشر گستر امروز

اوقات شرعی: اذان ظهر 12:12     اذان مغرب 17:30    نیمه شب شرعی 23:28     اذان صبح فردا  05:46     طلوع آفتاب 07:14

 معاونت مالی و پشتیبانی: قنبر علی فــلاح 
 معاونت امور نمایندگان:مریم آهون بر     

 سرپرست گروه طراحی: هـادی کاظـمی   
  مشاور بازرگانی: کانون آگهی و تبلیغاتی تصویر فارس

 دبير سرويس سياسی: محمدباقر محسنی
 دبير سرويس فرهنگ و اجتماعی: سایه برین

 صفحه آرایی: هادی کاظمی، ماریه حدادحقیقی

     شنبه   22 دی 1403   10 رجب 1446قمری   11 ژانویه 2025  سال هشتم    شماره 1987

در خودت به دنبال سرنوشت باش، نه در میان ستارگان.

»ویلیام شکسپیر«

سخن روز

سوژه روز

مدیر کل روابط عمومی سازمان ملی سنجش آموزش کشور از انتخاب رشته بیش از ۲۰ هزار 
نفر در رشته های ظرفیت خالی کنکور خبر داد و گفت: داوطلبان تا ۲۴ دی می توانند در این 
رشته ها ثبت نام کنند. علیرضا کریمیان ضمن بیان این مطلب اظهار کرد: تاکنون بیش از 
۲۰ هزار نفر برای مرحله تکمیل ظرفیت پذیرش دانشجو بر اساس سوابق تحصیلی سراسری 

دانشگاه ها در بهمن ماه ۱۴۰۳ ثبت نام و انتخاب رشته کرده اند.
مدیــر کل روابــط عمومــی ســازمان ســنجش آموزش کشــور در ادامه تصریح کــرد: ثبت نام و 

انتخاب رشته برای ظرفیت های خالی مانده تا دوشنبه ۲۴ دی ماه ادامه دارد.
کریمیان همچنین اظهار کرد: پذیرش دانشجو در ظرفیت خالی مانده آزمون سراسری ۱۴۰۳ 

برای بهمن ماه و بر اساس معدل دیپلم صورت می پذیرد.
متقاضیان به درگاه اطلاع رسانی سازمان سنجش آموزش کشور مراجعه کنند.

انتخاب رشته بیش از ۲۰ هزار نفر در صندلی های خالی کنکور

قـاب

عکس:  اصغر خمسه/   ایرنا

رزمایش ۱۱۰ هزار نفری راهیان قدس، جمعه )۲۱ دی ۱۴۰۳( با حضور بسیجیان پایتخت، جهادگران، اعضای 
گردان های امام حسین )ع(، بیت المقدس، امام علی )ع( و همچنین گردان های فاتحین و اقشار مختلف 

مردم، در تهران برگزار شد.

رزمایش ۱۱۰ هزار نفری راهیان قدس

سرویس جامعه
جمله

اشــتغال زنان نقــش کلیدی در رشــد اقتصادی و 
افزایش سطح رفاه جامعه دارد. افزایش اشتغال 
زنــان به معنای افزایش تعداد نیروی کار فعال و 
در نتیجه، افزایش تولید و رشــد اقتصادی اســت. 
از طرفــی، اشــتغال زنــان باعــث افزایــش درآمد 
و  کــودکان  و بهبــود شــرایط زندگــی  خانواده هــا 

اعضای خانواده می شود.

 زنان و چالش های فراوان در بازار کار
 بــه گــزارش جمله افــزون بــر آن، اشــتغال زنان 
می توانــد به عنــوان عاملی بــرای تقویت عدالت 
جنســیتی در جامعه عمــل کند. حضــور زنان در 
عرصه هــای مختلــف کاری، عاوه بــر تغییر نگاه 
جامعه به نقش زن، باعث می شود زنان از لحاظ 
اقتصادی مستقل تر شــوند و توانمندی های خود 

را بیش از پیش به نمایش بگذارند.
 داده هــای موجــود از ســال ۱۳۹۲ تا ۱۴۰۳ نشــان 
می دهــد که نرخ بیکاری زنــان در ایران در بازه ای 
بیــن ۱۳.۷ تــا ۲۱.۹ درصد در نوســان بوده اســت. 
بالاتریــن نــرخ بیــکاری زنــان در تابســتان ۱۳۹۵ 
بــا ۲۱.۹ درصــد ثبــت شــده اســت، در حالــی کــه 
پایین تریــن نــرخ در بهــار ۱۳۹۹ بــا ۱۳.۷ درصــد 
مشــاهده می شــود. ایــن نوســانات نشــان دهنده 
تأثیــر عوامــل مختلــف اقتصــادی و اجتماعی بر 
وضعیت اشــتغال زنان است. از سوی دیگر، نرخ 
مشارکت زنان در این بازه زمانی بین ۱۰.۳ تا ۱۸.۳ 
درصد متغیر بوده اســت. بالاترین نرخ مشارکت 
در بهــار ۱۳۹۷ بــا ۱۸.۳ درصــد و پایین ترین نرخ 
در زمستان ۱۳۹۲ با ۱۰.۳ درصد ثبت شده است.

 بر پایه تحلیل اکوایران نکته قابل توجه این است 
که در برخی سال ها، کاهش نرخ بیکاری با کاهش 
نرخ مشــارکت همراه بوده اســت. برای مثال، در 
ســال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰، نرخ بیکاری زنان کاهش 
یافت، اما نرخ مشــارکت نیز کاهش پیدا کرد. این 
موضوع می تواند نشان دهنده این باشد که برخی 
از زنان از جســتجوی کار منصرف شــده اند و دیگر 
خود را جزو جمعیت فعال به حساب نمی آورند. 
ایــن پدیــده می تواند ناشــی از ناامیــدی از یافتن 
شغل، افزایش مسئولیت های خانوادگی، یا حتی 

تغییرات فرهنگی باشد.

 کاهش مشارکت اقتصادی زنان
 همچنیــن، داده هــا نشــان می دهــد کــه نســبت 
اشتغال زنان )درصد زنان شاغل از کل جمعیت 
زنــان در ســن کار( در بــازه ای بیــن ۱۰.۹ تــا ۱۴.۸ 
درصــد در نوســان بــوده اســت. ایــن نســبت در 
ســال های اخیر روندی نســبتاً ثابت داشته است. 
آخریــن آمار موجود مربوط به پاییز ۱۴۰۳ نشــان 
می دهــد کــه نــرخ بیــکاری زنــان بــه ۱۴.۵ درصد 
رســیده اســت، که نسبت به تابســتان همان سال 
)۱۴.۶ درصــد( کاهــش جزئــی داشــته اســت. بــا 
این حــال، نرخ مشــارکت زنان در پاییــز ۱۴۰۳ به 
۱۳.۷ درصد کاهش یافته اســت، که نشان دهنده 
ایــن اســت که تعداد کمتــری از زنان در ســن کار، 
یا شــاغل هســتند یا بــه دنبــال کار می گردند. این 
کاهش نرخ مشــارکت می تواند حاکی از ناامیدی 
برخی زنان از یافتن شــغل یــا ترجیح آن ها برای 

خارج شدن از بازار کار باشد. 
داده هــا حاکــی از آن اســت که بهبــود ظاهری در 
نــرخ بیکاری لزوماً به معنــای ایجاد فرصت های 
شــغلی بیشــتر بــرای زنان نیســت، بلکــه ممکن 
است بخشــی از این بهبود ناشی از کاهش تعداد 
زنان جویای کار باشــد. این موضوع نشــان دهنده 
آن اســت کــه بازار کار ایران هنوز نتوانســته اســت 
بــه طــور کامــل زمینه هــای لازم بــرای مشــارکت 

گســترده تر زنان را فراهم کنــد. در نتیجه، کاهش 
نــرخ بیــکاری زنان بایــد با احتیاط تفســیر شــود، 
چرا که ممکن اســت بخشــی از آن بازتاب دهنده 
خــروج زنــان از جمعیت فعال باشــد، نــه ایجاد 
شــغل های جدیــد. البته، ایــن تحلیــل همچنان 
یکی از برداشت های پیش رو است و ممکن است 
دسترســی بــه اطاعات بیشــتر نتایــج دیگری به 

دست دهد.

 تاريخچه اشــتغال زنــان به ما چه 
می گوید 

 به گزارش جمله زن از زمان های قدیم تا به امروز 
غیر از خانه داری، در امور مختلف کشاورزی، گله 
داری، صنایع دستی و حتی امور نظامی دوش به 
دوش مردان مشــغول فعالیت بوده اســت. ولی 
در دوره هایی که خانواده یک واحد اقتصادی نیز 
به حســاب می آمده اســت، فعالیتهــای تولیدی 
زن کــه در خانــه و یا نزدیکــی آن انجام می گرفته 
اســت، جزء امور خانگی محســوب می شده و زن 
درازای آن کارمزدی دریافت نمی کرده اســت. با 
وقــوع انقــاب صنعتی در اروپــای غربی و تبدیل 
کارگاه های خانگی به کارخانه ها، و تبدیل نیروی 
انسان به نیروی ماشین، تحولات اساسی در شکل 
و مفهوم کار به وجود آمد و فعالیت اقتصادی زن 

در مقابل دریافت مزد از خانه به کارخانه کشیده 
شــد. از آن زمان به بعد زنــان با تحصیل علم در 
ســطوح بالاتر، عاوه بر فعالیت های تولیدی، در 
ســایر زمینه ها و در پســت های گوناگون مشغول 
به کار شدند. در اکثر کشورهای صنعتی که تساوی 
زن و مــرد از نظر حقوق اجتماعی عاوه بر اینکه 
شــکل مدون و قانونی به خود گرفته، مورد توافق 
اکثریت نیز هســت، حــدود نیمی از نیــروی کار را 
زنان تشــکیل می دهند. لــذا در این کشــورها این 
ســؤال که »آیا زن مــی تواند در خــارج از خانه کار 
کنــد؟« کمتر مطرح اســت و دولت هــای مربوط 
هــم با ایجــاد تســهیات لازم ســعی در کمک به 
زنــان - به خصــوص مــادران - شــاغل دارند. در 
نتیجــه امور مربــوط به خانــه مانع اساســی برای 
شاغل شدن آنان نیست. اما در کشورهای در حال 
توســعه که زنان به نسبت نیروی ناچیزی از کار را 
تشــکیل می دهند، پدیده کار زن در خارج از خانه 
بــه عنــوان یــک مســئله اجتماعی هم در ســطح 
خانواده ها و هم در ســطح کشور به صورت نسبتاً 

حادی مطرح است.
 

 اشتغال خانگی زنان
از ســوی دیگــر به تازگــی مرکز آمــار ایــران، نتایج 
مربوط به فعالیت های صنعتی در محل سکونت 
خانوارهــا در ســال ۱۴۰۱ را منتشــر کــرده اســت. 
بررســی اطاعــات ایــن گــزارش نشــان می دهــد 
بزرگ ترین ســهم ارزش افــزوده در فعالیت های 
صنعتــی در محــل ســکونت خانــوار یــا مشــاغل 
خانگی، مربــوط به تولید پوشــاک )۳۸.۱درصد( 
بــوده اســت کــه شــامل تولید پوشــاک از پوســت 

خزدار نمی شود.
پــس از ایــن بخــش، تولیــد قالــی، گلیــم، زیلــو و 
جاجیــم با ســهم ۳5.5 درصد در رتبــه دوم قرار 
دارد؛ ضمــن اینکه فرآوری و نگهــداری میوه ها و 
ســبزی ها ســهمی معادل ۳ درصد داشته و سایر 
فعالیت ها نیــز ۲۲.۱ درصد از کل ارزش افزوده را 

تشکیل می دهند.
ایــن آمــار نشــان می دهــد کــه صنایــع دســتی و 
خانگی همچنان نقش مهمی در مشاغل خانگی 
دارنــد. همچنیــن تقریباً ۹۰ درصد از شــاغان در 
ایــن حوزه، زنــان و تنها ۱۰ درصد مردان هســتند. 
زنــان در  بیانگــر حضــور پررنــگ  ایــن موضــوع 
فعالیت هــای صنعتــی خانگــی و نقش آنــان در 

اقتصاد خانواده است.

گزارش  جمله  از آخرین اطلاعات مرکز آمار ایران از اشتغال  زنان؛

زنان خسته  از سرگردانی در بازار کار

 فرزانه حسنی

 

به گزارش روزنامه جمله، محمدرضا قادری، 
دبیر اجرایی نخســتین جشــنواره بین المللی 
کیــش اکســپو، در نشســت خبری بــا اصحاب 
رســانه، با اشــاره بــه ابعــاد گســترده تجارت، 
اظهــار کــرد: در این رویداد، برخی از کشــورها 
بــا غرفه هــای مســتقل و با نــام خــود حضور 
خواهنــد داشــت، در حالی که ســایر کشــورها 

به عنوان بازدیدکننده شرکت خواهند کرد.
 وی افزود: سرمایه گذاران ایرانی مقیم خارج 
از کشــور نیــز در این نمایشــگاه دعوت شــدند 
فلــذا پیش بینــی مــا ایــن اســت که اســتقبال 

خوبی از این بخش صورت گیرد.
 دبیر اجرایی نخســتین جشــنواره بین المللی 
تجــار،  حضــور  بــه  اشــاره  بــا  اکســپو  کیــش 
شرکت ها و سرمایه گذاران ایرانی، نمایندگان 
و هیئت هــای تجــاری از ۴۰ کشــور کــه در این 
نمایشــگاه حضور خواهند یافت، خاطرنشان 
کــرد: ایــن نمایشــگاه از ۲۹ دی مــاه آغــاز و تا 
پنجــم بهمن مــاه ادامه خواهد داشــت فلذا 
هــدف از برگــزاری نمایشــگاه کیــش اکســپو، 
ایجاد تحول در نحوه برگزاری نمایشــگاه ها و 
توســعه همکاری های اقتصــادی بین المللی 

است.
نمایشــگاه کیش اکسپو ۲0۲۵ با 
تمرکز بر مباحث توسعه صادرات و 

سرمایه گذاری
 وی تصریــح کــرد: ایــن نمایشــگاه بــا تــاش و 
برنامه ریــزی چندماهــه و با محوریــت تجارت 
جهانی، فرصت های ســرمایه گذاری، توســعه 
صــادرات و افزایــش ســهم ایــران در بازارهای 

جهانی برگزار می شود.

امضا قراردادهای تجاری جدید در 
کیش اکسپو

 قــادری در ادامــه از امضــا قراردادهــای تجــاری 
جدیــد در کیــش اکســپو خبــر داد و اظهــار کــرد: 
شــرکت کنندگان خارجی از کشــورهای همسایه 
خلیج فارس، آسیای میانه، کره جنوبی، تایلند، 
اندونزی، مالزی، بنگادش، چین، غرب آســیا، 
کشورهای آفریقایی نظیر ســاحل عاج، الجزایر، 
رومانــی،  ماننــد  اروپایــی  کشــورهای  ســودان، 
بلغارســتان، اســلوونی، صربســتان و کشورهای 
ایــن  در  نیکاراگوئــه  ماننــد  آمریکای جنوبــی 

نمایشگاه حضور خواهند داشت.

حضور ۴0 کشور شــرکت کننده در 
کیش اکسپو ۲0۲۵

 وی تصریح کرد: ۳۰۰ هیئت تجاری از ۴۰ کشــور 
در طــول هفت روز برگزاری کیش اکســپو در این 

رویداد بزرگ مشارکت خواهند داشت.
 دبیــر اجرایــی نخســتین جشــنواره بین المللی 
کیش اکسپو در ادامه با بیان این که نشست های 
دوجانبه تجاری در این نمایشــگاه برگزار خواهد 
شد، خاطرنشــان کرد: برنامه ریزی ها به گونه ای 
است که هیئت های تجاری به صورت هدفمند 
به ایران خواهند آمد، فلذا کشــورهای خارجی از 
جمله کره جنوبی در بخش های صنایع غذایی و 
دارویی که تحت تحریم قرار ندارند، رویدادهایی 
برگــزار خواهنــد کــرد و ایــن امــکان را فراهــم 
 می کنند تا فعالان این حوزه ها ارتباطات تجاری

 برقرار کنند.

با هــدف معرفی بازارهــای بکر و 
منابع ارزشمند

 وی در ادامه عنوان کرد: پنل تخصصی با عنوان 
»ایران و آفریقا« در این نمایشــگاه برگزار خواهد 
شد که به معرفی بازارهای بکر و منابع ارزشمند 
ایــن قــاره پرداختــه می شــود.  قــادری در ادامــه 
با بیــان این که نمایشــگاه به عنــوان مصداقی از 
شعار سال، یعنی رشد تولید با همکاری مردم، 
کاماً با مشــارکت بخش خصوصی برگزار شده 
است، اظهار کرد: بســیاری از شرکت هایی که در 
این نمایشــگاه حضور دارند، به عنوان اسپانســر 
مشــارکت  خــود  تــوان  حــد  در  ســرمایه گذار  و 
داشــته اند فلذا این همکاری موجب شــد که بار 
 مالــی بر دوش دولت نیفتد و از اعتبارات دولتی

 استفاده نشود. 

 وی افــزود: بــا برنامه ریزی دقیق و بهینه ســازی 
منابــع، توانســتیم از مــدل اقتصــادی مناســبی 

استفاده کنیم و این نمایشگاه را برگزار کنیم.
 دبیر اجرایی نخستین جشنواره بین المللی کیش 
اکسپو با بیان این که بخش عمده ای از هزینه های 
تبلیغــات  جملــه  از  نمایشــگاه،  بــه  مربــوط 
گســترده، تحقیقات بازار  و تهیــه پیش نیازها، با 
سرمایه گذاری مستقیم مجموعه ما انجام شد، 
خاطرنشــان کــرد: ایــن ســرمایه گذاری، نه تنهــا 
بــرای برگــزاری این دوره نمایشــگاه بلکــه برای 
آینده نیــز اثرات مثبتــی خواهد داشــت فلذا ما 
به این نمایشــگاه به عنوان بستری برای توسعه 
اقتصادی کشور و جذب سرمایه گذاری داخلی و 
خارجی نگاه می کنیم و امیدواریم این تاش ها 
در سال های آینده بازگشت قابل توجهی داشته 
باشــد و به عنوان یکــی از ابزارهای مؤثر توســعه 
اقتصادی کشور شناخته شود.  به گزارش جمله، 
قــادری در پایــان گفت: این نمایشــگاه به عنوان 
دوره نخست، تجربه ای موفق باشد و زمینه ساز 
برگزاری نمایشــگاه های بین المللی مشــابه در 

آینده شود.

دبیر اجرایی نخستین جشنواره بین المللی کیش اکسپو؛

کسپو«   شناخته شدن »کیش ا
به عنوان یکی از ابزارهای مؤثر توسعه اقتصادی کشور

برای  نه تنها  سرمایه گذاری،  این 
برگــزاری این دوره نمایشــگاه 
بلکــه برای آینــده نیز اثــرات مثبتی 
خواهد داشت فلذا ما به این نمایشگاه 
به عنــوان بســتری بــرای توســعه 
اقتصادی کشور و جذب سرمایه گذاری 
داخلــی و خارجــی نــگاه می کنیم و 
امیدواریم این تلاش ها در ســال های 
آینده بازگشــت قابل توجهی داشــته 
باشد و به عنوان یکی از ابزارهای مؤثر 

توسعه اقتصادی کشور شناخته شود


